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به مناسبت پاسداشت هفته دفاع مقدس برگزار شد

اولین کنسرت موسیقی در قم

محسن رضایی روایت کرد

قصد داعش برای انفجار در نمازجمعه تهران

فرودگاه بین المللی قم، پروژه ای پرابهام که اظهارنظر درباره سرنوشت آن این روزها تقریبا نقل بسیار از محافل عمومی قم 
شده است. هر کسی از ظن خود از این پروژه سخن به میان می آورد، اینکه این پروژه به سرانجام می رسد، یا خیر؟ همچنان 

به عنوان یک علامت سوال بزرگ در ذهن مردم نقش بسته است.
به گزارش ایمان، تقریبا چهار سال پیش بود که موضوع احداث فرودگاه بین المللی در قم رنگ و بوی جدی تری به خود 
گرفت. کم کم بنر ها و تابلوهایی در سطح شهر و آگهی های تبلیغاتی در رسانه های مختلف با محتوای مشارکت در ساخت 

فرودگاه بین المللی قم ظاهر شد، مسئله ای که اظهار نظر های متفاوتی را در پی داشت... 

در اجتماع بزرگ مردم قزوین

رئیس جمهور به 
مردم چه قولی داد؟

آیت الله سبحانی در دیدار فرمانده ناجا عنوان کرد:

تلاش افراد غیر بومی 
برای کمرنگ کردن 

حجاب در قم

با بیان  رئیس جمهوری در اجتماع بزرگ مردم قزوین 
اینکه قول می دهم تا پایان سال، رشد اقتصادی بالای 5 
درصدخواهد بود گفت: همگان در کشور باید خود را برای 
ساختن ایران آماده کنند و تمام شاخص ها به ما می گوید که 

روند حرکت اقتصادی رو به رشد است.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در سی و یکمین 
سفر استانی خود در ورزشگاه شهید رجایی قزوین با تمجید 

از استقبال باشکوه مردم این استان ...

گزارش ایمان از پروژه پرابهام ساخت اولین فرودگاه خصوصی کشوردر قم

توقف فرودگاه قم 
روی باند بلاتکلیفی!
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روزنامه صبح ایران
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا صبح دیروز )چهارشنبه( در مراسم دانش 
آموختگی، تحلیف و اعطای سردوشی دانشجویان دانشگاههای افسری ارتش جمهوری 

اسلامی ایران در دانشگاه علوم هوایی شهید ستاری حضور یافتند.
رهبر انقلاب اسلامی در این مراسم با تأکید بر لزوم آمادگی های روزافزون 
»ایمانی و اعتقادی«، »علمی و فنی« و» سازمانی و انضباطی« نیروهای مسلح و 
انتقال تجربیات گرانبهای دفاع مقدس به نیروهای جوان، تاکید کردند: امروز 
ملت ایران به دلیل پافشاری بر اسلام، استقلال، ارزشهای والای خود و اعتقاد 
به حاکمیت دین خدا، با جبهه وسیعی از دشمنان مواجه است و نیروهای 

مسلح باید همواره آماده ایفای نقش خود، در صورت نیاز، باشند. حضرت آیت الله خامنه ای نیروهای 
جوان، مؤمن و کارآمد را ثروت بزرگ و واقعی کشور خواندند و با اشاره به دوران دفاع مقدس گفتند: 
دوران دفاع مقدس، آزمونی دشوار بود که در آن، جوهر ارتش جمهوری اسلامی ایران آشکار، و 

کارهای برجسته و درخشانی به دست نیروهای ارتش انجام شد.
ایشان یکی از اقدامات ضروری در دانشگاه های نیروهای مسلح را آشنایی با دوران دفاع مقدس 
و تبیین آن شرایط برای نیروهای جوان دانستند و افزودند: جنگ تحمیلی هشت ساله در واقع یک 
جنگ بین المللی و تهاجم همه جانبه قدرت های بزرگ و دنباله روهای جهانی و منطقه ای آنها به 

مرزها، هویت، ارزشها، نظام اسلامی و انقلاب ملت ایران بود...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در مراسم دانش آموختگی دانشجویان دانشگاههای افسری ارتش:

نیروهای مسلح باید همواره آماده ایفای نقش در صورت نیاز باشند
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»آزادی بیان« بستر رسیدن 
به جامعه متعالی است

آیت الله سید حسن خمینی:
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محمد رضا عارف؛

 نهی رهبری به 
عملکرد دولت قبل 

مربوط است
 رییس فراکسیون امید مجلس دهم گفت: »نهی رهبری« 
به عملکرد احمدی نژاد برمی گردد چراکه درمورد عملکرد 
دارد  و دهم سوال های جدی وجود  نهم  رییس دولت های 
به  نسبت  باید  او  به  نزدیک  مسئولان  و  احمدی نژاد  و 
مالی،  فراوان  مشکلات  و  گرفته  انجام  که  اختلاس هایی 

پاسخگو باشند.
محمدرضا عارف با اشاره به نهی رهبری از حضور محمود 
مقام  فرمایش های  کرد:  تصریح  انتخابات  در  احمدی نژاد 
معظم رهبری در همه امور فصل الخطاب است و هم آقای 
احمدی نژاد و هم دیگران باید نسبت به اجرای این فرمایش ها 
پایبند باشند. او با بیان این که مهمترین مسئله در انتخابات 
اردیبهشت ماه سال آینده حضور پرشور مردم است، گفت: 
فکر می کنم با روندی که در پیش است، شاهد مشارکت 

حداکثری مردم در انتخابات باشیم...
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شهرداری سلفچگان در نظر دارد براساس ابلاغیه شماره 1568 

مورخ95/1/23 و همچنین مجوز شورای اسلامی شهر نسبت به 

واگذاری بهره برداری از جایگاه CNG خود واقع در ابتدای اتوبان 

سلفچگان - اراک  بصورت اجاره  چهار ساله از طریق مزایده عمومی 

اقدام نماید، لذا شرکتهای دارای صلاحیت از شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی می توانند، جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات 

بیشتر به آدرس: استان قم ، شهر سلفچگان ، میدان ولی عصر)عج( 

شهرداری سلفچگان مراجعه و یا با شماره تلفن02533663777  

تماس حاصل فرمایند.

1- ضمانت نامه شرکت در مزایده به مبلغ 146/000/000 ریال به  صورت 

واریز نقدی و یا ضمانتنامه بانکی با اعتبار حداقل3 ماه باشد.

2- تاریخ  فروش اسناد تا 10 روز کاری پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

می باشد.

3- شهرداری در رد یا قبول هریك از پیشنهادات مختار است.

4- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده خواهد بود.

 CNG  آگهی واگذاری بهره برداری جایگاه
شهرداری سلفچگان

روابط عمومی شهرداری سلفچگان

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(
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تحرکات انتخاباتی شورایی ها
زودهنگام یا بهنگام؟

انتخابات ریاست جمهوری یازدهم و شوراهای اسلامی 
پنجم به اندازه ای اهمیت دارد که هنوز چندین ماه مانده به 
انتخابات، مباحثی را در کشور به دنبال داشته باشد. سخن 
گفتن از اهمیت این دوره از انتخابات، یادآور جملاتی است 

که در همه انتخابات از ریاست جمهوری گرفته تا مجلس و شورای شهر، بیان می شود و 
پرداختن به آن شاید تکرار مکررات باشد؛ اما به دلیل فضای خاص سیاسی امروز کشور، 
انتخابات ریاست جمهوری و به خصوص شوراهای اسلامی شهر، تفاوت های  موضوع 
جدی ای با موارد گذشته دارد. به هرروی، عوامل و دلایلی که منجر به شکل گیری رخداد 
٢٤ خرداد سال ٩٢ شد، با گستره و دامنه بیشتری در جامعه به چشم می خورد. محدود 
شدن تندروهایی که مانع توسعه کشور در سال های اخیر بوده اند، یکی از موارد بسیار مهمی 
است که به نظر می رسد آنان قصد دارند با حضور پررنگ در انتخابات شوراها، درصدد 
جبران آن برآیند. حضور چهره های باتجربه و امتحان پس داده و بعضاً جوان و باانگیزه برای 
گذر کشور از شرایط موجود در مجلس شورای اسلامی نیز موضوعی است که می تواند 
برای مردم الگوی مناسبی در انتخاب اعضای شوراهای اسلامی شهر باشد. ایجاد فضای 
مناسب برای حضور همه سلیقه ها و افزایش قدرت انتخاب مردم از دیگر مواردی است که 
بازهم دست مردم را در انتخاب نمایندگان خود در شوراها باز می گذارد؛ اما مهم تر از همه 
این مسائل، رویکردهای عقلانی دولت برای جبران کاستی های هشت سال پیش از دولت 
یازدهم می باشد که پیش از انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری مطرح بود 
و امروز هم همان رویکرد وجود دارد و می تواند در ذائقه مردم برای انتخاب نمایندگان خود 

در شوراهای اسلامی شهر تأثیر بسیار زیادی داشته باشد.
اما نکته ای که می خواهیم در این نوشتار به آن بپردازیم، این موضوع است که آیا 
پرداختن به موضوع انتخابات در شرایطی که حدود 8 ماه به این واقعه مهم باقی مانده است، 

زودهنگام است یا خیر؟ این موضوع از دو زاویه قابل بحث و بررسی است.
برای موضوع انتخابات، احزاب و تشکل های سیاسی در همه نقاط دنیا، برنامه های 
کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت را در دستور کاردارند. عضو گیری، آموزش های حزبی 
و تشکیلاتی برای موضوع راهبردی »کادر سازی«، رصد کردن نیروهای هم سو یا رقیب 
و البته نیم نگاهی به تدوین برنامه های جدید برای انتخابات پیش رو، همه و همه در حوزه 
وظایف سیاسی احزاب طبقه بندی می شود؛ اما در ایران با توجه به موانع متعدد نهادینه شدن 
تحزب، به ناچار فعالیت های »موسمی« در دستور کار تشکل ها قرار دارد. موعد انتخابات، 
زمانی است که امکان پیشبرد برنامه های حزبی بیش از سایر مقاطع مهیاست و محدودیت ها 

و حساسیت ها به حداقل ممکن می رسد.
البته در این زمینه، میان احزاب و تشکل های منتقد و تحول خواه که به لایه هایی از 
اصلاح طلبان نزدیک هستند با تشکل ها و احزاب جریان اصولگرا، تفاوت های جدی ای وجود 
دارد. اصولگرایان به دلیل دراختیار داشتن تربیون های متعدد و دارابودن امکان مانور بیشتر 
در رسانه های پرتعداد جریان خود و طرح مسائل گوناگون بدون نگرانی از تبعات آن، فضای 
مناسب تری برای فعالیت در همه زمان ها دارا هستند. اصلاح طلبان همواره از این نابرابری، 
ابراز نارضایتی کرده اند. بر این اساس، از دید برخی تحلیلگران، ایجاد این شائبه که یک 
جریان سیاسی به دنبال »انتخاباتی کردن« فضای کشور است، به این دلیل فاقد پشتوانه لازم 
است که به هرحال همه جریانات برای رخدادهای پیش رو، به برنامه ریزی و تعیین راهبرد 
می پردازند و انتخابات شوراهای اسلامی هم به دلیل گستردگی بسیار زیاد و وجود مؤلفه های 
سیاسی، استانی، قومی، صنفی و... به جلسات مختلف، فعال شدن شاخه های استانی، رایزنی 

با نامزدهای بالقوه در حوزه های انتخابیه بسیار زیاد کشور پهناور ایران و... نیاز دارد.
اما همه آنچه که گفتیم، مربوط به احزاب و تشکل های سیاسی است؛ یعنی ورود 
زودهنگام به موضوع انتخابات برای احزاب و تشکل های سیاسی نه تنها مشکلی ندارند بلکه 
این ورود را باید به جای اینکه زودهنگام بدانیم، بهنگام نامگذاری کنیم؛ اما ورود زودهنگام 
اعضای شوراهای اسلامی شهر به موضوع انتخابات را می توان به عنوان بزرگترین آفت این 
مجموعه نام برد. ورود زودهنگام اعضای شورای شهر به موضوع انتخابات، برای شهر خسارت 
های بسیار زیادی را به همراه دارد و فرمان خدمت به مردم را از دست مدیریت شهری خارج 
می کند. ورود برخی از اعضای شوراهای شهر به عرصه انتخابات، باعث معطلی امور شهر و 
سرگرمی به مباحث انتخاباتی، دور شدن از مسائل جاری شهر و سوق دادن امور به جای 
حل معضلات به سمت جلب رضایت جریانات سیاسی می شود. در پایان باید به این نکته 
اشاره کرد که انتخابات پیش رو به رغم همه اهمیتش نباید با ورود پیش از موعد، باعث از 

دست دادن فرصت های خدمت به مردم شود.
* نماینده قم در شورای عالی استان ها

 بحران آب و آینده ایران 
فکر می کنم در ایران امروز اهمیت توجه به بحران آب 
اگر بیشتر از موضوع مذاکرات هسته ای نباشد، کمتر از آن 
نیست. برای این بی توجهی هم چند دلیل می توان برشمرد؛ 
یکی از این دلایل این است که بسیاری از مسئولان ما نگاه 
چنین  نداشتن  ندارند.  برنامه ریزی هایشان  در  بلندمدت 

نگاهی واقعا یک معضل است؛ زیرا باعث می شود برنامه ریزی ها برای خوشامد امروزمان باشد 
و نه برای فردای خود و فرزندانمان. مردم هم معمولا برای کسی یا چیزی ابراز احساسات 

می کنند یا به طرفداری از آن می پردازند که به وضع فعلی شان مرتبط شود.
اگر به منِ صادق زیباکلام بگویند پولی را برای تو سرمایه گذاری می کنیم تا ٤٠ سال 
آینده از آن بهره برداری کنی، جواب می دهم: می شود یک دهمش را الان به من بدهی؟! 
بنابراین برای خوشحال کردن زیباکلام ها موضوعاتی مطرح می شود که درحال حاضر روی 
آنها تأثیر دارد، حتی اگر جنبه شعاری و  تهییجی داشته باشد. بزرگ ترین مسئله امروز ما از 
نظر من آب است . مسئله٣٠سال آینده مان هم بر سر آب است اما هنوز هیچ سیاستی در 
زمینه آب نداریم. حتی بعضی از سیاست های کلانی که تا پیش از این داشته ایم هم با نگاه 
به بحران آب تدوین نشده بود؛ برای مثال وقتی درباره سیاست خودکفایی گندم صحبت 
کردیم، اصلا به این سؤال ها فکر نکردیم که هر کیلو گندم به ١٠ لیتر آب احتیاج دارد، آیا 
می توانیم به  جای گندم محصولی تولید کنیم که به پنج لیتر آب احتیاج داشته باشد؟ گفته 
می شود بیش از 8٠ درصد آب در ایران در بخش کشاورزی صرف می شود که از این مقدار 
چیزی حدود ٦٠ درصدش هدر می رود. جالب اینجاست که کشوری دارد این مقدار آب را 

هدر می دهد که هر میلی متر ریزش باران برایش مهم است.
اصلا مگر سرمایه گذاری در حوزه تغییر سیستم آبیاری کشاورزی چقدر هزینه دارد؟ 
گفته می شد و می شنیدیم که ما می توانیم میمون به فضا بفرستیم یا در گینه بیسائو 
سرمایه گذاری کرده ایم. سؤال این است؛ با این همه پیشرفت تکنولوژی، چرا تحقیقاتمان را 
در زمینه خاک گسترش نداده ایم؟ چرا هنوز نمی دانیم چگونه و با چه محصولاتی می توانیم 
مصرف آب را کاهش دهیم؟ چرا در کشور خودمان در زمینه آب سرمایه گذاری نمی کنیم؟

به نظر من بخشی از پاسخ به این خاطر است که نمی شود به راحتی از سرمایه گذاری در 
زمینه آب برای صندوق رأی بهره برداری کرد. از طرف دیگر نخبگان سیاسی و اجتماعی ما 
هم هیچ وقت این سؤالات را مطرح نمی کنند. اما روزی نوه های ما همان قدر که درباره مسئله 

هسته ای از ما سؤال می کنند، درباره آب هم از ما جواب می خواهند.

مخالفان گزارش مرکز پژوهش ها:

گرایش سیاسی در گزارش پژوهشی وارد نشود
نمایندگان مجلس شورای اسلامی درباره گزارش اقتصادی رییس مرکز پژوهش های 
مجلس گفتند که این گزارش باید راهکار عملیاتی ارائه دهد و از گرایش های سیاسی به 

دور باشد.
مصطفی کواکبیان در جلسه علنی روز چهارشنبه مجلس شورای اسلامی بعد از ارایه 
گزارش اقتصادی کاظم جلالی رییس مرکز پژوهش های مجلس اظهار داشت: از رئیس 
مجلس و دوستان هیات رئیسه گلایه داریم چرا که ما پیشنهادهایی داده بودیم اما ظاهرا 

قرار نبود افرادی از اصلاح طلبان در مرکز پژوهش ها مورد استفاده قرار گیرند.
علی لاریجانی نیز در پاسخ به گلایه وی گفت: خود آقایانی که هستند خارج از این 
مرزبندی ها کار می کنند، ما با مارک که نمی توانیم کار کنیم؛ راجع به محتوا صحبت کنید.

نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: چرا همیشه یک طرفه غش می شود.
لاریجانی نیز پاسخ داد که شما مراقب باشید پشت تریبون غش نکنید.

کواکبیان با بیان اینکه زنگ انشاء گذشته و زنگ حساب و ریاضیات فرا رسیده است، 
ادامه داد: الفاظ جالب و قشنگی به کار می بریم؛ اما باید راهکارهای عملیاتی را به صورت 

مشخص ارائه دهیم، مجموعه ای از الفاظ دردی را دوا نمی کند.
وی با طرح این سوال که چهارماه از مجلس گذشته چه طرح ها و لوایحی که به درد 
مردم بخورد ارائه داده ایم، تصریح کرد: ٣7 سال از انقلاب گذشته و مردم به خانه ملت دل 
بسته اند، ما باید نسخه ای شفابخش، عملیاتی و ملموس ارایه دهیم؛ چه اشکالی دارد که 
بودجه نویسی ما تغییر پیدا کند و به صورت عملیاتی مطرح شود؟ این نماینده مجلس با 
بیان اینکه در گزارش مرکز پژوهش ها به فساد سیستماتیک توجهی نشده است، افزود: به 
برنامه ششم نیز بی توجهی شده؛ طبق قانون باید سه هفته بعد از شکل گیری کمیسیون 
تلفیق روی برنامه ششم کار می شد، اما می خواهند کشور یک سال دیگر بی برنامه بماند.

کواکبیان با بیان اینکه مساله دیگر بی توجهی به ارتقاء جایگاه مجلس است، خاطر نشان 
کرد: چه کاری باید کرد که این اتفاق رخ دهد و این امامزاده حرمت خود را در سطح نظام 
حفظ کند؟ از سوی دیگر به نظام انتخاباتی و نظام حزبی بی توجهی شده و فرهنگ مظلوم 

مانده است. درست است که فرهنگ تأخر زمانی دارد اما تقدم رتبه ای دارد.
محسن کوهکن نماینده مردم لنجان نیز درباره سخنان جلالی با تاکید براینکه به هیچ 
عنوان نباید مسائل جناحی در نظرات پژوهشی ورود پیدا کند، تصریح کرد: معمولا ساده 
ترین کار که حرف زدن و انتخاب کردن است را انتخاب می کنیم و در مرحله حرف و گفت 
وگو کارمان را انجام می دهیم اما چرا به عمل نمی رسد؟ باید روی این مسأله کار تحقیقاتی 

انجام و سهم همه مشخص شود.

آیت الله سید حسن خمینی:

آزادی بیان بستر رسیدن
 به جامعه متعالی است

یادگار گرامی امام با تأکید بر فراهم بودن امکان عمل به تکلیف برای شهروندان جامعه، 
گفت: اگر وظیفه داریم برای رسیدن به جامعه ای متعالی تلاش کنیم، بستر ادای این 
تکلیف آزادی بیان است و کسی که به هر نوع  از تحقق این بستر ممانعت می کند جلوی 

ادای تکلیف را گرفته است.
آیت الله سید حسن خمینی در همایش بین الملی »حقوق مردم و حکومت دینی 
در اندیشه امام خمینی)س(« که در پژوهشکده امام خمینی و انقلاب اسلامی آغاز شده 
است، به مقوله »حق ادای تکلیف«پرداخت و اظهار کرد: اگر تکلیفی بر دوش انسان است، 
او این حق را دارد که جامعه شرایط ادای تکلیف را برایش فراهم کند. به عنوان مثال اگر ما 
مسلمانان مکلف به گزاردن نماز هستیم این حق را داریم تا شرایط اقامه این تکلیف توسط 

جامعه فراهم شود.
وی در ادامه سخنان خود به برشمردن برخی از تکالیف شهروندان پرداخت و با اشاره به 
تکالیفی همچون اهتمام به امور مسلمین و امر بمعروف و نهی از منکر و ضرورت ایجاد بستر 
مناسب برای ادای آنها، تأکید کرد: نحوه قانون گذاری و برخورد حاکمیت با افراد جامعه 
نباید به گونه ای باشد که جلوی اعمال تکالیف توسط آنان گرفته شود؛ لذا اگر بگوییم همه 
باید به امور مسلمین حساسیت داشته باشند، کسی که احساس توانمندی در این زمینه 
می کند نباید از هیچ طریقی براى او ممانعت ایجاد شود چرا که در واقع در مقابل انجام 
تکلیف از سوی او، محدودیت صورت گرفته است. اگر تکلیف داریم که به امور مسلمانان 
اهتمام داشته باشیم هیچ کس حق ندارد ما را نسبت به اعمال این تکلیف و توجه به مسایل 
جامعه محدود کند. هیچ کس حق ندارد ما را از اقدام براى تصحیح و تغییر جامعه به صلاح 
باز دارد و نیز اگر تکلیف امر به معروف و نهی از منکر داریم نباید کسی از نتایج آن بهراسد. 
یادگار امام ادامه داد: اگر وظیفه داریم برای رسیدن به جامعه ای متعالی تلاش کنیم، 
بستر ادای این تکلیف آزادی بیان است  و کسی که از تحقق این بستر ممانعت می کند 
جلوی ادای تکلیف را گرفته است؛ گرچه در چنین حالتی، تکلیف از دوش فرد ساقط می 
شود اما اصل ضرورت انجام این تکلیف به قوت خود باقی خواهد بود. همان قانون گذارى 
که تکلیف را وضع می کند به مکلف امکان عمل به آن را می دهد و هر کسی که از آن 

ممانعت کند را بازخواست می کند. 
وی در همین زمینه گفت: اگر در کلام امام خمینی می بینیم که »زنان تکلیف دارند 
در حوزه اجتماعی حاضر شوند« آنان این حق را دارند که شرایط لازم برای حضورشان 
فراهم شود و اساسا جامعه باید، از چنان سلامتی برخوردار باشند که زنان بتوانند به تکلیف 

خود عمل کنند.
سید حسن خمینی تأکید کرد: اگر می گوییم همه حق انتقاد دارند و اگر امام می گویند 
»انتقاد بلکه تخطئه از الطاف خفیه الهی است«، حق داریم که بتوانیم به این وظیفه عمل 
کنیم؛ اگر رسانه ها تکلیف دارند حقایق را  بگویند، مانعی نباید بر سر راه آنها باشد و از همین 

رو، سانسور باطل مانع عمل به تکالیف آنهاست.
وی در همین زمینه افزود: اگر رئیس جمهوری وظیفه دارد که قانون اساسی را اجرا 
کند باید توانایی آن را نیز داشته باشد زیرا وظیفه ای بر دوش او نهاده شده است و او حق 

دارد شرایط برایش مهیا باشد. 
یادگار امام با اشاره به تأسیس حکومت اسلامی در ایران، یادآور شد: هر عاملی که 
جلوی افراد جامعه را برای عمل به تکلیف بگیرد، در واقع جلوی حق بزرگ ادای تکلیف 

را گرفته است.
وی با اشاره به حقوق فردی و جمعی اعضای جامعه، اظهار کرد: اگر نسبت به سرنوشت 
جامعه حساس هستیم باید ببینیم که مسئولان امکان اعمال این تکلیف را به افراد می 

دهند ؟
سید حسن خمینی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه امام خمینی آمده است تا جامعه 
بهتر از گذشته خویش باشد، نیل به این هدف را در گرو امکان ادای تکالیف دانست و تأکید 
کرد: این همایش باید در جامعه اقدام به »گفتمان سازی« کند و آنقدر سخن خود را در 

جامعه بیان کند و نقد بشنود تا گفتمان آن به یک باور عمومی تبدیل شود.
وی گفت: اگر می خواهیم جامعه به تعالی برسد باید پاسدار حقوق یکدیگر باشیم و در 

این مسیر همه با هم گام برداریم.
یادگار امام »نهاد سازی« و »جریان سازی« را در کنار گفتمان سازی، به عنوان دیگر 
بایسته های اثرگذاری این همایش برشمرد و در پایان سخنان خود تأکید کرد: حق نه دادنی 
است، نه گرفتنی؛ بلکه حق فراگرفتنی و یاد دادنی است و اگر به حقوق خود توجه کنیم 

جامعه خوبی در انتظار ما خواهد بود.

مصطفی  کواکبیان: 

مگر شهرداری تهران، امنیت ملی است ؟
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، 
با اشاره به موضوع املاک نجومی گفت: چرا باید یک خبرنگار را به جرم افشای این مساله 

و به اتهام اقدام علیه امنیت ملی زندانی کنند، مگر شهرداری تهران، امنیت ملی است؟
مصطفی کواکبیان در نطق میان دستور جلسه علنی روز چهارشنبه مجلس شورای 
اسلامی، افزود: خبرنگار، حرمت دارد و باید دست آن خبرنگاری که این موضوع را افشا کرد، 

بوسید، نه آنکه او را محاکمه کرد.
کواکبیان همچنین در باره انتخابات سال آینده ریاست جمهوری و شورا ها گفت: باید 
بگویم که کمتر از هشت ماه به دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و پنجمین دوره 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا باقی مانده است و ما بر این باوریم که دستگاه های 
امنیتی، انتظامی و اطلاعاتی، نظارتی، اجرایی، ستادها، کاندیداها، احزاب و همه بخش ها 
باید دست به دست هم دهند تا انتخاباتی در تراز ملت ایران با شور، شعور و شکوه فراوان 

برگزار شود.
وی ادامه داد: به جای اینکه اشخاص میدان دار باشند، احزاب باید میدان را در دست 
گیرند، از طرف دیگر ما اصلاح طلبان از رهبر معظم انقلاب، تشکر می کنیم که نصیحت 

دلسوزانه در مورد انتخابات آینده فرمودند.
نماینده مردم تهران افزود:ما معتقد هستیم که این کفایت نمی کند و کسانی که کشور 
را به ورطه نابودی کشاندند، حتما دستگاه قضایی باید به محاکمه آن ها بپردازد و نباید 

سکوت کند.
کواکبیان ادامه داد: چندبار این مساله اعلام شده که دستگاه قضا برای ما اهمیت دارد، 
باید دستگاه قضایی کاری کند که مجبور نشویم با امضا و نامه های فراوان آن را درخواست 
کنیم، به عدالت، به عدالت و به عدالت باید کارها صورت گیرد و ما هیچ چیزی را خارج از 

عدالت نمی خواهیم.

درخواست متقاضیان استیضاح از هیات رئیسه مجلس:

اعلام وصول استیضاح فانی را 
یک هفته به تعویق بیندازید

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از درخواست جمعی از استیضاح کنندگان 
وزیر آموزش و پرورش برای تعویق اعلام وصول طرح استیضاح تا یکشنبه آینده خبر داد.

محمد علی وکیلی روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا اظهار داشت: 
طرح استیضاح وزیر آموزش و پرورش صبح چهارشنبه به هیات رییسه مجلس ارائه شد و 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی هم این موضوع را در جلسه علنی مطرح کرد.

وی افزود: متعاقب آن، جمعی از استیضاح کنندگان در نامه ای به رییس مجلس 
خواهان به تعویق افتادن اعلام وصول استیضاح وزیر آموزش و پرورش تا یکشنبه هفته 

آینده شدند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: از این رو بنا شده است که 
استیضاح کنندگان تا روز یکشنبه بررسی لازم را داشته باشند و در مورد این که می خواهند 

استیضاح اعلام وصول شود یا خیر به ما اطلاع دهند.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز چهارشنبه در پاسخ 
به تذکر یکی از نمایندگان اعلام کرد که طرح استیضاح علی اصغر فانی وزیر آموزش و 
پرورش به هیات رئیسه تقدیم شده که در صورت وجود حد نصاب امضاها و یا عدم انصراف 

متقاضیان، استیضاح اعلام وصول خواهد شد.

علی لاریجانی:  

باید با تحلیل واقع بینانه 
راه حل های مفید ارایه کرد

رئیس مجلس شورای اسلامی از کمیسیون های تخصصی مجلس خواست که با تحلیل 
واقع بینانه شرایط اقتصاد کشور راه حل های مفید ارایه دهند.

علی لاریجانی در جلسه علنی روز چهارشنبه و پس از پایان گزارش کاظم جلالی رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس گفت: استراتژی ای که توسط مرکز پژوهش ها و همکاری 
نمایندگان نوشته شده کار خوبی است. نکته ای هم که آقای کواکبیان درباره اولویت های 

کمیسیون ها گفتند در این گزارش آمده است.
وی تصریح کرد: اگر کمیسیون ها نظری داشته باشند می توان آن را اصلاح کرد و اگر 

از مرکز پژوهش ها کمک بخواهند، این مرکز به آنها کمک می کند.
لاریجانی افزود: به صورت مجموعه ای دیده شدن حرکت های کلی می تواند منتج به 

شرایط جدیدی در مرکز پژوهش های مجلس شود.
لاریجانی در ادامه تصریح کرد: دولت هم باید لایحه را مقدم بداند و آن را به موقع ارائه 
دهد، کمیسیون ها نیز پیگیری کنند که اگر موعد قوانینی تمام شده دولت آنها را اصلاح 

کند یا لایحه جدید ارایه دهد.
رئیس مجلس تأکید کرد: تحلیل شرایط اقتصادی باید واقع بینانه باشد و با این 
مختصات باید راه حل های مشخصی ارایه کرد، امیدوارم گزارش مرکز پژوهش ها مفید 
باشد و اعتنای نمایندگان به این استراتژی می تواند مجلس را از نتایج خوبی بهره مند کند 

که ثمره اش برای ملت است.

سرمقاله

یادداشت

خبــر

حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا صبح 
دیروز )چهارشنبه( در مراسم دانش آموختگی، تحلیف و 
اعطای سردوشی دانشجویان دانشگاههای افسری ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در دانشگاه علوم هوایی شهید ستاری 

حضور یافتند.
رهبر انقلاب اسلامی در این مراسم با تأکید بر لزوم 
آمادگی های روزافزون »ایمانی و اعتقادی«، »علمی و فنی« 
و» سازمانی و انضباطی« نیروهای مسلح و انتقال تجربیات 
گرانبهای دفاع مقدس به نیروهای جوان، تاکید کردند: امروز 
ملت ایران به دلیل پافشاری بر اسلام، استقلال، ارزشهای 
والای خود و اعتقاد به حاکمیت دین خدا، با جبهه وسیعی 
از دشمنان مواجه است و نیروهای مسلح باید همواره آماده 
ایفای نقش خود، در صورت نیاز، باشند. حضرت آیت الله 
خامنه ای نیروهای جوان، مؤمن و کارآمد را ثروت بزرگ و 
واقعی کشور خواندند و با اشاره به دوران دفاع مقدس گفتند: 
دوران دفاع مقدس، آزمونی دشوار بود که در آن، جوهر 

ارتش جمهوری اسلامی ایران آشکار، و کارهای برجسته و 
درخشانی به دست نیروهای ارتش انجام شد.

ایشان یکی از اقدامات ضروری در دانشگاه های نیروهای 
مسلح را آشنایی با دوران دفاع مقدس و تبیین آن شرایط 
برای نیروهای جوان دانستند و افزودند: جنگ تحمیلی هشت 
ساله در واقع یک جنگ بین المللی و تهاجم همه جانبه 
قدرت های بزرگ و دنباله روهای جهانی و منطقه ای آنها به 
مرزها، هویت، ارزشها، نظام اسلامی و انقلاب ملت ایران بود.

رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: در این قیامت کبری 
و معرکه عظیم، ملت بزرگ ایران و نیروهای مسلح با اتکاء 
به نیروی ایمان و مقاومت و اعتماد به خدا و متکی به روح 

الله، قیامِ لله کردند و توانستند بر همه قدرت ها غلبه کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای خطاب به دانشجویان دانشگاه 
های افسری ارتش گفتند: نسل گذشته شما چنین نسل 

پرافتخاری بود و اکنون شما جوانان میراث بَر آنها هستید.
ایشان با تجلیل از رشادت ها و جانفشانی ها و مجاهدت های 

سرداران و امیران ارتش همچون صیادها و بابایی ها، خاطر 
نشان کردند: امروز همه دنیا اعم از دوست و دشمن، بر زبان 
و در دل خود به عظمت، هوشمندی، شجاعت و اقتدار ملت 

ایران و نظام اسلامی معترف هستند.
رهبر انقلاب اسلامی ضمن تشکر از فرماندهان ارتش و 
فرماندهان دانشگاه های ارتش، در پایان سخنان خود تاکید 
کردند: به لطف و توفیق الهی، فردای کشور به مراتب بهتر و 

درخشان تر از امروز آن خواهد بود.
در ابتدای این مراسم، رهبر انقلاب اسلامی با حضور در 
یادمان شهدا، به شهیدان سرافراز ادای احترام و با قرائت فاتحه 
علوّ درجات آنان را از خداوند متعال مسألت کردند. فرمانده 

کل قوا، سپس از یگانهای حاضر در میدان سان دیدند.
در این مراسم، یک روحانی نمونه، یک ایثارگر نمونه، سه 
تن از فرماندهان، دو تن از اساتید و پژوهشگران و شش نفر 
از دانش آموختگان نمونه دانشگاههای ارتش هدایای خود 
را از دست فرمانده معظم کل قوا دریافت کردند. همچنین 
فرمانده دانشگاه شهید ستاری دانشنامه دانش آموختگان 
دانشگاه را اخذ کرد و نماینده دانش آموختگان و نماینده 
دانشجویان دانشگاه شهید ستاری نیز مفتخر به دریافت 

درجه و سردوشی شدند.
قرائت سوگند نامه دانشجویان جدید، اجرای سرود دسته 
جمعی، و رزمایش میدانی »مدافعان حریم ولایت« از دیگر 

برنامه های مراسم امروز بود.
در این مراسم، همچنین امیر سرلشکر عطاءالله صالحی 
فرمانده کل ارتش با تاکید بر آمادگی ارتش، خاطرنشان 
کرد: ارتش انقلابی ملت ایران بر تهدیدات استکبار جهانی به 
سرکردگی آمریکا و توطئه های انگلیس و رژیم صهیونیستی 
به خوبی اشراف دارد و آماده پاسخگویی و دفع هر گونه تجاوز 

و تهدید دشمن در دورتر از مرزها هستیم.
امیر سرتیپ دوم هادیان فرمانده دانشگاه علوم هوایی 
شهید ستاری نیز گزارشی از روند تحصیلی و آموزشهای 
تخصصی، علمی و برنامه های تربیتی دانشجویان و دانش 

آموختگان دانشگاههای افسری ارتش بیان کرد.
در ادامه مراسم، یگانهای حاضر در میدان از مقابل جایگاه 

رژه رفتند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در مراسم دانش آموختگی دانشجویان دانشگاههای افسری ارتش:

نیروهای مسلح باید همواره آماده ایفای نقش در صورت نیاز باشند
اخبــار

علی  قاسمی ورجانی *

امید مجلس دهم گفت: »نهی  فراکسیون   رییس 
رهبری« به عملکرد احمدی نژاد برمی گردد چراکه درمورد 
عملکرد رییس دولت های نهم و دهم سوال های جدی 
وجود دارد و احمدی نژاد و مسئولان نزدیک به او باید 
نسبت به اختلاس هایی که انجام گرفته و مشکلات فراوان 

مالی، پاسخگو باشند.
از حضور  به نهی رهبری  با اشاره  محمدرضا عارف 
محمود احمدی نژاد در انتخابات تصریح کرد: فرمایش های 
مقام معظم رهبری در همه امور فصل الخطاب است و هم 
آقای احمدی نژاد و هم دیگران باید نسبت به اجرای این 
فرمایش ها پایبند باشند. او با بیان این که مهمترین مسئله 
در انتخابات اردیبهشت ماه سال آینده حضور پرشور مردم 

است، گفت: فکر می کنم با روندی که در پیش است، 
باشیم.  انتخابات  در  مردم  حداکثری  مشارکت  شاهد 
رییس فراکسیون امید در مجلس دهم خاطرنشان کرد: 
آن چه مسلم است، »نهی رهبری« به عملکرد احمدی نژاد 
برمی گردد چراکه درمورد عملکرد رییس دولت های نهم و 
دهم سوال های جدی وجود دارد و احمدی نژاد و مسئولان 
نزدیک به او باید نسبت به اختلاس هایی که انجام گرفته 
آمده،  به وجود  اقتصادی که  و  مالی  فراوان  و مشکلات 
پاسخگو باشند. رییس مجمع نمایندگان تهران همچنین 
با اشاره به تذکر یکی از نمایندگان عضو هیات رییسه 
فراکسیون امید که با استناد به گفته های دادستان دیوان 
محاسبات از محکومیت مالی قطعی ٤8 هزار میلیارد 

تومانی دولت گذشته که ١٢ هزار میلیارد تومان آن مربوط 
به شخص احمدی نژاد است، خبر داد و گفت: قطعاً  درباره 
چنین تخلف هایی بررسی های لازم انجام شود و امیدواریم 
و  شود  بررسی  عملکردها  همه  کارشناسی  فضایی  در 
درصورتی که خطایی به وقوع پیوسته، با آن برخورد شود.

عارف در پاسخ به این سوال که آیا فراکسیون امید قصد 
دارد به این تخلف ها ورود کند،  گفت: البته هنوز به صورت 
رسمی به این مباحث ورود نکرده ایم، اما بی شک مقابله 
با فساد یکی از مهمترین اولویت های فراکسیون است، 
چراکه کشور گرفتار این مسائل است و فکر می کنم در 
همه بخش ها، ازجمله در دولت ها باید این مسائل با جدیت 

مورد بررسی قرار گیرد.

محمد رضا عارف؛

 نهی رهبری به عملکرد دولت قبل مربوط است

رئیس جمهوری در اجتماع بزرگ مردم 
قزوین با بیان اینکه قول می دهم تا پایان 
سال، رشد اقتصادی بالای 5 درصدخواهد 
بود گفت: همگان در کشور باید خود را برای 
ساختن ایران آماده کنند و تمام شاخص ها 
به ما می گوید که روند حرکت اقتصادی رو 

به رشد است.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی در سی و یکمین سفر استانی خود 
در ورزشگاه شهید رجایی قزوین با تمجید 
از استقبال باشکوه مردم این استان اظهار 
کرد: مردم عزیز و بزرگ اجازه بدهید یک 
نکته را خدمت شما عرض کنم، در سفر 
اخیر به نیویورک، دیدیم تمام کشورهای 
تولید کننده و صادرکننده نفت بخاطر افت 
شدید قیمت این ماده، در یکسال و چند ماه 

گذشته دچار چه مشکلات عظیمی شدند.
وی به ذکر مثالی دراین باره پرداخت و 
افزود: در کشور ونزوئلا در مدت یکسال و 
چند ماه گذشته تورم ٤85 درصدی داشته 

و قیمت اجناس پنج برابر شده است.
رئیس جمهوری اضافه کرد: عربستان 
سعودی بخاطر شرایط اقتصادی و کاهش 
قیمت نفت حقوق همه کارمندان دولت را 
کاهش داده است و کشوری که ١٠ میلیون 
بشکه تولید نفت دارد، سال گذشته ١٠٠ 
میلیارد دلار کسری بودجه داشته و از ذخایر 

ارزی خود برای اداره کشور استفاده کرد.
که  یکسالی  در  کرد:  تصریح  روحانی 
گذشت با افت قیمت نفت، نه تنها از ذخایر 
ارزی برداشت نکردیم و بلکه ٢٠ درصد هم 

بر ذخایر ارزی خود افزودیم.
همه  در  گفت:  جمهوری  رئیس 
کشورهای تولید کننده نفت، قیمت پول 
ملی آنها به نصف و در برخی از کشورها به 
یک پنجم کاهش و در ونزوئلا به یک هفتم 

تنزل پید ا کرده است .
روحانی تصریح کرد: قیمت نفت از ١٢٠ 
به ٤٠ دلار کاهش پیدا کرد یعنی به یک 
سوم رسید، ولی کشور بی دغدغه اداره شد، 

چرا شکر نعمت نمی کنیم؟
به  من  وقتی  گفت:  جمهوری  رئیس 
برخی از رهبران کشورهای صادر کننده نفت 
گفتم کشور ما در یکسال گذشته هم رشد 
اقتصادی داشته و هم تورم آن کاهنده بود و 
از اینکه از ذخایر مالی استفاده نکرده و بلکه 

به آن افزودیم، دچار حیرت شدند.
کار  گزارش  من  کرد:  اضافه  روحانی 
دولت نمی دهم، بلکه گزارش کار مقاومت 
و ایستادگی شما ملت رشید را را می دهم .

وی اظهارکرد: ما امروز باید همه همت 
خود را برای ساختن ایران آماده کنیم، اکنون 
همه شاخص ها بیان از روند اقتصادی رو 

به رشد دارد.
روحانی تصریح کرد: خرید گندم در سال 
گذشته هشت میلیون تن و امسال ١١ و نیم 
میلیون تن بوده است که این رشد به برکت 

تلاش کشاورزان ایران زمین است .
وی اضافه کرد: در صنعت حرکت رو 
به رشد است، استاندار قول داد در قزوین 
تا پایان امسال ١٠٠٠ مرکز اقتصادی نیمه 

فعال و راکد، فعال خواهد شد.
عزیز،  مردم  گفت:  جمهوری  رئیس 
صادرات ما ، صنعت و خدمات ما نشان می 
دهد امسال همانگونه که در پیام نوروزی 
اعلام کردم با رهنمودها و حمایت های مقام 
معظم رهبری به دنبال رشد 5 درصدی در 
اقتصاد هستیم و الان هم قول می دهم در 
ماه هفتم سال تا پایان سال رشد اقتصادی 

ما بالای 5 درصد خواهد بود .
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه کشور 
با وجود کاهش قیمت نفت به یک سوم در 
طول یکسال و نیم گذشته بدون دغدغه 
اداره شده است، گفت: چرا بزرگان کشور، 
نویسندگان، روزنامه ها و صدا و سیما واقعیت 

ایران را به مردم نمی گویید؟

اکنون جهان به دنبال 
تعامل با ایران است

که  است  این  امروز سخن  گفت:  وی 

چگونه در ایران سرمایه گذاری و چگونه با 
کار آفرینان ایرانی همکاری شود و چگونه 
نقش خود را برای ثبات منطقه بهتر ایفا کند.

ایران  ملت  امروز  شد:  یادآور  روحانی 
توانسته است چهره واقعی این سرزمین را به 

جهانیان نشان دهد.
گذشت  کرد:  اضافه  جمهوری  رئیس 
زمانی که ایران را به تروریسم متهم می 
کردند؛ اکنون جهان به دنبال تعامل با ایران 

در فضای پسابرجام است.
دستگی،  مردم ٢  بین  اگر  افزود:  وی 
اختلاف و شکاف حاکم بود و در گوشه و 
کنار شعار می دادند و کمر همت برای ایثار 
و فداکاری نمی بستند و ملت ایران در برابر 
متجاوزان عفلقی استقامت و صبر را پیشه 
نمی کرد؛ آیا می توانستیم به پیروزی بزرگ 

و پرافتخار در دفاع مقدس دست یابیم.
راه  امروز  اینکه  به  اشاره  با  روحانی 
پیشرفت و تعالی ما در سایه وحدت، انسجام 
و برادری برای حفظ منافع ملی امکان پذیر 
است افزود: من در اینجا به مردم غیور و 
شهید پرور این خطه و مردم ایران عرض 
می کنم، پیام سفر به اجلاس غیرمتعهدها و 
سوغات سفر از سازمان ملل، آثار اتحاد مردم 
و ایستادگی و فداکاری شما و اجرایی شدن 

رهنمودهای رهبر معظم انقلاب بود.

تبریک به ملت ایران
رئیس جمهوری اظهار کرد: سه سال 
قبل که مقامات ایران به سازمان ملل و سایر 
اجتماعات جهانی می رفتند، شاهد وحدت 
غرب و شرق و مزدوران آنها برای اتهام زدن 
به ملت بزرگ ایران بودیم و درهمه نطق ها 
و جلسات، لحن آن ها نصیحت به مسئولان 
ایرانی بود که چرا در امور داخلی دیگران 
مداخله می کنید، چرا سلاح کشتار جمعی 
تولید و جهان را تهدید می کنید و سایر 

اتهامات ناروا و بی اساس.
روحانی تصریح کرد: اما امسال در سراسر 
اجتماعات بین المللی، سخنرانی ها، جلسات 

و دیدارها با ٢٢ نفر از رهبران جهان، اولین 
سخن آن ها تبریک به ملت ایران برای حفظ 

حقوق ایران عزیز بود.
کشورهای  سران  کرد:  اضافه  وی 
غیرمتعهد در دیدارهای خود به ما می گفتند 
پیروزی ملت ایران در مذاکرات هسته ای 
تنها دفاع از حقوق خود نبود بلکه دفاع از 
حقوق جهان در حال توسعه و کشورهای در 

حال پیشرفت بود.
رئیس جمهوری گفت: ما در مذاکرات 
هسته ای به جهانیان گفتیم شما نمی توانید 
کشور  چند  در  را  پیشرفته  های  فناوری 
محدود کنید و به سایر کشورها بگویید نباید 

به این عرصه وارد شوید.
روحانی تصریح کرد: امسال در سازمان 
ملل اگر سخنی تند و حمله ای مطرح شد 
به آن هایی مربوط بود که از فرصت برجام به 
خوبی استفاده نمی کنند و اگر سخن تندی 
گفته شد به آنهایی بود که به مردم یمن 

تجاورز می کنند.
ایران خاطرنشان  به ملت  وی خطاب 
کرد: شما ملت غیور و بزرگ در این سه سال 
با ایثار و ایستادگی خود، چهره ایران در برابر 
دیدگان جهانیان را عوض کردید و به آن 

عزت بخشیدید.

پیشرفت های دولت در سایه حمایت 
مردم و هدایت رهبر ی بوده است

اگرهر  دولت  کرد:  تاکید  روحانی 
پیشرفتی داشته در سایه حمایت شما ملت 

و هدایت های رهبر معظم انقلاب بود.
رئیس جمهوری افزود: ما امروز در تمام 
این  مذاکرات در سراسر جهان سخنمان 
است که از فرصت پسابرجام در فضای ایران 

و منطقه استفاده کنید.
عنوان  به  ایران  اینکه  بیان  با  روحانی 
سد دفاعی در برابر تروریسم ایستاده است 
تصریح کرد: دیگر گذشت؛ آن زمان که ایران 
را به حمایت از تروریسم و ساخت بمب 

هسته ای متهم می کردند.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: داعش اقدام به ورود به ایران کرده اما 
نیروهای امنیتی و سپاه، تعداد زیادی از آن ها را گرفته اند. سه ماه پیش می خواستند در 
نماز جمعه تهران خودشان را منفجر کنند که در بین راه همدان و کردستان دستگیر شدند.

محسن رضایی طی سخنانی در مسجد جامع حضرت حجت)عج( با  تبریک هفته دفاع 
مقدس، اظهار داشت: در هفته دفاع مقدس هم، ذکر و یاد شهدا مناسبت دارد. زنده نگه داشتن 
یاد شهدا به نوعی زنده شدن خود ماست. شهدا حقیقتی بزرگ هستند که با یاد آن ها خودمان 
حیات پیدا می کنیم. از سوی دیگر موقعیت مناسبی است که در مورد یکی از بزرگ ترین 
حوادث انقلاب صحبت کنیم و حادثه دفاع مقدس را بشناسیم و ببینیم در آینده با چه 
حوادثی روبرو هستیم. ببینیم چطور می شود این امنیت را نگه داشت. این هفته در دل خودش 

موضوعات بزرگ و حیاتی دارد.
وی ادامه داد:حادثه جنگ یک حادثه بی نظیر در تاریخ ایران و انقلاب ما است. ایران، 
حوادث بزرگی را تجربه کرد. این سرزمین چهارراه قدرت های بین المللی است. جنگ های 
جهانی اول و دوم و قبل از آن جنگ های بزرگ منطقه ای را از سر گذرانده و برخی معتقدند 
که هر ربع قرن یک جنگ را در این کشور پشت سر می گذاریم. با این احوال، دفاع مقدس 
یکی از بی نظیرترین جنگ های ایران است. اگر تعبیر کنیم که در این جنگ یک معجزه الهی 
رخ داده، اغراق نیست. ما تازه انقلاب کرده و حکومتی را تجربه نکرده بودیم. فرماندهان نظامی 
هم تجربه جنگ نداشتند. جنگ جزو پیچیده ترین ابعاد حکومت داری است و ابعاد گوناگونی 

از اقتصاد و امکانات تا همبستگی ملی دارد.
رضایی با تاکید بر اینکه ما اگر با خدا و با هم باشیم کسی نمی تواند ما را به زمین بزند، 
اظهار داشت: هیچ مانعی سد راه ما نخواهد شد، این پیروزی ها بود که ما را به اقتدار امروز 
رساند و ملت ما بعد از سیصد سال اقتدار خودش را بازیافته است، این مهم تر از آزادسازی 

سرزمین هاست، ما دیگر وابسته نیستیم و به تجهیزات و مستشاران خارجی نیاز نداریم. 
وی اضافه کرد: در گذشته شاهان ایران، با تحریم فشنگ، اداره می شدند ولی اگر امروز به 

ما موشک هم ندهند نمی توانند ما را اداره کنند.
وی ادامه داد: این اقتدار، به امنیت امروز منجر شده، داعش اقدام به ورود به ایران کرده اما 
نیروهای امنیتی و سپاه ما، تعداد زیادی از آن ها را گرفته اند، سه ماه پیش خواستند در نماز 

جمعه تهران خودشان را منفجر کنند که در بین راه همدان و کردستان دستگیر شدند. قرار 
بود در تهران مجهز به بمب بشوند و حادثه ایجاد کنند. ببینید فرانسه با چند انفجار به هم 

ریخت و وضع امنیتی خاص اعلام کردند. این اقتدار را باید حفظ کرد.
رضایی یادآور شد: حالا عده ای می گویند اقتصاد اگر می خواهیم اقتدار را باید تضعیف 
کرد. ما می گوییم سی وهفت سال اقتصاد را در دست داشتید، اقتصاد را هم مثل اقتدار 
نیروهای مسلح درست کنید. معیشت مردم را سامان بدهید. این اقتدار اگر نباشد که نمی شود 
سرمایه گذاری کرد و تولید داشت. این امنیت مثل سایه بانی است که زیر آن می شود مشکلات 

اقتصادی را حل کرد. 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان داشت: دو سه سال است وهابی ها و آل سعود 
راه افتاده اند. کاری که اسرائیل نتوانست بکند را این ها در ناامن کردن منطقه کرده اند. فریاد 
می کشند و دیوانه وار داد و بیداد می کنند. نمی دانندکه اگر غلطی کرده و به ایران حمله ای 
کنند، مردان ایران به فرمان امامشان راه می افتند تا مکه و مدینه را از بت ها پاک سازی کرده 
و این شهرها را به دوران طلایی پیامبر اکرم)ص( برسانند. این صبر و خونسردی ما برای این 

است که نمی خواهیم وارد جنگ بشویم.
وی با تاکید بر اینکه "از شهدای منا تا تحریک کشورهای اسلامی علیه ایران را تحمل 
می کنیم تا جنگی شروع نشود"، افزود: اگر عربستان فکر می کند که می تواند با پشتوانه آمریکا 
و اسرائیل و خریدهای تسلیحاتی کاری کند، این آرزو را به گور خواهد برد. به فضل خدا، همه 
این سلاح ها و هواپیماها را به داخل ایران خواهیم آورد و نیاز 5٠ سالمان را تأمین می کنیم. 
8٠ میلیارد دلار پول داده اند برای مهماتی که تا ده سال دیگر قدیمی خواهند شد. اقتدار در 
ایران را به فضل خدا ادامه خواهیم داد. از رأس این اقتدار که ولایت فقیه است و خط امام 
را دنبال می کند تا آن سرباز و پاسدار و بسیجی، آماده فداکاری هستیم. به برکت شهدا این 

روحیه در ایران هست.
فرمانده سپاه پاسداران در دوران دفاع مقدس همچنین گفت: به عنوان یک سرباز عرض 
می کنم که همه تلاش کنیم که این اقتدار حفظ شده و وحدت و برادری مان را زیر سایه 
رهبری نگهداری کنیم. ان شاءالله که شهدا را از یاد نبریم، جانبازان را فراموش نکنیم تا این راه 

امام حسین را ادامه بدهیم.

در اجتماع بزرگ مردم قزوین

رئیس جمهور به مردم چه قولی داد؟

محسن رضایی روایت کرد

قصد داعش برای انفجار در نمازجمعه تهران

صادق زیباکلام



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

مشارکت قطعه سازان ایرانی
 در تولید خودرو در عمان

وزیر صنایع و بازرگانی عمان پس از بازدید خطوط و سالنهای تولید گروه صنعتی ایران 
خودرو، در دیدار با مدیرعامل این گروه صنعتی، آخرین اقدامات انجام شده برای ایجاد 

شرکت مشترک و اجرای خط تولید محصولات ایران خودرو در عمان را بررسی کرد.
 مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو در این دیدار گفت: ایران خودرو مصمم است تا 
فعالیتهای خود در کشور عمان را توسعه دهد و به نتایج خوبی در همکاری با این کشور 
دست یابد.هاشم یکه زارع با اشاره به ایجاد خط مونتاژ محصولات ایران خودرو در عمان 
گفت: این کشور مزایای زیادی برای تولید محصولات ایران خودرو دارد و به دلیل دسترسی 
به کشورهای اطراف نیز می تواند به عنوان مرکزی برای صادرات محصولات ایران خودرو 
به کشورهای منطقه و به ویژه شمال آفریقا مطرح باشد.وی با بیان این که در فازهای 
بعدی پروژه، امکان گسترش همکاری ها وجود دارد اظهار کرد: با توجه به منابع موجود در 
کشور عمان، امکان مشارکت قطعه سازان برای تولید قطعه در این کشور نیز وجود دارد. 
تولید قطعه در عمان هزینه لجستیک را کاهش داده و موجب افزایش سودآوری خواهد 
شد.یکه زارع به قابلیتهای موجود در محصولات ایران خودرو اشاره کرد و گفت:  محصول 
دنا مطابق با استانداردها و شرایط آب و هوایی عمان می تواند سهم مناسبی را در بازار این 
کشور کسب کند.وی تصریح کرد:  ایران خودرو خط مونتاژ محصولات خود در عمان را 
با استفاده از آخرین فناوری روز و در بازه زمانی پیش بینی شده راه اندازی خواهد کرد.در 
این دیدار علی بن سعود السنیدی، وزیر صنایع و بازرگانی عمان نیز ضمن مجهز و به روز 
خواندن خطوط تولید ایران خودرو گفت: محصولات این شرکت با قیمت رقابتی می تواند 
با خودروهای موجود در بازار این کشور رقابت کند.وی به ظرفیتها، منابع طبیعی و مواد 
اولیه موجود در این کشور اشاره و اظهار کرد: عمان می تواند با ارایه مواد اولیه و پلیمری 
کمک زیادی به تولید محصول ایران خودرو کند. توانمندی های ایران خودرو موجب شده 
تا به فکر همکاری های گسترده با این شرکت باشیم.وی با اشاره به نیاز بازار کشورهای 
آفریقایی به محصولات اقتصادی گفت: در کشورهای آفریقایی تقاضای زیادی برای خرید 
محصولات با کیفیت و قیمت مناسب وجود دارد که ما می توانیم با راه اندازی این سایت نیاز 
بازار آنان را نیز تامین کنیم.با توافقات صورت گرفته، شرکت سرمایه گذاری مشترک ایران 
خودرو و عمان با سرمایه گذاری طرف عمانی و ارائه خدمات فنی مهندسی از سوی ایران 
خودرو ایجاد شده که طبق آن خط مونتاژ محصول دنا در این کشور راه اندازی خواهد شد.
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سود و وام بانکی
مسکن را به دنبال خود کشاند

افزایش حجم و تعداد تسهیلات دهی در حوزه مسکن و همچنین تغییر نرخ سود 
وام های این بخش عاملی شده تا بانک مرکزی تاکید داشته باشد این موضوع بر تکان 
بازار مسکن بی تاثیر نبوده و می تواند ادامه روند رونق در این بازار را به همراه داشته باشد.

تازه ترین آماری که بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن منتشر کرده از رشد 
حجم معاملات و همچنین قیمت مسکن خبر می دهد. این در حالی است که در 
شهریورماه امسال تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی در شهر تهران با رشد حدود 
١٠.٩ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به حدود ١٤ هزار و ٣٠٠ واحد 
رسیده است که در این بین تعداد واحدهای تا پنج سال ساخت با سهم 5١.5 درصدی 

بیشترین میزان از واحدهای مسکونی معامله شده را به خود اختصاص داده است.
اما تحولات قیمتی معاملات مسکن نشان می دهد که در دوره مورد بررسی متوسط 
قیمت یک متر زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی 
در تهران حدود چهار میلیون و ٢7٠ هزار تومان بوده که بیانگر رشد ٢.٣ درصدی 
نسبت به شهریورماه سال گذشته، اما کاهش ٠.٦ درصدی در مقایسه با مردادماه امسال 
است. در این میان بیشترین رشد متوسط قیمت به منطقه ٢٢ تهران با ١٢.٦ درصد و 

بیشترین میزان کاهش قیمت به منطقه سه با ٢.٢ درصد اختصاص دارد.
دیگر آمارها از تحولات اجاره بهای مسکن نیز بیانگر آن است که در شهریورماه 
شاخص کرایه مسکن اجاری در تهران تا ٩.7 و در کل مناطق شهری تا ٩.٣ درصد 

افزایش یافته است.
با انتشار این آمارها، بانک مرکزی معتقد است که در مجموع حجم معاملات در بازار 
مسکن مناسب بوده و نشان دهنده استقبال متقاضیان از خرید مسکن در ماه های 
گذشته است و با توجه به چشم انداز بهبود فضای اقتصاد کلان و رویکرد سیاست گذار 
پولی در کمک به تسهیل اعتباری بخش مسکن و همچنین برنامه کاهش نرخ های سود 
بانکی متناسب با روند نزولی نرخ تورم می توان انتظار داشت که روند موجود در بازار 

مسکن در ماه های آینده نیز ادامه داشته باشد.
در شرایطی سیاست گذار پولی از تغییرات نرخ سود بانکی و همچنین تسهیلات دهی 
در بخش مسکن به عنوان عامل محرک این بازار یاد می کند که در حال حاضر 
متقاضیان خرید مسکن با گزینه های دریافت وام از طریق خرید اوراق در فرابورس و 
صندوق پس انداز مسکن به عنوان دو مورد اصلی برای کمک  هزینه خرید خانه مواجه 
هستند، به طوری که از سال گذشته میزان وام خرید مسکن از طریق اوراق از حدود ٣5 
به ٦٠ میلیون افزایش یافت و در گزینه  دیگر برای زوجین براساس مناطق جغرافیایی 

تا سقف ١٠٠ میلیون تومان پیش رفته است.
در عین حال که در وام دیگری که نیاز به خرید اوراق نداشته، اما مشتری باید برای 
دوره ای سپرده گذاری کند تا سقف 8٠ میلیون تسهیلات پرداخت می شود که البته 
برای زوجین تا ١٦٠ میلیون تومان را در بر می گیرد، به عبارتی با در نظر گرفتن میزان 
حداکثری وام صندوق پس انداز مسکن که ١٦٠ میلیون بوده و متقاضی باید 8٠ میلیون 
تومان برای آن سپرده گذاری کند، وی در زمان دریافت وام با مجموع رقمی که خود در 

بانک مسکن قرار داده حدود ٢٤٠ میلیون تومان دریافتی خواهد داشت.
اما از سویی دیگر نرخ سود بانکی مورد توجه قرار گرفته است. باید یادآور شد که در 
سال گذشته با تغییراتی که نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی ایجاد شده و اکنون 
سود تسهیلات تا ١8 درصد در شبکه بانکی کاهش یافته است، در مورد وام های مسکن 
نیز بی تاثیر نبود و در تسهیلات صندوق پس انداز مسکن از حدود ١٤ درصد در سال 
گذشته به ٩.5 درصد در ماه اخیر کاهش یافت و تک رقمی شد و توانست تا حدی 
از حجم اقساط سنگین این تسهیلات را کاهش داده و شرایط مناسب تری را برای 

متقاضیان دریافت این وام ایجاد کند.
اما در سویی دیگر وام ٦٠ میلیونی که از طریق خرید اوراق دریافت می شود و بین 
عموم از استقبال بیشتری برخوردار است، فعلا از سود بالای حدود ١8 درصدی 
برخوردار بوده و با وجود وعده هایی که بانک مسکن در رابطه با کاهش آن داده عملیاتی 

نشده است.
در این رابطه نیز مدیر عامل بانک مسکن اشاره داشته که با توجه به بالا بودن بهای 
تمام شده سپرده های بانکی، تا زمانی که این هزینه کاهش نیابد نمی توان به سرعت 
درباره کاهش سود تسهیلات از طریق اوراق اقدام کرد و به صرفه نبوده و متناسب با 
منابع موجود نیست. چراکه برای این وام ها سپرده گذاری انجام نشده و از این طریق 

تامین هزینه انجام نمی شود.
اما به هر صورت این تسهیلات با توجه به سود بالا و همچنین هزینه ای که متقاضی 
باید برای خرید اوراق در فرابورس پرداخت کند، هنوز هم نمی تواند با وجود تاکیداتی 
که از سوی مقامات بانکی در رابطه با تسهیل اعتباری بخش مسکن می شود، برای 

گیرنده وام به صرفه باشد.

هزینه های خروج از فهرست سیاه

FATF همه منتظر تصمیم مجلس درباره
خروج ایران از لیست سیاه FATF آنگونه که تصور 
می شد همه را مسرور نکرد. عده ای از منتقدان از همان 
ابتدا تلاش برای خروج ایران از لیست سیاه را بی جهت 
دانسته و آن را تقبیح کردند. موضوعی که اکنون 
به دست مجلس سپرده شده تا به عنوان یک نهاد 

قانون گذار آن را تعیین تکلیف کند.
حدود دو سه ماه پیش یعنی از همان زمانی که خبر 
خروج ایران از لیست سیاه FATF )کارگروه ویژه اقدام 
مالی( مطرح شد، بسیاری از کارشناسان اقتصادی و 
بانکی مطرح کردند به دلیل تخصصی بودن مباحث 
مربوط به FATF حاضر نیستند درباره آن اظهار نظر 
کنند. هرچند که اقتصاد خوانده و به روابط اقتصادی 
این  بودن  به دلیل پیچیده  واقفند، ولی  بین الملل 
مباحث حاضر نیستند درباره آن اظهار نظر کنند، چرا 

که احتمال خطا در گفته های آن ها بالا است.
با این همه همزمان بسیاری از جراید غیر تخصصی 
 FATF و بعضا کاملا نامرتبط هم بودند که درباره
و مضرات و عواید پیوستن و نپیوستن ایران به این 
سازمان گزارش ها نوشته و تحلیل ها ارایه کردند. البته 
بسیاری از چهره های غیر اقتصادی هم بودند که درباره 
خطرات احتمالی تعامل با این سازمان هشدار دادند 
که البته بعضا متن برخی اظهارات آن ها حاکی از آن 
بود که اطلاعات چندان دقیقی از  کارکرد  FATFو 

شیوه های این سازمان ندارند.
FATF و مباحث مربوط به  آن به طرفه العینی به 
خوراک بی بدیلی برای رقابت های سیاسی تبدیل شد؛ 
فارغ از عملکرد این سازمان و کارکردی که پیوستن به 

آن و تبعاتی که عدم تعامل با آن دارد.
چرا ماجرا سیاسی است؟

بررسی انتقادات تعامل با FATF  نشان می دهد 
بیشتر منتقدان این موضوع اغلب از میان مخالفان 
اقتصادی  توافق برجام و سایر سیاست های  دولت، 
دولت برخاسته اند که اتفاقا جزو حامیان دولت دهم 
محسوب می شوند و نکته ی قابل توجه این است که 
وزیر اقتصاد همان دولت در سال ١٣٩٠  خود مصرانه 
پی گیر تصویب لایحه مبارزه تامین مالی تروریسم بوده 
است و اسناد منتشر شده نشان می دهد که وی در 
همان سال ها خطاب به رئیس مجلس وقت هشدار 
داده بود که »نبود قانون تامین مالی تروریسم در کشور 
به عنوان مستمسکی برای افزایش فشارهای بین المللی 
از طریق ایجاد محدودیت و تشدید کنترل جهت 
تعامل و همکاری با موسسات پولی و مالی ایرانی )به 
ویژه بانک ها(، و نیز تبلیغات منفی علیه این موسسات 
در سطح جهان قرار گرفته است. برای نمونه می توان به 
بیانیه های اخیر کارگروه اقدام مالی اشاره کرد  که مورد 

استناد بسیاری از کشورها قرار گرفته و موجب ایجاد  
محدودیت و تنگنا برای بسیاری از موسسات پولی و 
مالی کشور در تعاملات بین المللی با سایر کشورها 

شده است.«
این اظهارات نشان دهنده اهمیت موضوع تعامل 
صحیح با سازمان های بین المللی است. به عبارتی دیگر 
وقتی وزرای اقتصاد دو دولت با خط مشی های سیاسی 
و اقتصادی کاملا متفاوت و بعضا متضاد در جهت  حل 
یک مسئله بین المللی اقدام می کنند، یعنی این موضوع 
فراسیاسی است و ضروریست حامیان نیز در جهت 
نیل به منافع ملی هم که شده اجازه دهند این قبیل 
مباحث به دست کارشناسان امر مورد تحلیل و واکاوی 

قرار گیرد.
اقتصاد دانان چه می گویند؟

نادری  موارد  در  نگوییم هیچ می توان گفت  اگر 
 FATF با تعامل  که  یافت  را  اقتصاددانی  می توان 
را به ضرر اقتصاد کشور بدانند. اغلب می گویند راه 
بین المللی  قوانین  پذیرفتن  با جهان خارج  تعامل 
است. قوانینی که کشورها را در چارچوب مشخصی 
ملزم به ایفای تعهداتی نسبت به یکدیگر می کند. 
بسیاری از اقتصادخوانده ها می گویند اگر ایران بنا بر 

برخی ضرورت های اقتصادی و عوامل دیگر برجام را 
امضا کرده و تصمیم گرفته با جهان خارج مبادلات 
بین المللی بر قرار کند لاجرم تعامل با FATF را هم 
باید بپذیرد، چرا که اگر ایران تلاشی در جهت خروج 
کامل از لیست سیاه FATF نکند این سازمان کماکان 
کشورها را برای برقرار نکردن روابط بانکی با ایران و 
انجام اقدامات مقابله ای علیه ایران تشویق خواهد کرد 
و این موضوع به منزله  بی ثمری بر جام در قضیه روابط 

بانکی است.
خوشحالی فعالان اقتصادی

فعالان اقتصادی که در سال های گذشته همواره با 
سدهای عظیمی برای واردات مواد اولیه، صادرات کالا 
و نظایر آن اعم از نحوه نقل و انتقال پول، بیمه کالا 
و... روبه رو بودند، اغلب تعامل با FATF را از دو جهت 
تائید می کردند. هم از این جهت که اجرای شیوه ها و 
دستورالعمل های این سازمان به جلوگیری از پولشویی 
کمک کرده و منجر به شفافیت اقتصادی شده و به 
فعالان واقعی اقتصادی میدان بیشتری برای فعالیت 
می دهد و هم از آن جهت که  تعامل با بانک های 
بین المللی از پیش شرط های تجارت در جهان است 
و طبیعتا تعامل با FATF می تواند به برداشته شدن 

موانع برقراری تعامل با بانک های بین المللی کمک کند.
با این همه تعامل با FATF مخالفان سیاسی هم 
داشت. بعضا گفته شد که با توجه به پیشینه تعامل 
ایران با بسیاری از کشورهای عضو FATF بر قراری 
تعامل با این سازمان که عضویت ١٩8 کشور را در 
خود و سازمان های منطقه ای وابسته به خود دارد 
صحیح نیست؛ ضمن اینکه اساسا دلیلی برای برقراری 
تعامل با سازمان های بین المللی وجود ندارد! موضوعی 
که البته فقط مخالفان و موافقان در سطح مسئولان و 
بعضا رسانه ها با وابستگی های نهادی و ارگانی درباره 
آن اظهار نظر کرده اند و تا کنون به رای مردم گذاشته 
نشده که مشخص شود اجماع آرای عمومی در این 

زمینه به کدام جهت است.
کار وزیر به مجلس کشیده شد

پیرامون  آمده  پیش  جنجال های  همه  میان  در 
مسائل مربوط به FATF وزیر اقتصاد که از مذاکره 
کنندگان با گروه ویژه اقدام مالی برای خروج ایران 
از لیست سیاه بود، تصمیم گرفت از آنچه در جریان 
تعامل با FATF رخ داده گزارشی به مجلس ببرد تا 
رضایت مجلسیان را به عنوان یک نهاد ناظر جلب کند.

او هر آنچه بارها گفته بود دوباره تکرار کرد. اینکه 

لیست تروریستی مورد نظر FATF شامل داعش، 
القاعده و طالبان است و هم پیمانان ایران در این لیست 
قرار ندارند که قرار باشد برای تعامل با هم پیمانان خود 

دچار مشکل شویم.
همچنین مفاد برنامه اقدام عمل ایران را تشریح 
بستن  کار  به  برای  داخلی  ضرورت های  از  و  کرد 
روش های FATF سخن گرفت. اینکه ایران کشوری 
با آمار قاچاق سالیانه ١5 میلیارد دلار است و بالاترین 
فرارهای مالیاتی را تجربه می کند. همچنین اینکه ایران 
خود قربانی تروریسم است و تعامل با این سازمان ثابت 
خواهد کرد حامی تروریسم نبوده است. البته وی به 
عواید خروج از لیست سیاه اشاره کرد و مضراتی که در 
صورت تداوم سیاه ماندن ایران گریبان اقتصاد کشور 

را خواهد گرفت.
طیب نیا همچنین پوشه حجیمی از اسناد مربوط به 
تلاش دولت قبل برای تعامل با FATF را آورده بود که 
ثابت کند با موضوع تعامل با FATF باید فراجناحی 
برخورد شود، چرا که متخصصان هر دو دولت با علم 
به منافع ملی در جهت تعامل با این سازمان اقدام 

کرده اند.
دهم  مجلس  اهالی  پیداست  امر  ظاهر  از  آنچه 
مخالفت و تقابل چندانی با تعامل با FATF ندارند. البته 
طبیعتا مخالفان سرسختی هم وجود دارد؛ همچنانکه 
در جلسه ارایه گزارش وزیر اقتصاد به مجلس تعدادی 
از آن ها که از مخالفان سرسخت برقراری روابط با 
سازمان های بین المللی بین المللی هستند در نطق های 
روز سه شنبه مخالفت خود با آن را مطرح کرده و بعضا 
در میانه سخنان وزیر نیز فریاد زده و به اظهارات وی 
واکنش نشان دادند. با این همه تعامل با FATF در 
جهت حل مشکلات بانکی کشور و بر قراری سهولت 
در روابط اقتصادی نیز طرفداران قابل توجهی دارد و با 
این اینکه هنوز آماری از ترکیب مجلس معلوم نیست، 
ولی ناظران مطرح می کنند که احتمالا نهاد قانون گذار 

و ناظر سدی برای تعامل با FATF برقرار نکند.
آنگونه که در انتهای جلسه علنی روز سه شنبه نیز 
علی لاریجانی رئیس مجلس بیان کرد، احتمالا به 
دلیل  انتقاداتی که تعدادی از نمایندگان به برخی 
بندهای برنامه اقدام ایران دارند، از اساس تعامل با 
FATF زیر سوال نرفته و دولت بتواند اقدامات لازم 
را در جهت محکم کردن چهارچوب های مبارزه با 

پولشویی و تامین مالی تروریسم در کشور اقدام کند.
 FATF حالا باید دید گام بعدی منتقدان تعامل با
چه خواهد بود و آیا آن ها به اندازه ای به مجلس شورای 
اسلامی به عنوان یک نهاد ناظر معتقد هستند که 

تصمیم آن را ارجح بر تشخیص خود بدانند یا خیر؟

متن آگهی
خواهان/شاکی حکیمه حیدر پور دادخواستی به طرفیت خوانده / متهم غلامرضا حاتمی جمکرانی و محمد سقازاده و روح اله مسلمی زاده به خواسته اثبات وقوع بیع و الزم به تنظیم سند 
رسمی ملک و اثبات مالکیت)مالی غیرمنقول(تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان قم نموده که جهت رسیدگی به شعبه ٢ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم واقع در قم - خیابان 
ساحلی - جنب زندان ساحلی - دادگاه های حقوقی شهرستان قم - طبقه اول - شعبه دوم دادگاه عمومی )حقوقی( ارجاع و به کلاسه ٩5٠٩٩8٢5١٢٢٠٠٣٢8 ثبت گردیده که 
وقت رسیدگی آن ١٣٩5/٠8/٢٤ و ساعت ١١:٠٠ تعیین شده است.به علت مجهول المکان بودن خوانده/ متهم و درخواست خواهان / شاکی و به تجویز ماده 7٣ قانون آیین دادرسی 
دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده / متهم پس از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه 

مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر جهت رسیدگی حاضر گردد.
 منشی شعبه دوم دادگاه عمومی)حقوقی( دادگستری شهرستان قم- مهدی فیروزی 



ورزشی پنجشنبه -هشتم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444111

 بازیکنی که پل های پشت سرش را خراب کرد

وقتی برانکو راضی به »رضا« نمی شود

مدافع پرسپولیس در حالی تمریناتش را در اردوی ارمنستان همراه تیم ملی ادامه 
می دهد که از ابتدای این فصل، حتی یک دقیقه هم در لیگ به میدان نرفته است.

رامین رضاییان پیچیده ترین شرایط ممکن را سپری می کند. او حتی یک دقیقه هم 
برای پرسپولیس بازی نکرده اما در ماه های گذشته، دوبار به اردوی تیم ملی دعوت شد. 
بار اول، در دو بازی برابر قطر و چین به صورت کامل بازی کرد و عملکردش چشمگیر 
نبود و حالا برای دومین بار دعوت شده و امکان دارد در بازی مقابل ازبکستان و سپس 

کره جنوبی نیز فیکس باشد زیرا رقیب قدرتمندی را در کنار خود نمی بیند.
کارلوس کی روش عادت کرده بدون اینکه یک بازیکن را در آئینه لیگ ببیند، نامش 
را در لیست تیم ملی بنویسد اما این موضوع در مورد رضاییان کمی متفاوت است. او 
سخت تر از فصل قبل تمرین می کند اما مربی باشگاهی که در آن فعالیت دارد، این 
بازیکن را نیمکت نشین کرده و سپس،  همین بازیکن نیمکت نشین، به تیم ملی دعوت 

می شود.
پیش تر از این، خیلی ها به رضاییان توصیه کردند قید بازگشت به پرسپولیس را بزند 
چون برانکو دیگر تمایلی به کار کردن با او را ندارد و از سوی دیگر، هواداران هم به سادگی 
او را نمی بخشند ولی رضاییان هیچ کدام از این حرف ها را نشنید و با قراردادی پرسر و 

صدا، به پرسپولیس برگشت.
در مورد قرارداد جدید رضاییان حرف و حدیث های زیادی مطرح می شود که به خاطر 
کثرت اخبار، نمی توان تا زمان شفاف سازی باشگاه، در خصوص آن قضاوت کرد اما اگر 
نیمی از این شایعات هم حقیقت داشته باشد، رضاییان را حسابی دچار مشکل می کند.

به عنوان مثال، اگر شایعه قرارداد بازی به بازی باشگاه پرسپولیس با این بازیکن صحت 
داشته باشد، موضوع کمی عجیب می شود. یا شایعات دیگر از این دست که هر کدامش 
می تواند رامین را در موقعیت جدیدی قرار دهد. فراموش نکنید او اتفاق تلخی را رقم زد 
و به صورت یکطرفه، قراردادش با باشگاه پرسپولیس را لغو کرد. موضوعی که قبل از او، 

کسی جرات و توانایی انجامش را نداشت.
جعفر کاشانی رئیس هیئت مدیره باشگاه در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، پیش تر 
به این موضوع اشاره کرده و گفته بود: »اگر رامین را ببخشیم، به باشگاه توهین کرده ایم 
و راه را باز می کنیم تا بازیکنان دیگر هم بیایند و با لغو یکطرفه قراردادشان به باشگاه 
توهین کنند.« البته رامین بخشیده شد اما نه از سوی برانکو ایوانکویچ. او به تمرین رفت 
اما بازی نکرد، رضاییان هر کاری که فکرش را بکنید انجام داد ولی هنوز تحت تاثیر 

تصمیمات برانکو است.
کمتر کسی بود که نیمکت نشینی این بازیکن در دربی را حدس بزند اما رضاییان در 
تمام طول ٩٠ دقیقه روی نیمکت نشست. در بازی با سپاهان نیز با اینکه تصور می شد 
رضاییان بالاخره به میدان برود، باز هم او را در جمع یازده بازیکن اصلی ندیدیم. حتی 
زمانی که برانکو نیاز به مدافع جدیدی داشت، این صادق محرمی، مدافع راست دیگر 
پرسپولیس بود که وارد زمین شد تا به کمک حسین ماهینی، سمت راست را برای نفوذ 

احسان حاج صفی و سایر بال های سپاهان ببندد.
در نگاه کلی، حق را باید به برانکو داد. از یک سو، سرمربی یک تیم، مغز و تصمیم گیرنده 
اصلی آن تیم است و باید خودش در مورد بازیکنان مورداعتماد جهت حضور در میدان 
حق انتخاب داشته باشد و از طرف دیگر، تیمی که ساخته حداقل در خط دفاع، عملکرد 

بی نظیری داشته و در 7 بازی گذشته از لیگ، تنها ٢ گل دریافت کرده است.
مربیان باتجربه، دست به ترکیب چنین تیم موفقی نمی زنند. همچنین در فوتبال روز 
دنیا، مربیان از مدافعانی سود می برند که نیازی به تعویض شان نباشد زیرا ایجاد تغییر 
در خط دفاع به غیر از مواقعی که بازیکنی مصدوم می شود، از دست رفتن یک برگه 

تعویض است.
از میان صحبت های اخیر برانکو، باید دو نکته مهم را استخراج کرد. برانکو گفته تعداد 
جلساتی که رضاییان با تیم تمرین کرده، کم بود و او بیشترین زمان را در اردوهای تیم 
ملی پشت سر گذاشته است. این حرف ها از طرف سرمربی سرخپوشان، اعتراض خفیف 
او به دعوت شدن رامین به تیم ملی است. اینکه کی روش چطور بازیکنی را دعوت کرده 
که تنها 8 جلسه در تمرینات پرسپولیس بوده و هرگز برای این تیم به میدان نرفته است.

سرمربی سرخپوشان در خصوص بازگشت رامین به ترکیب اصلی هم حرف مهمی 
به زبان آورده و گفته است: »حالا می بینید که این بازیکن، چه زمانی برای پرسپولیس 
به میدان خواهد رفت.« شاید این جمله، یک تهدید باشد. شاید برانکو با بیان این 
حرف ها می خواست نشان دهد در کارش ثبات قدم دارد. مطمئناً پیام های دیگری نیز از 

حرف هایش خارج می شود.
به هر حال آخرین مصاحبه برانکو، چندان به سود رضاییان نبود و خبرهای خوشی 
برای این بازیکن نداشت. باتوجه به این حرف ها، نمی توان شانس زیادی برای رامین 
قائل بود که خیلی زود به ترکیب برگردد چون موانع زیادی بر سر راه بازگشتش وجود 
دارد: عملکرد خوب خط دفاع، بی نیازی به نیمکت نشین کردن حسین ماهینی، مسائل 
انضباطی که در گذشته رخ داد، ثابت قدم بودن برانکو در تصمیم گیری، غیبت های مکرر 
رضاییان در تمرینات پرسپولیس و در جریان نگذاشتن باشگاه، حضور در اردوی تیم ملی 
و در نهایت، شاید نارضایتی از بازگشت بازیکنی که با لغو قرارداد یکطرفه با باشگاه، 

پل های بازگشت آسان به ترکیب اصلی را خراب کرد.

آوار مشکلات مالی روی سر فدراسیون فوتبال

فقط مانده کی روش وارد شود
فدراسیون فوتبال که در زمان ریاست علی کفاشیان کمی توانسته بود به وضعیت 
مالی اش سروسامان دهد با حضور مهدی تاج اوضاع نابسامانی پیدا کرده و حامیان مالی 

یکی پس از دیگری قید همکاری را می زنند!
درحالی که مهدی تاج طی روزها و هفته های گذشته در حال سفر به کشورهای 
مختلف برای رسیدگی به امور تیم های نوجوانان، تیم ملی فوتسال و  حضور در کنگره 
کنفدراسیون فوتبال آسیا بود، اوضاع مالی فدراسیون به واسطه قراردادهایی که به مرحله 
اجرا نرسید بهم ریخت و به نظر می رسد ادامه این روند کوهی از بدهی ها و مشکلات 

مالی  روی سر فدراسیون خراب خواهد کرد.
مهدی تاج در شرایطی ریاست فدراسیون فوتبال را برعهده گرفت که علی کفاشیان با 
همه نقایصی که داشت توانسته بود در بخش درآمدزایی فدراسیون را به موقعیتی برساند 
که میزان بدهی هایش افزایش پیدا نکند اما اتفاقاتی که در زمان ریاست مهدی تاج رخ 

داده است بار مالی بالایی  روی دوش فدراسیون خواهد گذاشت.
اولین اتفاق به عمل نکردن فدراسیون فوتبال به قراردادش با شرکت ایتالیایی حامی 
البسه تیم ملی بود که به واسطه همین امر این برند ایتالیایی با شکایت به فیفا خواستار 

دریافت خسارت ١٠ میلیارد تومانی از فدراسیون فوتبال ایران شد. 
این در حالی است که فدراسیون ایران باید پول لباس هایی که از این برند ایتالیایی 
گرفته است و گفته می شود حدود پنج میلیارد تومان است را به ایتالیایی ها پرداخت 

کند.
به این موضوع باید قرارداد تبلیغات محیطی فوتبال را هم اضافه کرد که قرار شد با 
پرداخت مبلغی حدود 5٠ میلیارد تومان حامی فوتبال باشد و سامانه خاص خودش را 

تبلیغ کند. 
این قرارداد در شرایطی بین فدراسیون فوتبال و شرکت فناپ منعقد شد که این 
شرکت مبلغ ١٠ میلیارد تومان را به صورت نقد و ١5 میلیارد تومان را به صورت چک 

بانکی تضمین شده در اختیار فدراسیون قرار داد.
به دنبال دعوایی که بین شرکت سامانه های حامی فدراسیون فوتبال و باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس صورت گرفت و کار به جاهای باریک کشیده شد و حتی وزیر 
ورزش هم از فدراسیون انتقاد کرد که حق این دو باشگاه را نمی دهد، فناپ قراردادش را 

لغو کرد تا اوضاع فدراسیون فوتبال پیچیده تر شود.
از سوی دیگر سامانه هواداری استقلال و پرسپولیس که اعلام کرده بود حاضر است 
به جای فناپ حامی تبلیغات محیطی فوتبال شود پس از آنکه متوجه شده حامی قبلی 
قراردادش را فسخ کرده است حالا پشیمان شده و به فدراسیون اعلام کرده قصد ندارد 

تبلیغات محیطی را در اختیار بگیرد و پولی بابت این موضوع پرداخت کند.
حالا فدراسیون فوتبال که از اینجا رانده و از آنجا مانده شده است هم باید ٢5 میلیارد 
تومان بابت پول نقد و چک های بانکی دریافت شده فناپ را برگرداند و هم باید به فکر 

پیدا کردن یک شرکت جدید برای واگذاری تبلیغات محیطی به آن باشد.
در این شرایط کی روش که با مصاحبه اش علیه ویلیامز داور استرالیایی مورد پرسش 
فیفا قرار گرفته و احتمالا فدراسیون فوتبال ایران به خاطر همین مصاحبه جریمه خواهد 
شد، طبیعتا به دنبال مبلغ قراردادش خواهد بود و اگر برابر ازبکستان و کره جنوبی هم 

نتیجه بگیرد طبیعتا خواستار پاداش و پول خودش و بازیکنانش هم خواهد شد.
باید دید در این وضعیت آشفته که فدراسیون فوتبال درآمدی هم نداشته، آیا مهدی 
تاج می تواند سروسامانی به فدراسیون تحت ریاستش بدهد یا آوار مشکلات مالی روی 

سر فدراسیون خراب خواهد شد و اوضاع را بدتر خواهد کرد؟

 متحدین در رینگ بوکس

سوریه - ایران؛ مسابقه ای که میزبان ندارد
در فاصله ٤٠ روز تا مسابقه حساس انتخابی جام جهانی بین تیم های 

سوریه و ایران هنوز محل برگزاری این بازی قطعی نشده است.
 در این حال از گوشه و کنار نام کوالالامپور شنیده می شود. اما چرا 
دو تیم غرب آسیا باید سختی پروازهای طولانی به شرق قاره را به جان 
بخرند؟ آن هم وقتی زمان برگزاری مسابقه به وقت محلی در ایران و 
سوریه مناسب نیست.تطبیق پیدا کردن بازیکنانی که از هوای نسبتا 
سرد اول زمستان به هوای شرجی مالزی می روند هم از چالش های 
پیش رو کادر فنی دو تیم است. جواب ساده برای این سوال این است 

که در غرب آسیا برگزاری این مسابقه امکانپذیر نیست.
نفس راحت afc بعد از قرعه کشی

اواخر فروردین ماه امسال در کشور مالزی وقتی در قرعه کشی 
ایران  نام  آسیا  قاره  از  انتخابی جام جهانی ٢٠١8  نهایی  مرحله 
برای گلدان گروه اول بیرون آمد مسولان برگزاری مسابقه ها در 
کنفدراسیون فوتبال آسیا که اینجا زیر نظر فیفا عمل می کنند نفس 
راحتی کشیدند.قرار گرفتن ایران در گروه اول به معنی مسابقه ندادن 
با عربستان سعودی و امارات بود. مساله ای که طی دو سال گذشته و 
بعد از بالا گرفتن بحران سیاسی بین دو قدرت اصلی خاورمیانه روی 
میادین ورزشی به خصوص فوتبال هم تاثیر داشته است.دردسری که 
مسولان برگزارکننده لیگ قهرمانان فوتبال آسیا با آن روبرو بودند  و 
با توجه به مسافت ها در قاره آسیا همچنان با آن روبرو هستند  دیگر 

قرار نیست این جا در انتخابی جام جهانی تکرار شود.
هم گروهی با ایران دردسرساز شد

اما مثل خیلی مسائل دیگر این منطقه از جهان نزاع سیاسی ایران 
و عربستان به سایر کشورهای همسایه هم مربوط است. ایران فعلا 
قرار نیست با عربستان در زمین فوتبال روبرو شود ولی دو معضل 
دیگر جایگزین این یکی می شوند.هر دو کشور عراق و سوریه به 
دلیل مشکلات و جنگ داخلی قادر نیستند مسابقه های فوتبال ملی 
را میزبانی کنند. در مورد عراق که بازی های خانگی دور قبلی را در 
ورزشگاه پاس تهران برگزار می کرد مشکل این جاست که عربستان 
و امارات همچنان حاضر نیستند برای مسابقه دادن به ایران بیایند.

بازی رفت عراق و عربستان به میزبانی عراق در کوالالامپور برگزار شد. 
اتفاقی که احتمالا به هنگام بازی با امارات هم تکرار خواهد شد. ولی 

استرالیا ، تایلند و ژاپن قرار است برای بازیهای خارج از خانه خود به 
تهران بیایند.در مورد سوریه اوضاع از این هم پیچیده تر است. سوریه 
هم به دنبال میزبان است. با توجه به این که ایران در همین گروه قرار 
دارد و از نتایج مسابقه های سوریه با سایر تیم های گروه ذینفع است 
این کشور طبق قوانین زمین بی طرف نیست و اجازه ندارد بازی های 

سوریه را برگزار کند.
قصه تلخ پرواز سوریه به مالزی

سوریه اولین بازی خانگی اش را مقابل کره جنوبی در کوالالامپور 
انجام داد. مسابقه ای که با حساب وقت های تلف شده بیش از ١٠٠ 
دقیقه طول کشید.بازیکنان سوریه در اواخر این بازی به صورت 
مستمر روی زمین می خوابیدند و وقت مسابقه را می کشتند. به عقیده 
بعضی تاکتیکی موثر که در نهایت باعث شد نتیجه صفر - صفر شود.

سوریه یک امتیاز گرفت و البته مهم تر از آن کره جنوبی ٢ امتیاز 
از دست داد. ٢ امتیازی که سال آینده همین موقع می تواند سبب 
برتری ایران، ازبکستان، چین یا قطر جلوی تیمی شود که هشت دوره 
پیاپی به جام جهانی رفته است.اما وقتی داستان رسیدن سوریه به 
مالزی را بدانید شاید نظرتان عوض شود. بعد از بازی روز اول سپتامبر 
در تاشکند مقابل ازبکستان که منجر به شکست یک بر صفر سوری 
ها شد بازیکنان این تیم برای رسیدن به مالزی ٣٦ ساعت در پرواز 
بودند. آنها از تاشکند به مسکو رفتند ، از مسکو به دبی و بعد از چند 
ساعت معطلی در فرودگاه بین المللی دبی به کوالالامپور رسیدند.

شرایطی بسیار سخت برای تیمی که با توجه به جنگ داخلی فکر 
پرواز چارتر نخواهد کرد. گرفتگی عضلات در پایان دو مسابقه سنگین 
و ساعت ها پرواز در حالت نشسته امری کاملا طبیعی است.با توجه به 
این تجربه سخت، با وجود امتیاز ارزشمندی که سوریه از کره جنوبی 
گرفت بازیکنان این تیم ترجیح می دادند در غرب آسیا بمانند. ولی 

خیلی زود متوجه شدند که تنها راه چاره در سوی دیگر قاره است.
اعتراض ایران به میزبانی لبنان

سوریه بعد از دو مسابقه خارج از خانه مقابل چین و قطر می خواست 
مسابقه با ایران را در لبنان برگزار کند.مساله ای که با اعترض شدید 
طرف ایرانی روبرو شد. کارلوس کی روش و تیم ملی اصلا خاطره 
خوبی از بیروت نداشتند. در انتخابی جام جهانی ٢٠١٤ همین جا 

بود که تنها شکست تاریخ فوتبال ایران مقابل لبنان رقم خورد.فردای 
شبی که روبروی سفارت ایران در بیروت بمبی منفجر شد. قرار بود 
همان شب تیم ملی در ضیافت شام دیرتر مهمان مسولان سفارت 
باشند. به این ترتیب لبنان منتفی شد.اردن و عمان اعلام کردند علاقه 
ای به میزبانی بازی ایران و سوریه ندارند. یمن و عراق که خود اجازه 
میزبانی ندارند. قطر و ازبکستان به دلیل همگروه بودن با ایران و سوریه 
بر طبق قانون نمی توانند میزبان باشند.در نهایت حالا که امارات و دبی 
هم از بین گزینه های میزبانی حذف شده اند در غرب آسیا به جز 
تاجیکستان و ترکمنستان انتخاب دیگری وجود ندارد. از مزه دهن 

سوری ها می شود فهمید که به همان مالزی راضی هستند.
مالزی میزبان اجباری

مسائل سیاسی از این قبیل مختص آسیا نیست در اروپا هم بعد از 

بالا گرفتن درگیری ها بین روسیه و اوکراین مسولان برگزار کننده 
فعلا ترجیح می دهند این دو کشور با هم روبرو نشوند.راه حلی که 
در لیگ قهرمانان اروپا جواب داده است و در انتخابی جام جهانی 
٢٠١8 روسیه با توجه به میزبانی روسیه به آن احتیاجی نیست.در 
آسیا اما مسافت های طولانی و تعدد کشورهای صاحب فوتبال که با 
هم مشکل سیاسی دارند مساله را سخت تر می کند. با این شرایط 
می توان این گونه برداشت کرد دو تیم ایران و سوریه با وجود این که 
خیلی راحت می توانستند میزبان مصاف حساس خود در دور رفت را 
انتخاب کنند حالا بدون این که به نتیجه ای درست و حسابی برسند 
بالاجبار باید زیر بار تصمصمی بروند که هیچ کدام شان راضی به آن 
نبودند .سفر به شرق قاره و بازی در هوای شرجی کوالالامپور که 
برای بازیکنان هیچ کدام از این دو همسایه خاورمیانه قابل قبول نبود.

روسیه ٤ - ایران٣؛ حسرت ابدی در مدلین

شکست ایران یک قدم مانده به فینال

ملی پوشان فوتسال ایران تنها با یک اختلاف گل 
نتیجه را به روس ها واگذار کردند تا صعودشان به فینال 

جام جهانی و تکمیل شگفتی نیمه تمام بماند.
شاگردان محمد ناظم الشریعه پس از عملکرد دور از 
انتظار در مرحله گروهی با قرار گرفتن در رده سوم و 
صعود به جمع ١٦ تیم، در مرحله یک هشتم نهایی 
به مصاف برزیل رفتند و با نمایش چشم نواز و بدون 
نقص توانستند قهرمان پنج دوره جام جهانی را در 
ضربات پنالتی حذف کنند و در یک چهارم نهایی هم 
پاراگوئه را از پیش رو بردارند تا حریف روسیه در نیمه 

نهایی شوند.
ملی پوشان فوتسال ایران در بازی برابر روسیه که از 
ساعت ٣:٣٠ بامداد روز چهارشنبه آغاز شد دو مرتبه از 
حریف عقب افتادند اما هر بار آن را جبران کردند ولی 
پس از گل سوم و لحظه استفاده کردن از سیستم پاور 
پلی)پنج نفره( چهارمین گل را در یک دقیقه مانده 
به پایان مسابقه خوردند تا کارشان سخت تر شود؛ با 
این حال آنها دوباره اختلاف را در لحظات پایانی به 
حداقل رساندند اما نتوانستند مثل مسابقه برابر برزیل 
و پاراگوئه از شکست پیروزی بسازند و شگفتی سازی 

را تکمیل کنند.
تیم ملی روسیه در فینال به مصاف برنده دیدار 
آرژانتن و پرتغال خواهد رفت و ایران هم منتظر بازنده 
این بازی است تا در بازی رده بندی مقابل آن قرار گیرد.

مرحله نیمه نهایی جام جهانی فوتسال - کلمبیا
سالن محل بازی: ایوان- شهر مدلین / ساعت آغاز: 

٣:٣٠ بامداد به وقت ایران، تماشاگر: ٣5١٠ نفر
مارک  بوکوئف)قزاقستان(،  نورالدین  داوران: 
و  سینکلر)مالزی(  کریستوفر  بیرکت)انگلستان(، 

کارلوس آلبرتو بارتز گونزالز)گواتمالا(
بازیکنان ایران

 ،)GK(صمیمی علیرضا   ،)GK(محمدی سپهر 
احمد اسماعیل پور، محمد کشاورز، حمید احمدی، 
محمدرضا سنگ سفیدی، علی اصغر حسن زاده، افشین 
کاظمی، محمد طاهری، مهران عالیقدر، حسین طیبی 

و مهدی جاوید
سرمربی: محمد ناظم الشریعه

بازیکنان روسیه
نایلیویچ  ولادیسلاو   ،)GK(زامتارادزه گئورگی 
دیمیتری   ،)GK(ویکولوف سرگئی  شایاخمتوف، 
میلووانوف،  ایوان  چیشکالا،  ایوان  لیسکوف، 
رابسون  ادلسون  آبراموف،  سرگئی  لیما،  ادر 
داس سانتوس)روبینهو(، آرتم نیازووف، گوستاوو لوبو 

پاراددا)GK(، سرگئی آبراموویچ و دنیل داوویدوف
سرمربی: سرگئی اسکوروویچ

اخطار
ایوان میلووانوف)١7( و ایوان چیشکالا)٣٣( از روسیه

حسین طیبی)٣8( از ایران
ترکیب اولیه ایران

علی اصغر  احمدی،  حمید  صمیمی،  علیرضا 
حسن زاده، مهدی جاوید و احمد اسماعیل پور

ترکیب اولیه روسیه
لیما،  ادر  چیشکالا،  ایوان  پاراددا،  لوبو  گوستاوو 

روبینهو و دنیل داوویدوف
 بهترین بازیکن

سرگئی آبراموف زننده گل دوم روسیه که پاس گل 
اول این تیم را هم داد سطح بالاتر از تمام بازیکنان 
زمین بازی کرد؛ او در لحظه حمله به دروازه ایران نفر 
اول و جلوی زمین بود و در موقع حملات ایران با 
دوندگی بی امان خود که در راس آن قرار داشت چند 
موقعیت را قبل از رسیدن به محوطه جریمه دفع کرد.

اگر از گل چهارم ایران هم چشم بپوشانیم حسن زاده 
نیز چهره موثر و برتر میدان بود که در لحظه دفاع و 

حمله نقش اصلی را ایفا می کرد که یک گل هم به 
زیبایی زد.

شرح گل ها
ایران ٠ - روسیه ١ )دقیقه ١٤: دیمیتری لیسکوف(: 
پاس آبراموف سمت چپ زمین به لیسکوف رسید که 
این بازیکن پس از حرکت در عرض و جای گذاشتن 
طاهری با شوت تماشایی به کنج دروازه ایران گل اول 

بازی را به ثمر رساند.
ایران ١ - روسیه ١ )دقیقه ١7: احمد اسماعیل پور(: 
شوت دقیقِ بغل پا و پر قدرت اسماعیل پور از روی 
ضربه آزاد با عبور از دیوار دفاعی دو نفره ی پله ای 
روسیه به گوشه دروازه روسیه رفت تا گل تساوی ایران 

به شکل زیبایی زده شود.
ایران ١ - روسیه ٢ )دقیقه ٢٣: سرگئی آبراموف(: 
پاس لاب میلووانوف از روی کرنر را آبراموف با شوت 
روی پا و سر ضرب وارد دروازه صمیمی کرد تا ایران 
همانند بازی های قبل ضعف خود را روی این تاکتیک 
نشان دهد و دوباره با این روش از حریفان گل بخورد.

اصغر  علی   :٣٠ )دقیقه   ٢ روسیه   -  ٢ ایران 
حسن زاده(: صمیمی با پاس زمینی توپ را به جاوید 
رساند که او هم توپ را در اختیار حسن زاده قرار داد 
تا شماره 7 ایران پس از سر توپ به رویبینیو و شوت 

پای راست برای دومین بار بازی را به تساوی کشاند.
ولادیسلاو   :٣٠ )دقیقه   ٣ روسیه   -  ٢ ایران 
شایاخمتوف(: گل دوم ایران تنها ١5 ثانیه دوام داشت 
شایاخمتوف  ضربه  و  آبراموویچ  پاس  با  روس ها  و 

کاپیتان خود موفق شدند گل سوم را به ثمر رسانند.
ایران ٢ - روسیه ٤ )دقیقه ٤٠: ایوان چیشکالا(: ایران 
که به دنبال زدن گل تساوی بود و از سیستم پاور پلی 
استفاده می کرد، با پاس اشتباه حسن زاده یار پنجم 
ایران که جانشین صمیمی شده بود و قطع توپ و 
شوت چیشکالا از فاصله دور چهارمین گل را از روسیه 
دریافت کرد تا در فاصله ٤٢ ثانیه به پایان مسابقه کار 

سختی برای جبران دو گل داشته باشد.
- روسیه ٤ )دقیقه ٤٠: مهدی جاوید(:  ایران ٣ 
شوت ریباند شده حسن زاده را جاوید از پشت محوطه 
جریمه در شرایط نامتعادلی با شوت پای چپ وارد 
دروازه روسیه کرد تا ١١ ثانیه به اتمام بازی دوباره امید 

به اردوی ایران برگردد.
اتفاق ویژه

تیم ملی ایران پس از ٢٤ سال برای دومین بار موفق 
شده بود به نیمه نهایی جام جهانی فوتسال صعود کند 
و اگر برابر روسیه به پیروزی می رسید شگفتی سازی 
خود را تکمیل می کرد اما این اتفاق نیافتاد تا آنها با 
وجود نمایش فوق العاده و قابل تحسین برابر روسیه از 
رسیدن به دیدار نهایی باز بمانند و به مسابقه رده بندی 

بروند تا در آنجا امید به کسب  مدال داشته باشند.
در حاشیه

* تیم ملی فوتسال ایران پس از انجام دو مسابقه در 
سالن 7 هزار نفری بیسنتناریو مقابل برزیل و پاراگوئه، 
در این دیدار دوباره در سالن ٦ هزار نفر ایوانی بازی 
می کند که تمام بازی های مرحله گروهی را در آن 

انجام داده بود.
* قدرت بهادری به دلیل مصدومیت قادر به همراهی 

ملی پوشان ایران در این بازی نیست.
* فرهاد توکلی بازیکنی که به غیر از بازی برزیل 
در تمام دیدارهای ایران جزء نفرات اصلی وارد زمین 
می شد این مسابقه را به دلیل دو اخطاره بودن از دست 

داده است.
* رومولو بازیکن موثر روسیه که در پنج بازی اخیر 
سه گل زد و سه پاس گل داده بود به علت اخراج در 
دیدار گذشته تیمش برابر اسپانیا از این بازی مسابقه 

محروم است.

* محمد کشاورز پس از برخورد شدید با بازیکن 
حریف در دقیقه ٩ به بیرون انتقال داده شد.

ایران  بازی  اول  نیمه  پایان  به  مانده  دقیقه   ٢ *
درخواست تایم اوت کرد.

* با خروج کشاورز به دلیل مصدومیت، تیم ایران 
همراه  بازیکن)به  تنها ١١  بازیکن  مجموع ١٤  از 
دلیل  به  بهادری  دارد؛  اختیار  در  را  دروازه بان(  دو 
مصدومیت و توکلی به خاطر محرومیت در این بازی 

حضور نداشتند.
* عکس العمل شجاعانه ی صمیمی و برخورد توپ 
با شکم او در مقابل ضربه ی سنگین بازیکن روسیه 
مصدومیت  دلیل  به  بازی  از  لحظاتی  شد  موجب 

دروزاه بان ایران متوقف شود.
* در دقیقه ٢٢ پاس احمدی به اسماعیل پور و شوت 
زمینی این بازیکن به تیرک عمودی دروازه روسیه 

برخورد کرد و دور شد.
* چهار دقیقه به پایان بازی ایران از سیستم پاور 

پلی استفاده کرد.
* دو دقیقه به پایان بازی تیم روسیه با خطایی که 
روی حسن زاده مرتکب شد پنجمین خطای فنی را 

انجام داد.
* لیما در دقیقه ٢8 با چرخش زیبا و شوت از سمت 

راست زمین تیرک دروازه ایران را به لرزه درآورد.
نگاهی آماری به مسابقه ایران - روسیه

آمار مسابقه نخست مرحله نیمه نهایی جام جهانی 
٢٠١٦ نشان می دهد تیم های روسیه و ایران بازی 

نزدیکی را از خود ارائه کرده اند.
تیم ملی فوتسال کشورمان در مرحله نیمه نهایی 
مسابقات فوتسال جام جهانی ٢٠١٦ کلمبیا با قبول 
شکست ٤ بر ٣ مقابل روسیه از راهیابی به فینال 
رقابت ها بازماند. نگاهی آماری به این مسابقه نشان 
می دهد این دو تیم بازی تقریباً نزدیکی را از خود ارائه 

داده اند.
تعداد کل شوت ها: روسیه: ٤8-ایران: ٤5

شوت های در چهارچوب: روسیه: ١٩-ایران: ١٦
تعداد خطاها در نیمه اول:روسیه: ٣- ایران: ٣

تعداد خطاها در نیمه دوم: روسیه: 5- ایران: ٣
تعداد کرنرها: روسیه: ١٢- ایران: 5

ضربات ایستگاهی مستقیم: روسیه: ٣- ایران: ٣
پنالتی: روسیه: صفر- ایران: صفر 
 کارت زرد: روسیه: ٢- ایران: یک

 مالکیت توپ: روسیه: ٤٦% - ایران: %5٤
 زمان استراحت فنی نیمه اول: روسیه: صفر- ایران: 

یک
 زمان استراحت فنی نیمه دوم: روسیه: یک- ایران: 

صفر   
حسن زاده، بهترین بازیکن ایران تا پایان 

نیمه نهایی جام جهانی فوتسال
 اصغر حسن زاده، مهدی جاوید و احمد اسماعیل 
پور بازیکنان برتر تیم   ملی فوتسال ایران در پایان 

مرحله نیمه نهایی جام جهانی فوتسال لقب گرفتند.
و  اسامی  نهایی  نیمه  مرحله  بازی های  پایان  در 

عملکرد بازیکنان هر تیم از سوی فیفا اعلام شد.
در تیم   ملی فوتسال ایران اصغر حسن زاده با شش 
بازی، ٢٦٠  دقیقه حضور، پنج گل و یک پاس گل 

بهترین عملکرد را به خود اختصاص داده است.
بعد از وی مهدی جاوید، با همین تعداد بازی و زمان 
حضور در زمین چهار گل وارد دروازه حریفان  کرده 

است و پنج پاس گل نیز داده است.
احمد اسماعیل پول نیز با چهار گل و دو پاس گل 

سومین بازیکن برتر ایران در این مسابقات است.
همچنین قدرت بهادری تنها با ٣7  دقیقه بازی 
کمترین زمان حضور در این مسابقات را داشته است. 

او در بازی نخست با تیم   ملی فوتبال اسپانیا مصدوم 
شد و جام جهانی فوتسال را از دست داد.

ناظم الشریعه:  برای سومی تلاش می کنیم
سرمربی تیم ملی فوتسال بعد از برگزاری دیدار ایران 
و روسیه در کنفرانس مطبوعاتی حضور یافت و به 

سوالات خبرنگاران پاسخ داد.
محمد ناظم الشریعه، سرمربی تیم ملی فوتسال 
درباره بازی با روسیه گفت: بعد از شکست صحبت 
اینجا  کردن خیلی سخت است. مردم عزیزی که 
حضور داشتند، از بازی ما راضی بودند. به تیم روسیه 
فینال  به  رسیدن  برای  تیم  این  می گویم.  تبریک 
مسابقات، برنامه ریزی خوبی داشت. نمی خواهم به 
اتفاقات بازی اشاره کنم اما  داور آسیایی که برای 
و  نزد  به خوبی سوت  بود،  انتخاب شده  بازی  این 
قضاوت مطلوبی نداشت. کاپیتان ما را مصدوم کردند 
و متاسفانه )ACL( زانوی پایش پاره شد و یک پنالتی 

صد در صد را برای ایران نگرفت.
وی گفت: دو بازیکن چپ پای خود را از دست 
دادیم. روز اول بازی ها قدرت بهادری در بازی با اسپانیا 
مصدوم شد و امروز چپ پای دوم تیم  که کاپیتان ما 
بود را از دست دادیم. بچه ها رشادت کردند و جای این 
دو بازیکن را پر کردند اما این بدشانسی بسیار بزرگی 
است که بازیکن چپ پا در تیم نباشد چرا که بسیاری 
بازیکنان  شرایط  اساس  بر  تیم  یک  برنامه های  از 

طراحی و اجرا می شود.
خبرنگاری ضمن تبریک برای بازی بسیار خوبی که 
ملی پوشان ایران برابر روسیه انجام دادند، از سرمربی 
تیم ملی فوتسال  پرسید بعد از این شکست چگونه 
برای حضور در دیدار رده بندی آماده می شوید که 
ناظم الشریعه پاسخ داد: ما هدف مان قرار گرفتن در 
جمع بالا نشین ها بود. ما زمانی که برزیل را بردیم و 
با توجه به شرایط تیمی خوب، می توانستیم در فینال 
حضور داشته باشیم. روسیه تیم بزرگی است. اما این 
اتفاق رخ نداد. تمام تلاش مان را به کار خواهیم گرفت 
تا سوم شویم. ملت ایران به این تیم افتخار می کند. 
من به نمایندگی از مردم ایران به تیم ملی فوتسال 
افتخار می کنم و فکر می کنم کسب عنوان سومی 
برای اولین بار اتفاق خواهد افتاد و آسیا به این عنوان 

افتخار خواهد کرد.
ایران  که کشور  این  به  پاسخ  در  پایان  در  وی  
درخواست جام جهانی ٢٠٢٠ را داده است. حضور 
شما در این جام جهانی و علمکردتان تا چه اندازه می 
تواند باری دریافت مجوز میزبانی موثر باشد در پایان 
گفت: مسئولان فیفا متوجه خواهند شد که ایران از 
لحاظ فنی و استقبال بالای مردم در فوتسال در شرایط 
فوق العاده ای قرار دارد. فوتسال در ایران جایگاه بسیار 
بالایی دارد و فکر می کنم قبول میزبانی برای ایران از 
سوی فیفا تاثیر مثبتی خواهد داشت. خاطره خوبی از 
مردم مدجین داریم و امیدوارم در این تورنمنت مردم 

مدجین از عملکرد ما راضی باشند.
جاوید: باختیم اما با وجدان راحت می خوابم

مقابل  شکست  از  کشورمان  فوتسال  ملی پوش 
روسیه در مرحله نیمه نهایی جام جهانی ٢٠١٦ کلمبیا 

به عنوان تلخ ترین باخت عمر ورزشی اش یاد کرد.
مهدی جاوید پس از شکست ٤ بر ٣ تیم ملی 
فوتسال کشورمان مقابل روسیه اظهار داشت: قبل از 
بازی با یکدیگر صحبت می کردیم و قرار شد به شکلی 
به رقابت با حریف قدرتمندمان بپردازیم که بهترین 
عملکرد را از خود بر جای بگذاریم. ما تمام تلاش مان 
را به کار گرفتیم و همه در رختکن یکدیگر را در آغوش 
گرفته و هم قسم شدیم که بتوانیم بهترین بازی را به 

نمایش بگذاریم.
وی با بیان اینکه »شکست مقابل روسیه تلخ ترین 
باخت من است«، افزود: اکنون دیگر در فینال جام 
مقام  رده بندی  دیدار  در  اما  نداریم،  جهانی حضور 
سوم را به دست می آوریم تا دل مردم عزیز ایران را 

شاد کنیم.
ملی پوش فوتسال کشورمان در پاسخ به این پرسش 
عنوان  بود؟«،  بهتر  روسیه  می کنید  »احساس  که 
کرد: قبل از بازی اعتقاد داشتم بازی 5٠ - 5٠ است. 
متأسفانه برای لحظاتی از بازی تمرکزمان را از دست 
دادیم. باید دنبال نکات ضعف و قوت تیم خود باشیم 
تا در دیدار رده بندی نتیجه خوبی کسب کنیم. در 
طول بازی سعی کردیم و تیم برتر میدان بودیم، اما 
پیروزی اتفاق نیفتاد. این پیروزی را به تیم روسیه 

تبریک می گویم.
جاوید در پاسخ به این پرسش که »در پنج دقیقه 
آخر بازی، شما با بازیکنان صحبت می کردید. در آن 
لحظات چه نکاتی را می گفتید؟«، بیان کرد: قرار بود 
پاورپلی کنیم. مرتباً با کادر فنی و بازیکنان برنامه هایی 
را که در بازی باید به مرحله اجرا می گذاشتیم، مرور 
می کردیم. تیم ما در مرحله حساس نیمه نهایی قرار 

داشت و نباید اشتباهی می کردیم.
بازیکن تیم ملی فوتسال درباره این پرسش که 
»سرمربی تیم ایران پیشانی شما را بوسید، آیا این رفتار 
از رضایت وی نشأت گرفت یا به فرهنگ و احساسات 

کشورتان باز می گردد؟«، گفت: رابطه عاطفی بالایی 
بین بازیکنان و کادر فنی وجود دارد. بله این امر به 
نشانه تشکر بود. در فرهنگ کشور ما همیشه برای 

قدردانی و رضایت این رفتار پسندیده رخ می دهد.
جاوید ادامه داد: با وجود این باخت همچنان پشت 
هم هستیم و متحد تر شده ایم تا در دیدار رده بندی 

سوم شویم و دل مردم ایران را شاد کنیم.
»در لحظات آخر استرس و هیجان بالایی داشتید و 
الان آرام هستید«، وی در پاسخ به طرح این موضوع 
گفت: این خاصیت بازی است. در شرایط حساس و پر 
استرسی قرار داشتیم. نزدیک بود که به مرحله فینال 
صعود کنیم، اما  این اتفاق رخ نداد. بله اکنون آرام 
هستم و تمام تمرکزم را برای بازی رده بندی خواهم 

گذاشت.
بازیکن تیم ملی فوتسال کشورمان درباره اینکه با 
وجود شکست مقابل روسیه راحت می خوابد، تصریح 
کرد: بله با وجدان راحت می خوابم. من و هم تیمی هایم 

تمام تلاش مان را به کار گرفتیم.
وی درباره درسی هایی که از این تورنمنت گرفته 
است، گفت: درس گرفتم که در شکست پشت هم 
باشیم و اینکه فوتسال دنیا روزبه روز در حال پیشرفت 
است و برای اینکه از این قافله عقب نمانیم باید تلاش 

کنیم تا موفق باشیم.
تاج در تماس با کادر فنی تیم ملی فوتسال؛

با این شکست چیزی از ارزش های شما
 کم نمی شود

رئیس فدراسیون فوتبال در تماس تلفنی با کادر 
فنی تیم ملی فوتسال از زحمات و تلاشهای اعضای 

تیم ملی فوتسال تشکر و قدردانی کرد.
 مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال در تماس 
تلفنی با مردان با تیم ملی فوتسال در کلمبیا  گفت: 
این باخت چیزی از ارزش های شما کم نمی کند. 
بدون شک شما قابلیت ها و توانایی های خود را در 
رقابتهای جام جهانی ٢٠١٦ کلمبیا نشان داده اید. شما 
برای ما و فوتسال کشور ارزشمند هستید و همه از 
جمله فدراسیون فوتبال قدر زحمات و تلاشهای شما 

را می دانند.
گزارش سایت فیفا از دیدار نفس گیر

 ایران و روسیه
سایت فیفا در گزارش خود به شکست نزدیک ایران 
مقابل روسیه اشاره کرد و آن را یک بازی نفس گیر 

خواند.
 تیم ملی فوتسال ایران در مرحله نیمه نهایی جام 
جهانی با نتیجه نزدیک ٤ بر ٣ مقابل روسیه شکست 

خورد و از رسیدن به دیدار فینال بازماند.
سایت فیفا درگزارش خود به رسیدن روسیه برای 
اولین بار به دیدار فینال جام جهانی اشاره کرده و 
نوشت: روسیه کار بسیار سختی برای رسیدن به دیدار 
فینال داشت چرا که باید مقابل تیمی قرار می گرفت 

که برزیل قهرمان جهان را از پیش رو برداشته بود.
توسط  ایران  اول  گل  به  گزارش  این  ادامه  در 
احمد اسماعیل پور اشاره شده است و نوشته است: 
ضربه  با  ایستگاهی  ضربه  روی  از  اسماعیل پور 
خیرکننده ای توانست دروازه روسیه را برای بار اول 

باز کند.
در پایان سایت فیفا نوشت: این بازی نفس گیر را 
مهدی جاوید در ثانیه های پایانی حساس تر کرد اما 
در نهایت بازی با نتیجه ٤ بر ٣ به سود روسیه به اتمام 

رسید.
شمسایی: شاید تا 50 سال دیگر نتوانیم این 

نتایج را تکرار کنیم
کاپیتان پیشین تیم ملی فوتسال کشورمان عملکرد 
بازیکنان این تیم در دیدار مقابل روسیه را تحسین 
کرد و گفت: تیم ملی در این مسابقه فوق العاده بود و 

ملی پوشان با تمام وجود بازی کردند.
وحید شمسایی درباره مسابقه تیم ملی فوتسال ایران 
مقابل روسیه اظهار داشت: در فوتسال یک روز هرکاری 
می کنی، توپ ها تبدیل به گل نمی شود و متأسفانه این 
اتفاق امروز برای ما رخ داد. در نیمه نخست، روسیه 
کمی بهتر از ما بازی کرد، اما در نیمه دوم و به خصوص 
در دقایق آخر مسابقه، بازی کاملًا در اختیار ما بود. 
وی در ادامه افزود: ما نباید در مراحل پایانی مسابقات، 
دنبال کارهای خارق العاده از تیم خود باشیم. البته ما 
نمی توانیم در مورد تیم ملی، صحبت های فنی کنیم، 
چون سرمربی تیم ملی، نزدیک تر از همه به تیم است و 

دلش از همه بیشتر برای این تیم می سوزد.
کاپیتان پیشین تیم ملی فوتسال کشورمان با اشاره 
به اینکه در این مسابقه بدشانس بودیم، عنوان کرد: 
کاری که ما در این مسابقات کردیم شاید تا 5٠ سال 
دیگر نتوانیم آن را تکرار کنیم. ما حتی می توانستیم در 
فینال مسابقات جام جهانی حاضر باشیم که متأسفانه 
این اتفاق رخ نداد. »شکست مقابل روسیه هیچ چیز 
از ارزش های ملی پوشان فوتسال ایران کم نمی کند«، 
شمسایی با بیان این جمله خطاب به اعضای تیم 
ملی فوتسال ایران گفت: خدا قوت. خسته نباشید. 

فوق العاده بودید و با تمام وجود بازی کردید.
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چگونگی پیدایش ماه مشخص شد
محققانی که لایه های آهن و عناصر دیگر را مورد 
حدود 5.٤  در  ماه  که  می گویند  دادند  قرار  بررسی 
میلیارد سال پیش از برخورد یک شیء سیاره ای با 

زمین جوان پدید آمده است.
نویسندگان این پژوهش استدلال می کنند که در 
پی این برخورد، یک ابر عظیم و غول آسا از سنگ 
و خاک به فضا پرتاب شده و از به هم پیوستن اجزای 
آن، ماه پدید آمده است.به باور آنها کره ماه در پی یک 
برخورد که ١5٠ میلیون سال پس از پیدایش سامانه 
خورشیدی، میان زمین و یک جرم دیگر رخ داده پدید 
آزمایشگاهی  سازی  شبیه  از  است.دانشمندان  آمده 
تاثیر زمین به عنوان شواهدی استفاده کردند تا نشان 
دهند که لایه طبقه ای زیرین حجم سنگی که در داده 
های لرزه نگاری مشخص است هنگامی که زمین با 
یک شیء کوچکتر برخورد کرده ایجاد شده است. این 
استدلال که "برخورد بزرگ" نام دارد برای تشکیل ماه 
یک فرضیه علمی رایج است، اما محققان هنوز هم برای 

اثبات آن نیازمند انجام تحقیقات بیشتر هستند.

در فصل پاییز این مواد غذایی را مصرف کنید!
یک روانشناس گفت: مصرف مواد غذایی با طعم های مختلف با شخصیت رفتاری و 

حالات روحی انسان رابطه دارد.
 رضا اصغری روانشناس گفت: مصرف مواد غذایی با طعم های مختلف بر روح، روان و 

دستگاه گوارشی انسان تاثیر بسزایی دارد.
این روانشناس به مصرف غذاهای تند اشاره کرد و اظهار داشت: انسان هایی که از غذای 
ادویه دار و تند همانند فلفل، سیر و پیاز استفاده می کنند، از سلول های مغزی و آرامش 
اعصاب بر خوردارند و مصرف این مواد غذایی باعث کاهش وزن و بیماری هایی مانند 

آلزایمر، فلبی، عروقی، سرطان، درد مفاصل و چربی در افراد می شود.
وی با بیان اینکه فلفل یک ماده غذایی تند است، ابراز داشت: بعضی افراد به دلیل علاقه 
زیاد به فلفل هنگام مصرف، به عنوان یک مواد غذایی مناسب نگاه می کنند و به دلیل اینکه 
فلفل خاصییت هایی مانند میکروب کشی، جلوگیری از فاسد شدن و سرشاز از ویتامین 
c را است، مصرف آن باعث افزایش ایمنی بدن نسبت به بروز باکتری ها و میکروب ها 

می شود.
وی درباره تاثیر مواد غذایی بر شخصیت افراد اظهار داشت: علاقه به مصرف مواد غذایی 

تند، شور، تلخ و شیرین به نوع شخصیت انسان ها بستگی دارد.
این روانشناس درباره شخصیت این افراد اذعان داشت: افرادی که غذاهای تند مصرف 
می کنند همیشه حس ماجراجویی دارند و علاقه زیادی به وسایل هیجان آور همچون 

ترن هوایی شهربازی ها دارند.
وی به افراد بلغمی مزاج اشاره کرد و گفت: این افراد اگر برای ایجاد اعتدال در غلبه بلغم در 
بدنشان اقدامی نکنند دچار تنهایی، بی تحرکی و روحیه ای کسل کننده و حافظه ضعیف 
می شوند که البته خصوصیاتی مانند صبوری، مدیریت کردن امور، تیزبین و نکته سنجی از 
خصوصیات مثبت افراد بلغمی مزاج است که این افراد نیز از غذاهای تند استفاده می کنند.

اصغری به مصرف این مواد غذایی در فصل پاییز و زمستان اشاره کرد و افزود: باتوجه به 
هوای سرد این فصول، به دلیل افزایش سوخت و ساز بدن، استفاده از غذاهای تند باعث 
تعریق زیاد و باز شدن ریه ها می گردد و از بروز سرماخوردگی و ایجاد سرفه در افراد 

جلوگیری می کند.
وی بیان کرد: خوردن غذاهای تند سریعترین راه بدن برای کنار آمدن با حرارت بالای 
بدن است، به همین دلیل مردم کشورهای گرمسیری غذاهایی یا این طعم را مصرف 

می کنند.
این روانشناس با اشاره به افراد عصبی اظهار کرد: افراد عصبی ارزشی برای خود قائل 
نیستند و همیشه غذاها را بسیار سریع و تند می خورند و افرادی نیز به تنهایی غذا خوردن 
تمایل دارند، این افراد به دلیل توجه زیاد به جرئیات مسائل در معرض خطر آسیب  های 

روحی و روانی هستند.
اصغری افزود: اهمیت به بخش های مختلف مواد غذایی در بشقاب و ترکیبات مختلف 
آن از ویژگی های افراد با دقت بالااست و این گروه از روحیه مسئولیت پذیری و انجام 

وظیفه برخوردار هستند.

 مزایای گوناگون سرکه سیب برای سلامتی

سرکه سیب نقش مهمی در طعم سس سالادتان بازی می کند، اما از طرفی باید آن را 
یکی از عوامل تأثیرگذار بر سلامتی دانست.

سرکه سیب نقش مهمی در طعم سس سالادتان بازی می کند، اما از طرفی باید آن را 
یکی از عوامل تأثیرگذار بر سلامتی دانست. این سرکه در متعادل  ساختن pH و ایجاد 
فضایی سالم و قلیایی در بدن بعد از خوردن یا نوشیدن یا حتی در مراقبت از سلول های 
پوستی تأثیر بسزایی دارد. از طرفی گفته می شود که این سرکه باعث کاهش مشکلات 
هاضمه شده، به کاهش وزن کمک کرده و سلامت پوست را بهبود می بخشد. در اینجا به 

برخی از فواید آن می پردازیم. 
1.هاضمه و مسمومیت غذایی 

سرکه حاوی اسید مالیک بوده که در کاهش شدت برخی مشکلات هاضمه مانند یبوست 
یا ریفلاکس اسید معده تأثیرگذار است. و از آنجایی که خواص ضدقارچی، ضدباکتریایی 
و ضدویروسی دارد یک یا دو قاشق از آن در ٢5٠ گرم آب مانع از بروز مسمومیت غذایی 

خواهد شد. 
2.مشکلات خواب

بسیاری از افراد عادت دارند پیش از خواب یک لیوان آب داغ همراه با سرکه سیب و 
عسل بخورند. این کار  باعث تحریک قدرت برانگیختگی خواب شده و در نتیجه خواب 

آرامی را به همراه خواهد داشت.
3.دیابت

تحقیقات نشان می دهد که سرکه سیب میزان گلوکز را کاهش می دهد. 
4.کلسترول بالا

میزان پکتین بالای موجود در سرکه سیب باعث تنظیم فشار خون شده و کلسترول را 
کاهش خواهد داد.

5.استخوان ها و دندان ها
سرکه سیب این قابلیت را دارد تا کلسیم موجود در میوه ها، سبزیجات و گوشت را جذب 

کرده، در نتیجه باعث استحکام استخوان ها و دندان هایتان خواهد شد.

دیابتی ها این صبحانه را مصرف کنند
افرادی که مبتلا به دیابت هستند باید خود را از هوس های بقیه آدم ها دور کنند و 
زندگی خاصی را برای خود در نظر بگیرند.دیابتی ها نباید خوردن صبحانه را فراموش 
کنند،چرا که صبحانه نخوردن قند خون آن ها را بالا میبرد و سبب میشود علائم دیابت 

شان بدتر شود.
به گزارش مشرق، افرادی که مبتلا به دیابت هستند باید خود را از هوس های بقیه آدم 
ها دور کنند و زندگی خاصی را برای خود در نظر بگیرند.دیابتی ها نباید خوردن صبحانه را 
فراموش کنند،چرا که صبحانه نخوردن قند خون آن ها را بالا میبرد و سبب میشود علائم 
دیابت شان بدتر شود.وعده خیلی مهم برای هر انسانی صبحانه است که با نادیده گرفتن 

آن روزمان را بدون انرژی میگذرانیم.
به گفته کارشناسان ، برای افراد بیمار از جمله افراد مبتلا به دیابت لازم است نکاتی را 

در این زمینه رعایت کنند :
* به  هیچ  عنوان نباید از صبحانه خوردن صرف  نظر کرد زیرا این امر باعث بالا رفتن قند 

خون و بدتر شدن علایم دیابت می شود.
* برای پیشگیری از مصرف هله هوله، صبحانه این گروه از افراد  باید سالم باشد.

* سعی کنید صبحانه خانگی کم قند و کم چربی بخورید.
* صبحانه سالم مناسب دیابتی ها شامل نان، غلات و میوه است.

* در صبحانه از سبزی ها و میوه تازه مصرف شود.آنتی اکسیدان این موادمی تواند علایم 
بیماری را کاهش دهد.

* به صبحانه یک قاشق دانه کتان پودر شده که سرشار از فیبر و اسید چرب امگا ٣ 
است، اضافه کنید.

* مصرف روزانه جو دو سر برای صبحانه یکی از بهترین مواد غذایی به حساب می آید.
* مصرف شیر بدون چرب به صبحانه اضافه شود زیرا کلسیم برای درمان بیماری های 
دیگر لازم است.* ماست کم چرب و بدون طعم که حاوی چربی و شکر است، انتخاب شود.

* به چای یا قهوه پودر دارچین که به طور طبیعی بیماری دیابت را درمان می کند 
اضافه کنید.

تاثیر عسل رقیق شده در مقابله با 
عفونت ادراری

متخصصان انگلیسی معتقدند ترکیب عسل و آب می تواند سلاح موثری در برابر 
عفونت های ادراری در بیمارانی باشد که در بیمارستان بستری هستند.

بررسی متخصصان دانشگاه "ساوث همپتون" نشان می دهد عسل رقیق شده مانع می شود 
باکتری های معمول روی سطوحی همچون پلاستیک ها، لایه های چسبناکی بوجود آورند 
که به سختی از بین می روند. به لحاظ تئوریک، عسل رقیق شده می تواند در پاک کردن 
سوندهای ادراری از عفونت های احتمالی موثر باشد. هرچند لازم است آزمایش های 
بیشتری انجام شود تا این اطمینان بدست آید که این روش برای انسان ها نیز بی خطر است. 
از سال های خیلی دور افراد از عسل به عنوان ماده ضد عفونی کننده استفاده می کرده اند. 
این ماده همچنین برای درمان سوختگی و جراحت ها کاربرد داشته است. متخصصان 
انگلیسی در این بررسی از نوعی عسل تیره رنگ تولید شده در استرالیا و نیوزیلند استفاده 
کرده اند که آنتی باکتریال است. همچنین به گفته آنان دیگر انواع عسل هم می تواند 
همین ویژگی را داشته باشد هر چند روی آنها بررسی نشده است.به گزارش شبکه خبری 
بی بی سی، محققان انگلیسی همچنین تاکید کرده اند که هنوز مشخص نیست چرا عسل 
مانند ترکیبی آنتی باکتریال عمل می کند و چگونه در مثانه از خود مقاومت نشان می دهد 

و بنابراین انجام مطالعات بیشتر در این زمینه ضروری است.

مطالعات نشان داده است، علت تنهایی افراد گاهی مربوط به ژن های آنهاست.
به گزارش ایسنا و به نقل از نیچر، نتایج مطالعات جدید نشان داده است نوع ژن های افراد 

گاهی دلیلی برای احساس تنهایی آنهاست.
محققان در این بررسی دریافتند، خطر احساس تنهایی ممکن است با ژنتیک در ارتباط 

باشد که به عنوان یک صفت ارثی مطرح می شود.
آبراهام پالمر، استاد روانپزشکی دانشگاه سن دیه گو و نویسنده ارشد این مطالعه اظهار کرد: 
برای دو نفر با تعداد مساوی دوست و خانواده، ژنتیک نقش موثری در احساس تنهایی فرد 

خواهد داشت.
در این مطالعه بر روی اطلاعات ژنتیکی و سلامت ١٠ هزار و 7٦٠ نفر از افراد 5٠ سال و 
بالاتر بررسی هایی انجام شد و از شرکت کنندگان پرسش هایی برای به دست آوردن میزان 

تنهایی به عمل آمد.
بررسی و مطالعه در بین شرکت کنندگان براساس سن، جنس و وضعیت تأهل نشان داد که 
احساس تنهایی در طول زندگی در حدود ١٤ تا ٢7 درصد ژنتیکی است، اما عوامل محیطی 

هم نقش بسیار مهمی دارند.
محققان در حال بررسی بر روی این صفت ارثی هستند و اینکه ژن موثر در احساس 

تنهایی را کشف کنند.
آنها در این بررسی همچنین دریافتند، افرادی که تنهایی را به ارث برده اند، در طولانی مدت 
با علائم افسردگی مواجه می شوند، اما هیچ ارتباطی بین تنهایی ارثی و اسکیزوفرنی، اختلال 

دو قطبی و افسردگی پیدا نشد.

احساس تنهایی تاحدودی ارثی است

یک طراح و مخترع آمریکایی نوعی بطری  آب را برای سلامتی بدن ارائه کرده که میتواند 
جایگزین بطری های پلاستیکی آب شود.

 این بطری ها موسوم به "بروک واتر" همچون بیوفیلتر Sylva با استفاده از فعال سازی 
کربن و سنگ های آتشفشانی متخلخل به طور طبیعی آب را تصفیه کرده و مواد مفید را 

به آب برمی گردانند.
این طرح در نمایشگاه طراحی ٢٠١٦ لندن ارائه شده است.

ابزاری  بیوفیلتر Sylva اختراع اول بروک سیگال طراح و بوم شناس آمریکایی و 
زیست تجزیه پذیر با طراحی ساده است. فیلتر آن مواد معدنی را تجدیدسازی و آب را به 
آرامی تصفیه می کند و عواملی مثل بو و آلاینده ها را نیز از آب خارج می کند. همچنین 
سنگ های آتشفشانی کربن را فعال و دیگر مواد ارگانیک و سایر ترکیبات شیمیایی آلی را 

به آب برمی گرداند که در نتیجه آب آشامیدنی سالم و با کیفیت حاصل می شود.
فیلترهای Sylva اساس طرح بطری بروک واتر بوده است. این محصولات آزمایشی با 
قابلیت تصفیه آب روشی دیگر برای پیشگیری از انباشته شدن محصولات پلاستیکی است. 
هدف از ساخت چنین محصولاتی ارتباط بین طبیعت، علم و طراحی موادی چند منظوره 

بدون آسیب رساندن به زمین است.

دانشمندان موفق به کشف دارویی شدند که ریزش مو 
در بیماران مبتلا به آلوپسی را درمان می کند.

 آلوپسی یک بیماری خود ایمنی است که باعث ریزش 
مو می شود.

 ruxolitinib دانشمندان با آزمایش این داروی جدید که
نام دارد روی افراد کچل پس از حدود ٤ ماه رویش مجدد 

موها را مشاهده کردند.
آنها پس از مشاهده این نتایج امید دارند که از این دارو 

بتوان در درمان انواع دیگری از کچلی نیز استفاده کرد.
نکته جالب توجه اینجاست که در پایان دوره درمان، 

میانگین رشد موهای این بیماران به ٩٢% رسید.
پیش از این، محققان دانشگاه کلمبیا سلولهای ایمنی 
خاص و مسیرهای سیگنالینگ التهابی غالب که مسئول 
حمله به فولیکول مو هستند را شناسایی کرده و آنها را در 

حالت خفته قرار دادند.
تحقیقات انجام شده بر روی فولیکول های موی انسان 
و موش ها نشان می دهد که داروهای خوراکی و موضعی 
که ادم کیناز )خانواده ای از آنزیمها( که به مهار کننده های 
JAK نیز معروف هستند رامهار کرده به فعالسازی این 

فولیکول های غیرفعال و خفته کمک می کنند.
محققان این کار را با مسدود کردن سیگنالینگ التهابی 

که باعث توقف رشد مو می شوند انجام دادند.
این خبر برای بیمارانی که با اثرات جسمی و روحی این 
بیماری خود ایمنی درگیر هستند بسیار خوشحال کننده 

است.
آلوپسی آره آتا یا طاسی منطقه ای، دومین شکل رایج 
ریزش مو است که در هر سنی و هم در زنان و مردان 

رخ می دهد.

یک شرکت آسیایی دستگاه پروژکتوری را طراحی کرده که قابلیت ایجاد تصویر واقعیت 
مجازی را دارد.

 این روزها استفاده از فناوری واقعیت مجازی در تجهیزات بصری روند فزاینده ای به 
خود گرفته که البته بهره بردن از آن مستلزم به کارگیری هدست مخصوص آن است که 

استفاده از آن را برای همگان امکان پذیر نمی کند.  
در همین حال پروژه ای با نام Panoworks در ژاپن کلید خورده است که با ساخت 
یک پرژکتور مخصوص دیگر نیازی به استفاده از هدست برای تماشای تصاویر واقعیت 

مجازی نیست.  
 Panoworks تصاویر ٣٦٠ درجه ای را به همراه یک پروژکتور لیزر اچ دی خلق می کند 

که در این صورت دیگر نیازی به هدست نیست.  
تصاویر ایجاد شده توسط این پروژکتور می توانند بر روی صفحه کامپوتر و صفحه لمسی 

گوشی یا لپ تاپ قابل رویت باشند.  
این پروژکتور می تواند توسعه پیدا کند تا قابلیت پخش تصاویر ویدئویی ٤K را داشته 

باشد.

ساخت بطری  که آب را تصفیه می کند

کشف درمان نوعی کچلی

ساخت پروژکتور با قابلیت خلق تصاویر واقعیت مجازی

 اگر تنها دلیلتان برای نخوردن پاستا این است که شنیده 
اید پاستا چاق کننده است، باید بگویم به خود ظلم می کنید. 

چه نوع پاستا را چه مقدار بخوریم؟
پاستا ریشه ای ایتالیایی دارد و مصرفش به قرن ١٢ باز می 
گردد. ایتالیایی ها صدها سال است که پاستا مصرف می کنند، 
اما با این حال همچنان نرخ چاقی شان پایین است. ایتالیایی 
ها به صورت سنتی برنامه غذایی را دنبال می کنند که سرشار 
از میوه، سبزیجات، غلات کامل، روغن زیتون، حبوبات، آجیل 

ها، و مقداری گوشت قرمز و شیرینی است. 
پاستا در جوامع دیگر آنچنان خوش نام نیست و معمولا 
به عنوان کربوهیدرات بد و یا غذایی چاق کننده شناخته 
می شود. با این حال ایتالیایی ها مدت ها است که از پاستا 
لذت می برند و با این حال، نرخ چاقی و دیگر بیماری های 
مزمنشان از دیگر نقاط دنیا پایین تر است. وقتی می خواهید 
ارزیابی کنید که پاستا غذایی چاق کننده است یا خیر باید 
نوع پاستایی که استفاده می کنید را نیز به حساب بیاورید، 
همچنین دیگر چیزهایی که کنارش مصرف می کنید، مقدار 

وعده و برنامه کلی غذایی. 
پاستا و قند خون

شاخص گلیسمی، یا بار گلیسمی، برای ارزیابی تاثیر یک 
غذا روی افزایش سطح قند خون به کار می رود. غذاهایی که 
شاخص گلیسمی یا بار گلیسمی بالایی دارند، بلافاصله پس 
از استفاده قند خون را بالا می برند. قند خون هرچقدر بالاتر 
برود، انسولین بیشتری آزاد می شود. انسولین کمک می کند 
انرژی از خون به سلول های بدن برود و در آنجا یا تبدیل به 
سوخت شود و یا ذخیره شود. بالا رفتن قند خون و آزاد شدن 

زیاد انسولین بدن را تشویق به ذخیره چربی می کند.
غذاهای سرشار از کربوهیدرات مانند شکر و نان سفید 
شاخص گلیسمی بالایی دارند. پاستا از آنجا که در درجه 
اول کربوهیدرات است، معمولا به عنوان غذایی با شاخص 
گلیسمی بالا شناخته می شود. با این حال پاستا نسبتا 
شاخص گلیسمی پایینی دارد. نوع آردی که در ساخت پاستا 
به کار می رود، آرد سمولینا است که در برابر شکسته شدن 
مقاوم تر است و گلوکوز را آرام تر وارد جریان خون می کند، 
مخصوصا در مقایسه با دیگر کربوهیدرات ها مانند نان سفید.

چه مقدار پاستا می خورید؟
از آنجا که پاستا شاخص گلیسمی نسبتا پایینی دارد، پس 
می توان هرچقدر دلمان خواست پاستا بخوریم؟ البته که نه!. 
مقدار وعده پاستا، درست مانند هر غذای دیگر، بسیار مهم 

است. جولی جونز استاد تغذیه در دانشگاه سنت کاترین 
در مقاله ای که واشنگتن پست منتشر کرده بود، گفت: 
کربوهیدرات ها دشمن نیستند، بلکه هر چیز را بیش از حد 

مصرف کردن درست نیست.
یکی از بدی های پاستا خوردن این است که می توان به 
راحتی بیش از وعده توصیه شده آن را خورد. وقتی احساس 
سیری کردید دست از غذا بکشید، نه زمانی که بشقاب خالی 
شد. برای اینکه وعده های پاستا را سالم تر کنید، وعده ای 
کمتر از همیشه برای خود بکشید و در عوض کنار آن مقدار 

زیادی سالاد میل کنید.
چه نوع پاستایی؟

پاستا را معمولا با آرد سمولینا تولید می کنند، و همانطور که 
گفته شد در برابر شکسته شدن مقاوم است. با این حال پاستا 
را از دیگر انواع آرد نیز تولید می کنند. از آنجایی که مدتی 
است برنامه های غذایی بدون گلوتن شایع شده است، پاستاها 
بدون گلوتن نیز تولید می شود. پاستاهای بدون گلوتن را از 

آرد برنج و ذرت تولید می کنند.
هنگام استفاده از پاستا های بدون گلوتن مواظب باشید. 
گاهی مردم فکر می کنند، هر چیزی که بدون گلوتن است 
می تواند جایگزینی سالمتر به حساب بیاید. برخی پاستاهای 
بدون گلوتن از آرد برنج تولید می شوند، که فیبر پایین و 
شاخص گلیسمی بالایی دارند. اگر به دنبال پاستایی هستید 
که فیبر بالایی داشته باشد، توصیه می کنیم پاستایی که با 

غلات کامل تولید شده است را انتخاب کنید.
چه چیزهایی دیگر باید درباره پاستا بدانیم؟

چیزی که روی پاستا می گذارید به اندازه مقدار پاستایی که 
میل می کنید مهم است. اضافه کردن سس خامه ای روی 
یک وعده پاستا می تواند تا حدود زیادی مقدار کالری آن را 

دچار تغییر کند.
بهترین سس برای پاستا چیست؟

انتخاب های زیادی وجود دارد. سس هایی که بر پایه گوجه 
فرنگی، حاوی آنتی اکسیدان و ویتامین C بسیاری هستند. 
با این حال برخی سس های آماده سرشار از سدیم و قند 
هستند ) پس توصیه می شود خودتان درست کنید (. پاستا 
را همچنین می توان با کمی روغن زیتون، سیر و دیگر 
سبزیجات درست کرد. اضافه کردن مقداری روغن زیتون می 
تواند منبعی از چربی های سالم و امگا ٣ برای سلامت قلب 
باشد. مهم نیست چه سسی انتخاب می کنید، اضافه کردن 
مقداری سبزیجات به بشقاب پاستا می تواند ارزش غذایی آن 

را بسیار بالا ببرد.
چگونه یک بشقاب پاستا را سالم تر کنیم؟

در ادامه توصیه هایی را ارائه می دهیم که می توانید با 
استفاده از آنها وعده پاستای خود را سبک تر و سالمتر کنید.

١- پاستا را زیادی نپزید که خیلی نرم شود، پاستا باید در 
حدی پخته شود که همچنان کمی سفت بماند، اگر آن را 
بیش از این اندازه بپزید مقدار شاخص گلیسمی اش بالا می 

رود.
٢- وعده های کوچکتری از پاستا میل کنید. اگر بشقاب 
خود را از پاستا پر می کردید، سعی کنید کمی تغییر ایجاد 
کنید. پاستا را درست مانند دیر وعده ها ببینید. یک چهارم 
بشقاب را غلات تشکیل می دهد، یک چهارم را پروتئین ها، و 

باقی مانده بشقاب نیز سهم میوه و سبزیجات است.
٣- با وعده خود خلاقانه برخورد کنید! راه های زیادی برای 
اضافه کردن انواع سبزیجات، پروتئین، و چربی های سالم 
وجود دارد. به سس پاستا سبزیجات رنگارنگ اضافه کنید 
طوری که بتوانند جای مقداری از دیگر موارد حاوی کالری 
را بگیرند. سبزیجات حجم وعده را بالا می برد بدون اینکه 

کالری به آن اضافه کند.
٤- مانند یک ایتالیایی غذا بخورید. آهسته غذا را میل کنید و 
از آن لذت ببرید، و هر زمان که احساس سیری کردید دست 
از غذا بکشید، و یا حتی می توانید قبل از احساس سیری 
کامل غذا را کنار بگذارید، چون رسیدن پیغام سیری به مغز 

٢٠ دقیقه طول می کشد.
نتیجه گیری: پاستا چاق کننده است؟

پاستا کربوهیدرات بالایی دارد، اما در مقایسه با دیگر غذاهای 
حاوی کربوهیدرات شاخص گلیسمی پایین تری دارد. درست 
مانند هر غذای دیگری، از موارد اصلی که باید به ذهن بسپارید 
حجم وعده و آن چیزی که کنارش می خورید، است. حجم 
وعده پاستای خود را کم کنید و در عوض مقدار زیادی 

سبزیجات، پروتئین و چربی های سالم کنارش قرار دهید. 
پاستای سبوس دار و انواعی که با غلات کامل تولید شده 
اند را استفاده کنید. اگر از پاستا خوشتان نمی آید و خوردنش 
برایتان احساس بدی به همراه دارد، پس پاستا نخورید! با این 
حال اگر تنها دلیلتان برای نخوردن پاستا این است که شنیده 
اید چاق کننده است، باید بگویم به خود ظلم می کنید. با در 
نظر گرفتن مواردی که گفته شد، پاستا هم می تواند غذایی 
چاق کننده باشد هم غذایی بسیار مفید برای کاهش وزن و 

برنامه غذایی.

آیا پاستا چاق 
کننده است؟

خوردن شکلات های تخته ای ممنوع
باعث ابتلا به بیماری هایی چون دیابت، کبد چرب، پوکی استخوان، انواع سرطان، 
ابتلا به بیماری های خود ایمنی، بروز مشکلات ناباروری در زنان و مردان و نیز افزایش 

کلسترول بد خون شود.
اگر با دیدن تابلوهای تبلیغاتی شکلات های تخته ای یا شکلات بارها قلبتان به تپش می 
افتد و دلتان می خواهد تمامی شکلات بستی های این فروشگاه های تازه تاسیس را 

بخورید، باید عواقب مرگبار آن را به جان بخرید.
سازندگان صنعتی شکلات در سراسر جهان برای فروش بیشتر، سود و منفعت بالای 
سازمان های خود بعضاً سلامت انسان ها را نادیده گرفته و از مواد مضری چون کره 
کاکائو، شیر، شربت ذرت، طعم دهنده های مصنوعی، تخم مرغ، روغن سویا و لاکتوز در 
محصولاتشان استفاده می کنند که ترکیب آنها می تواند باعث بالا رفتن فشار و چربی 
خون، ابتلا به دیابت، چاقی، اعتیاد به مصرف مواد غذایی چرب و شیرین، بروز آلرژی در 
افراد مستعد، آکنه و ضایعات پوستی، خرابی دندان ها و بسیاری از مشکلات سلامتی 

دیگر شود.
در اکثر فروشگاه های دارای انواع بستی، ژله، خامه و نان های شیرین، این محصولات به 
استادانه ترین شکل ممکن تزیین می شوند و با قیمت های بالا به مشتریان فروخته می 
شود. محصول دیگر روغن سویای اصلاح ژنتیک شده موسوم به GMO است که محصولی 
مضر برای سلامت انسان ها شناخته شده و می تواند باعث ابتلا به بیماری هایی چون 
دیابت، کبد چرب، پوکی استخوان، انواع سرطان، ابتلا به بیماری های خود ایمنی، بروز 

مشکلات ناباروری در زنان و مردان و نیز افزایش کلسترول بد خون شود.
خانم ها بویژه بیشتر از آقایان باید از خوردن این نوع شکلات ها اجتناب کنند زیرا روغن 
سویا و لسیتین حاوی موادی است که سبب ساخت میزان بالایی هورمون استروژن در 
بدن می شود و پیامد آن برای خانم ها ناباروی، تمایلات احساسی کم، بروز فیبروم رحمی 

حتی در سنین کم باروری، ابتلا به سندروم پلی کیستیک و حتی  سرطان سینه است.
پس از این به بعد هرگاه گذرتان به یکی از این مغازه های خوش رنگ با شکلات های 
وسوسه کننده و فروشنده های بازاریاب افتاد، لحظه ای به خطرات تشریح شده در این 

مطلب بیاندیشید و از خوردن این سموم خوش طعم خودداری کنید.

تاثیر پیاده روی بر سلامت و تناسب اندام
در دنیای وابسته به تکنولوژی امروز که دائم در حال کار، فعالیت، گشت و گذار در وب 
و شبکه های اجتماعی هستیم، شاید مسئله ای که کمتر به آن توجه می کنیم، سلامت 
بدن مان است. نشستن های مداوم پشت میز کار، سر و کار داشتن با افراد گوناگون، شرکت 
در جلسه ها و… در پایان روز هر کسی را خسته و کلافه رها می کند و علاوه بر خستگی 
بدنی، ذهنی خسته هم نصیب مان می شود. باید زمانی برای کاهش این فشار و استرس 
وارده بر خود در نظر بگیریم. پیاده روی می تواند پیشنهادی بسیار مناسب باشد. این فعالیت 
که در هر جا و به صورت تنها یا دسته جمعی به راحتی قابل انجام است، می تواند گزینه ای 
مناسب و کاربردی برای حفظ تناسب اندام بدن و رهایی از فشار های وارده باشد. در ادامه 

توضیح می دهیم که این فعالیت را باید چطور انجام داد تا بازدهی آن به حداکثر برسد.
پیاده روی یک فعالیت ورزشی فوق العاده برای تسریع کاهش وزن و افزایش تناسب 
اندام است. این فعالیت فشار چندانی به بدن وارد نمی کند، رایگان است و آن را می توان 
در هر جایی انجام داد. سازمان کنترل وزن ایالات متحده، اعلام کرده است افرادی که در 
وضعیت بدنی خوبی به سر می برند و اندام مناسبی دارند، پیاده روی را جزئی از فعالیت 
روزانه خود قرار می دهند. بنابراین قرار دادن پیاده روی به عنوان یک فعالیت دائمی و منظم 
و توجه به سرعت و مسافت طی شده، نه تنها به افزایش تناسب اندام کمک می کند، بلکه 

چربی های تان را نیز می سوزاند!

چین در حال ساخت قطارهایی با سرعت 5٠٠ کیلومتر در ساعت است.
 محققان چینی در حال توسعه پروژه ای به نام »رویا چین« هستند که در واقع نسل جدید 
قطارهای پر سرعت محسوب می شود و دارای سرعتی معادل 5٠٠ کلیومتر بر ساعت هستند.  
به گفته محققان چینی، این قطار جدید بر اساس »سیستم جدید رانش هیبریدی« عمل 

می کند که امکان حرکت با سرعت بالا را برای آن مهیا می سازد.  
از این نوع قطار می توان در تمام قسمت های مختلف جهان استفاده کرد اما به گفته 

مجریان آن، باید سازش منطقه را برای ریل های آن در نظر گرفت.  
همچنین چین مزایده ای را برای ساخت شبکه ریلی پر سرعت از میان انگلیس، استرالیا، 
آسیا جنوب شرقی، ایران و مکزیک برگزار کرده است و در حال حاضر مشغول ساخت ریل 

قطار پر سرعت به طول ٣ هزار کیلومتر در ترکیه، تایلند، اندونزی و روسیه است.  
 چین با داشتن ٢٠ هزار کیلومتر خط ریلی قطار پر سرعت در جهان پیشگام است و قرار 
است این رقم را تا سال ٢٠٢٠ میلادی به ٣٠ هزار و تا سال ٢٠٣٠ به ٤5 هزار کیلومتر 

افزایش دهد.  

قطارهای تندروی چینی
 با سرعت ۵۰۰ کیلومتر در ساعت



اجتماعی 6

آیت الله مکارم شیرازی:

مجالس امام حسین)ع( وحدت آفرین است

یکی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه مجالس امام حسین)ع( می تواند عامل وحدت 
باشد، گفت: دشمنان سعی دارند در این مجالس نفوذ کنند و چهره خرافی به آن بدهند.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی صبح دیروز در درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم با 
اشاره به آغاز ایام محرم از هفته آینده، یکی از کارهای طلاب را نشر علوم اسلامی و علوم 
اهل بیت)ع( دانست و اظهار کرد: یکی از کارهای مهم شما نشر علوم اسلامی و علوم اهل 

بیت)ع( است و عاشورا و عزاداری امام حسین)ع( آثار زیادی دارد.
وی با تاکید بر اینکه عاشورا نمایش باشکوهی از مذهب است، افزود: یکی از آثار دیگر 
عاشورا این است که فرصتی در اختیار قرار می دهد برای نشر و تبلیغ دین در جامعه که 

باید از این فضا به خوبی استفاده کرد.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه ادیان دیگر امکان و فرصتی چون عاشورا را در اختیار 
ندارند، اضافه کرد: مجالس امام حسین)ع( مجموعه ای از تمام جناح ها است و حتی اهل 

سنت هم در بسیاری از مجالس شرکت می کنند.
وی با تاکید بر اینکه مجالس امام حسین)ع( می تواند عامل وحدت باشد، گفت: دشمنان 

سعی دارند در این مجالس نفوذ کنند و چهره خرافی به آن بدهند.
مکارم شیرازی با تاکید بر تلاش رسانه های خارجی برای تخریب جلوه عزاداری های 
محرم تصریح کرد: رسانه های خارجی وقتی می خواهند عزاداری را نشان دهند برای اینکه 

این مراسم را تخریب کنند اول قمه زنی را نشان می دهند.
وی خاطرنشان کرد: زمانی شرایط ایجاب می کرده و بزرگانی این کار را انجام می دادند اما 

در شرایط فعلی کل دنیا اتفاق نظر دارند که نباید این کار انجام شود.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه ابراز عشق و علاقه به این صورت به مصلحت مراسم امام 
حسین)ع( نیست، گفت: باید به دنبال پیراستن مسائل عزاداری و عاشورا از آنچه موجب 
می شود چهره عزاداری تخریب شود باشیم چراکه دشمن به دنبال تخریب است تا این 

سرمایه عظیم را از دست ما بگیرد.
وی با تاکید بر اینکه اسلام و شیعه مزاحم منافع نامشروع اصحاب سلطه است، به برخی 
شبهات مطرح شده در فضای مجازی از سوی دشمن در خصوص قرآن اشاره کرد و گفت: 
هیچ کدام از این شبهات صحیح نیست و آن هایی که از اسلام ضربه خوردند به دنبال ضربه 
زدن به ریشه آن یعنی قرآن هستند در حالی که عظمت قرآن به حدی است که می تواند 

تمام این مسائل را بشوید و ببرد.
مکارم شیرازی با اشاره به منطق سست و تلاش زیاد دشمن برای ضربه زدن به اسلام 
خاطرنشان کرد: شما باید از اسلام و قرآن دفاع کنید، متولی دفاع از قرآن، عاشورا و امر به 

معروف و نهی از منکر حوزه های علمیه هستند.

آیت الله سجادی:

تشویش اذهان در مجالس عزاداری
 ظلم به سیدالشهدا و نظام است

یکی ازفقهای حوزه علمیه قم با اشاره به اهمیت برپایی مجالس عزاداری ماه محرم 
گفت: هر گونه بهره برداری سیاسی و تشویش اذهان مردم و بیان سخنان انحرافی در 
مجالس و محافل حسینی، ظلم به حضرت سید الشهدا )ع(، نظام و آب به آسیاب دشمنان 

ریختن است.
آیت الله سید محمد سجادی خاطرنشان کرد: محرم، ماه شهادت، اصلاح، موعظه و 
عبرت است و باید در این ایام، مردم را نسبت به اسلام، انقلاب و مسئولان نظام دلگرم کنیم 

و خلاف این مسیرحرکت کردن، در راستای اهداف دشمنان است. 
وی ادامه داد: حضرت امام حسین )ع( کشتی نجات بشریت است وهرکسی بخواهد 
می تواند با راه، مذهب، دین و منطق امام حسین)ع( خود را از این ظلمات دنیا نجات دهد. 
آیت الله سجادی بیان داشت: مجالس حسینی باید سرشار از ذکر توحید، دعوت به خدا 
متعال، اخلاق، انسانیت، شجاعت و گذشت و اطاعت از امر مولا باشد و مردم را به سمت 
خداوند متعال سوق دهد ودر روایات نیز داریم که بهترین قول، دعوت به سوی خداوند 

متعال است. 
رئیس موسسه پژوهشی آیت الله سید مصطفی خمینی اظهار داشت: تمام اقدامات امام 
حسین )ع( دعوت به سمت خداوند بود و اگر خدای ناکرده مجالس سید الشهدا )ع( با 
مسایل سیاسی و جناحی خلط شود، در دنیا و آخرت خسران زده خواهیم شد، بنابراین 

همه مجالس ما باید رنگ و بوی حسینی داشته باشد. 
آیت الله سجادی خاطرنشان کرد: اگر بر پیشانی مجالس عزاداری ما گرد ریا و جناح بازی 
سیاسی و انحرافی بنشیند، خیر وثوابی در آن نیست و باید به مفهوم قیام امام حسین )ع( 

توجه کنیم. 
وی افزود:حضرت امام حسین ) ع ( برای تفریح و گردشگری از مدینه خارج نشدند بلکه 

فرمودند: من برای اصلاح دین امت جدم و نجات مردم از جهالت قیام کردم. 
وی ادامه داد :حضرت اسوه تمام خوبی ها برای بشریت در هر عصر، زمان و قرنی است 
و اگر عزاداری های محرم و صفر نبود به تعبیر امام راحل از دین و آیین محمدی نیز 
چیزی باقی نمی ماند و امروز نیز باید این عزاداری ها با خلوص نیت و بدون از پیرایه بماند. 
آیت الله سجادی اظهار داشت: همانگونه که نماز باید همراه با طهارت و پاکی باشد و 

اگر نمازگزار با ریا نماز بخواند نماز او قبول نیست، عزاداری برای ثارالله و خون خدا نیز
حکم عبادت را دارد واگر در آن ناخالصی و ریا و مسائل غیرشرعی باشد این مبغوض 

خداوند و ائمه اطهار)ع( است. 
وی با اشاره به وصیت امام رضا )ع( به حضرت عبدالعظیم حسنی گفت: حضرت امام 
رضا )ع( خطاب به حضرت عبدالعظیم حسنی نوشتند اگر از شما شیعیان و دوستان من، 
کسی در صدد تضعیف،تخریب و کوچک کردن برادر شیعه خود باشد مورد نفرین شدید 

من خواهد بود. 
آیت الله سجادی بیان داشت: ما ازمجالس عزاداری برای تخریب و تضعیف دیگران سو 
استفاده نکنیم بلکه به وصیت امام رضا )ع( توجه کنیم، اگر موضوعی مورد نفرین امام 
رضا )ع( بود مورد نفرین امام زمان )عج(، ملائکه و خود خداوند هم خواهد بود، بنابراین 

حرمت ماه محرم را حفظ و ناسنجیده سخن نگوییم. 
وی ادامه داد: دشمنان می خواهند از راه دامن زدن به اختلافات داخلی در کشور ما وارد 
شوند، تنها راه مقابله با قدرت موشکی و اقتدار جمهوری اسلامی همین اختلافات است 
واگر کسانی در مجالس و محافل محتلف نادانی کنند کار آنها خدمت به خارجی هاست. 
آیت الله سجادی بیان داشت:هر چه به وحدت و انسجام نیروهای انقلاب صدمه وارد 
شود، خدمت به اسرائیل، امریکا و دشمنان کشور است و اگر خدای ناکرده، کسی در این 
ورطه بیفتد زیانکار خواهد بود چرا که لطمه زدن به وحدت کشور خیانت و ظلم است 

وقتی ما دشمنان خارجی بی رحم داریم نباید آب به آسیاب دشمنان بریزیم.

تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س(: 

دولت خدمات مناسبی برای آبادانی روستاها 
انجام داده است

تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س( گفت: دولت و دستگاه های اجرایی 
خدمات مناسبی برای آبادانی روستاها انجام داده اند.

آیت الله سید محمد سعیدی روز چهارشنبه در دیدار با مدیرعامل پست بانک ایران 
با اشاره به اینکه ارائه خدمات پست بانک در روستاها کار بسیار خوبی است افزود: دولت 
یازدهم و دستگاه ها اقدامات خوبی در روستاها انجام داده اند که باید با همکاری یکدیگر 

تسهیلات و خدمات رسانی را افزایش دهند. 
تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س( افزود: خدمات پست بانک در روستاها 
باعث ایجاد انگیزه و ورود فناوری های جدید و اجرای امور اینترنتی شده است و این امر از 

مهاجرت روستاییان به شهر جلوگیری می کند. 
وی با اشاره به اینکه روستاییان یکی از بهترین سرمایه های هر کشور محسوب می شوند 
گفت: نیازهای شهری توسط این افراد تامین می شود و از افتخارات دین اسلام و نظام 

جمهوری اسلامی است که تبعیض های بین روستا و شهر را شکست. 
سعیدی افزود: در زمان های گذشته دوفضایی بودن در بین روستاها و شهرها نمایان بود 
و روستاییان از خدمات بهداشتی و درمانی و سایر مباحث فرهنگی عقب بودند و در فقر 

فرهنگی به سر می بردند. 
وی با بیان اینکه در زمان های قدیم سبک مدیریت فرعونی در روستا ها حاکم بود 
گفت: به برکت انقلاب اسلامی و ترویج آموزه های قرآنی وضعیت خدماتی و فرهنگی در 

روستاها رشد پیدا کرد. 
تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س( ادامه داد: امروز شاهد موفقیت بیشتر 

در زمینه های مختلف روستایی هستیم که امیدواریم این روند ادامه پیدا کند. 

شهرک چاپ و نشر قم با وجودی که کلنگ آن 
در سال ١٣87 در زمینی ٢٠٠ هکتاری در کیلومتر 
پنج اتوبان قم تهران به زمین زده شد، ولی هم اکنون 
خالی از چاپخانه داران قم است و آنها ازاین شهرک 

استقبال نکردند.
بعد از هشت سال از اعلام آمادگی مسئولان مربوطه 
برای واگذاری زمین به چاپخانه داران در شهرک چاپ 
و نشر، ولی هنوز این صنف به این محل فرهنگی کوچ 
نکرده اند، و دراین راستا دلایل خود را نیز در گفت وگو 

با ایرنا بیان نمودند. 
از این افراد دوری مسافت از مرکز شهر،  برخی 
قیمت و متراژ بالای زمین، عدم اختصاص تسهیلات 
را عامل عدم  و...  بودن زمین  بانکی، غیرهمسطح 
استقبال چاپخانه داران از شهرک چاپ و نشر ذکر 

کردند. 
»سید عباس بهره بر« رئیس چاپخانه نینوا در قم 
گفت: یکی از مشکلات شهرک چاپ و نشر، دوری 
برای  متاسفانه  و  است  شهر  مرکز  از  آن  مسافت 
سرویس ایاب و ذهاب آن تدبیری اندیشیده نشده 

است. 
وی ادامه داد: محل کار کارگران چاپخانه ها بسیار 
دور می شود و گاه باید روزانه یک ساعت در مسیر 
رفت و برگشت باشند و این مساله هزینه هایی را بر 

چاپخانه داران تحمیل می کند. 
بهره بر تصریح کرد: برای زمین شهرک چاپ و نشر 
با وجودی که یک مکان فرهنگی است ولی قیمت 
بالاتری نسبت به سایر شهرک های صنعتی گذاشتند، 
در حالی که باید به چاپخانه داران مشوق هایی را ارائه 

دهند که برای رفتن اشتیاق لازم را داشته باشند. 
وی ادامه داد: از سوی دیگر درصورت جابجایی و 
انتقال وسایل به شهرک به خاطر طولانی بودن بعد 
مسافت، یک ماه زمان نیاز است که در این مدت باید 
کار تعطیل شود، این در حالی است که چاپخانه نینوا 
هر ماه ١٦٠ میلیون ریال حقوق کارگر پرداخت می 
کند و وقتی یک ماه تعطیل باشیم، زیان خواهیم دید، 
از سوی دیگر ما مشتریان ثابت خود را در قم از دست 

می دهیم. 
»عزت الله حیدری «رئیس چاپخانه گلبرگ قم نیز 
گفت: قبل از اینکه شهرک چاپ و نشر قم راه اندازی 
شود ما مشکلات را به مسئولان ارائه دادیم، متاسفانه 
زیرساخت هایی که برای چاپخانه ها تدارک دیده 

شده، استاندارد لازم را ندارد. 

وی ادامه داد: آنها برای هر چاپخانه زمین هایی با 
متراژ هزار متر در نظر گرفتند در حالی که برخی توان 
خرید چنین زمینی با این متراژ بالا را ندارند، از سوی 
دیگر قیمت منطقی زمین نسبت به شهرک های 

دیگر یکسان نیست. 
بیان داشت: چاپخانه های سطح شهر  حیدری 
خدمات قبل و بعد از چاپ را نیز انجام می دهند وبه 
صورت طبیعی، مشتریان خردی هم دارند ولی با 
رفتن به شهرک چاپ این خدمات محدود و مشتریان 

خرد نیز از دست می رود. 
وی گفت: برخی چاپخانه ها داران توان مالی بالایی 
ندارند که حداقل هزار و یا دو هزار متر زمین تهیه 
کنند، چرا که 8٠ درصد آنها مستاجر بوده و جایی 

برای خود ندارند. 
وی شکل دیگر شهرک چاپ و نشر را فاضلاب آن 
دانست و گفت: آنها برای کل شهرک یک فاضلاب 
تعبیه کرده بودند در حالی که واحدهای چاپی خود 
نیز یک پسماند جداگانه دارد که باید به این فاضلاب 

وصل شود که این امر مشکلات زیست محیطی ایجاد 
می کند، چرا که ما از مواد شیمیایی، نفت و بنزین و ... 
استفاده می کنیم و باید برای آن فاضلاب جدا باشد. 

عدم  عوامل  دیگر  از  را  زمین  بالای  قیمت  وی 
استقبال چاپخانه داران ذکر کرد و گفت: قیمت زمین 
بسیار بالا است وبرای واحدهای کوچک نیز متراژهای 

کوچکتر اختصاص ندادند. 
حیدری اظهار داشت: توقع این بود که تسهیلات 
بانکی را نیز وارد این موضوع کنند ولی برای ساخت 
هیچ حمایتی نمی کنند، زمانی که هیچ مشوقی برای 

فعال صنفی نباشد استقبال نخواهد کرد. 
وی ادامه داد: وضعیت برق صنعتی شهرک چاپ و 

نشر قم هنوز مشخص نشده است 
»رضا مهتری« رئیس چاپخانه زلال کوثر قم نیز 
گفت: زمین شهرک چاپ و نشر هم خاک نرم دارد 
و مسطح نیست، در حالی که برای چاپخانه نیاز به 
زمین مسطح و خاک محکم است و آن زمین نباید 

لرزش داشته باشد. 

وی افزود: در آنجا بابت زمین متری 8٠ هزار تومان 
پول می گیرند ولی آن را در تملک قرار نمی دهند، از 
طرفی این شهرک از مرکز شهر فاصله زیادی دارد و 

برای ما هزینه ایجاد می کند. 
مهتری بیان داشت: روزانه باید مقدار زیادی حق 
ما  بر  نیز  کارگران  غذایی  وعده  و  دهیم  سرویس 
تحمیل می شود، مشتریان داخل شهر خود را نیز از 
دست می دهیم، بنابراین رفتن به این شهرک به سود 

ما نیست و توجیه اقتصادی ندارد. 
وی گفت: برای خرید و ساخت زمین شهرک چاپ 
و نشر، نیاز به تسهیلات است که بانک ها زیر بار نمی 

روند. 
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز 
در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: در شهرک چاپ و 
نشر استان قم در حال حاضر، اعطای زمین همراه با 
تسهیلات بانکی نیست وبه همین دلیل چاپخانه داران 

از انتقال به آن مکان استقبال نکردند. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی افزود: 

توقع و درخواست چاپخانه داران این است که علاوه بر 
اعطای زمین، یک وام کم بهره مناسبی نیز در اختیار 

آنها قرار گیرد، البته در
دوره های گذشته چنین تسهیلاتی وجود داشته 
و دستگاه های اجرایی بخشی از تسهیلات بانکی را 

پرداخت می کردند. 
وی ادامه داد: این اقدام فرصت مناسبی برای سرمایه 
گذاری مورد نظر دستگاه های اجرایی بویژه در بخش 
فرهنگی بود ولی در حال حاضر چنین تسهیلاتی 

تعلق نمی گیرد. 
دانشی بیان داشت: ما امیدوار هستیم با مذاکراتی 
که با استاندار و نمایندگان محترم مجلس شورای 
اسلامی داریم، بتوانیم تسهیلات و حمایت وِیژه ای را 

برای چاپخانه داران جذب کنیم. 
وی گفت: قم به عنوان خاستگاه انقلاب اسلامی در 
حال حاضر به عنوان یک استان مهم فرهنگی،علمی و 
معنوی شناخته می شود و برای رشد و توسعه ما روی 
صنعت و کشاورزی نمی توانیم حساب باز کنیم، بلکه 
رشد و توسعه قم در حوزه فرهنگی است و انتظار مردم 
ایران هم از قم هم انتظار فرهنگی،علمی، مذهبی و 

معنوی می باشد. 
وی اظهار داشت: قم شایسته توجه بیشتر به حوزه 
چاپ و نشر است، بویژه اینکه این استان دومین مرکز 
چاپ و نشر کتاب در کشور و دارای مقام اول در چاپ 

آثار اسلامی و مذهبی می باشد. 
دانشی خاطرنشان کرد: حتی آثار برجسته حوزه 
دین که در تهران منتشر می شود خاستگاه آن قم 
است و در مجامع علمی و موسسات پژوهشی این 
شهر مذهبی تدوین می شود، بنابراین نباید از نظر 
دور باشد که چاپخانه های قم، منحصر در حوزه نشر 
هستند و از سایر درآمدهای چاپ مانند چاپ های 

صنعتی و تجاری بهره چندانی ندارند. 
وی ادامه داد: در واقع وابستگی صنعت چاپ استان 
قم به حوزه نشر، بسیار عمیق و با سابقه است و انتظار 
می رود که نمایندگان مجلس شورای اسلامی بویژه 
دکتر لاریجانی که چاپخانه داران و ناشران با ایشان 
ملاقات ها و جلساتی داشتند و رئیس مجلس هم به 
مسائل این حوزه آشنایی کامل دارند حمایت خاصی 

از این قشر داشته باشند. 
بر اساس گزارش ایرنا، استان قم در حال حاضر 
دارای ١١٠ چاپخانه است که از این تعداد 7٠ واحد 

فعال است.

سال ١٢85 هجری وقتی قرار بود صحن عقیق حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( افتتاح شود، بزرگ خاندان قاجار از قم به تهران رفت 
و تحفه ای برای پادشاه وقت برد. آن تحفه که آن روز در دکان های 
اطراف می شد سراغش را گرفت، حلوایی شیرین و مقوی بود که مورد 
پسند پادشاه قاجار قرار گرفت و پس از آن کارگاه هایی مستقل برای 

این حلوا که بعدها به شیرینی سفتی تبدیل شد، راه اندازی کردند.
این ها بخشی از شرحی است که درباره پیشینه سوهان قم در جلسه 
بنیاد قم پژوهی با حضور رئیس و نائب رئیس اتحادیه سوهان قم 

مطرح شد.
امیر پوریزدی، رئیس اتحادیه سوهان قم در این جلسه که شامگاه 
سه شنبه در بنیاد قم پژوهی برگزار شد، با اشاره به اینکه قدمت 
سوهان در اسناد تاریخی به یک قرن گذشته و زمان افتتاح صحن 
عتیق باز می گردد گفت: شاهد تاریخی نداریم که سوهان در گذشته 

دورتر نیز در قم طبخ می شده است.
وی با اشاره به اینکه تاریخ شناسان رد پای سوهان قم را در هند و 
پاکستان دیرین ابراز داشت: گفته می شود ایرانی ها این شیرینی را از 

این افراد آموخته اند.
رئیس اتحادیه سوهان قم افزود: در گذاشته سوهان قم جایگاهی 
بسیار بهتر از امروز داشت و اکثر زائران در بازگشت از شهر قم این 
کالا را خرید می کردند اما در سال های گذشته به این صنعت توجه 

کافی نشده است.
آغاز نگاه صادراتی به سوهان

وی با اشاره به آغاز نگاه صادراتی به عرضه و تولید سوهان در قم 
ادامه داد: خوشه سوهان به منظور ساماندهی امور مربوط به تجاری 
خارجی راه اندازی شده است و اولین همایش صنعت سوهان هم در 

قم برگزار شد.
پوریزدی با بیان اینکه ما می خواهیم سوهان قم را جهانی کنیم، 
افزود: در این مسیر تحقیقات و مطالعاتی در خوشه سوهان و اتحادیه 

آغاز شده است.
از  یکی  به سئوال  قم هم  استان  اتحادیه سوهان  رئیس  نائب 
قم پژوهان درباره ثبت شدن سوهان به نام زرند اشاره کرد و گفت: 
ثبت شدن این سوهان در حد حرف است اما ما در حال پیگیری برای 

ثبت جغرافیایی سوهان قم هستیم.
احداث موزه سوهان یکی دیگر از اقداماتی است که اتحادیه سوهان 
قم در نظر دارد با همکاری اداره کل میراث فرهنگی و استانداری قم 
انجام دهد. در این موزه دستگاه های قدیمی ساخت سوهان که مردم 

قم از آن استفاده می کرده اند به نمایش در خواهد آمد.
نام گذاری یک خیابان به نام سوهان

اصغر جهانگیری با اشاره به اینکه سوهان برند شهر قم و نخستین 
سوغات آن است، گفت: از شهرداری تقاضا داریم یک خیابان یا میدان 

را به نام سوهان نام گذاری کند که این البته تقاضای زیادی نیست.
وی با اشاره به اینکه سوهان یک شیرینی مقوی و سنتی است ادامه 
داد: مواد اولیه این محصول جوانه گندم، آرد، زعفران، شکر، هل، پسته 
و ... است و تنها مواد غیر ارگانیکی که ممکن است در آن به کار رود 
برخی رنگ ها و افزودنی های شیمیایی است که اتحادیه به شدت با 

آن مقابله می کند.
نائب رئیس اتحادیه سوهان استان قم اروپایی ها و آمریکایی ها 

سوهان را نمی پسندند چرا که سوهان 5٠ درصد
از کره یا روغن ساخته شده و در این کشورها به کالری مواد غذایی 
اهمیت فراوان داده می شود. با این حال به گفته وی، این شیرینی 
مناسب پسند غذایی مردم منطقه و عرب های حاشیه خلیج فارس 

است و بازارهای خوب صادراتی در این کشورها برای آن وجود دارد.
وی به شناور شدن نرخ سوهان در سال های گذشته اشاره کرد و 
گفت: این موضوع موجب تقویت رقابت شده و به همین خاطر در 

سال های اخیر مرتب شاهد بهتر شدن کیفیت سوهان بوده ایم.
فعالیت 30 برند معتبر

جهانگیری افزود: در گذشته فقط دو یا سه برند معتبر سوهان 
داشتیم اما امروز حداقل ٣٠ برند معتبر و با کیفیت در این زمینه 

فعالیت می کنند که هر کدام حرفی برای گفتن دارند.
وی به اهمیت بسته بندی در مرغوبیت صادراتی محصولات اشاره 
کرد و گفت: در حال حاضر تولیدکنندگان ما بهترین بسته بندی ها را 
استفاده می کنند که البته از کشورهای ترکیه و چین تأمین می شود.

نائب رئیس اتحادیه سوهان استان قم به تصاویر قدیمی سوهان 
استفاده کرد و اظهار داشت: درگذشته بسته بندی های بسیار شکیلی 
در داخل کشور برای سوهان تهیه می شد اما امروز در این عرصه نیاز 

به کشورهایی از قبیل ترکیه و چین داریم.
وی با اشاره به سرطان زا بودن استفاده از رنگ های شیمیایی در 
سوهان ادامه داد: این مشکل فقط در کارگاه های غیر مجاز و زیرزمینی 
سوهان وجود دارد که اداره اماکن و مرکز بهداشت به کمک اتحادیه 

با آن ها برخورد می کنند.
به گفته جهانگیری، این صنعت در قم موجب اشتغال ٦ هزار نفر به 

طور مستقیم و ١5 هزار نفر به طور غیر مستقیم شده است.

لزوم رعایت استانداردهای جهانی
محمد فقیهی، مدیرکل سابق بازرگانی استان قم هم در این جلسه 
با اشاره به اینکه شاخصه های اقتصادی استان قم در فرش ابریشم، 
فندق وشنوه وسوهان خلاصه می شود ابراز داشت: تا چهل سال پیش 
سوهان به صورت کاملًا سنتی تولید می شد تا اینکه تراشکاری به نام 
آقای خازنی یک همزن برقی برای تولید مواد اولیه ساخت که از آن 

پس این محصول نیمه صنعتی تولیدمی شود.
را  سوهان  کیفیت شدن  با  و  ترد شدن  برای  اصلی  قلق  وی 

مشت زنی هایی می داند که سوهان پزها با دست انجام می دهند.
مدیرکل سابق بازرگانی استان قم در پاسخ به جهانگیری که سوهان 
را بدون اقبال برای کشورهای اروپایی و آمریکایی دانست گفت: در 
نمایشگاه مونیخ سوهان را در محل پختیم و به عنوان یک شیرینی 
که منبع ویتامین های گروه B و پروتئین است و خواصی مانند ضد 
افسردگی و شادی آور دارد، روی آن تبلیغ کردیم که مردم برای خرید 

آن صف کشیده بودند.

وی صادرات سوهان را منوط به رعایت استانداردهای جهانی در 
طبخ آن و تلاش برای اخذ گواهینامه های معتبر استاندارد جهانی 

دانست که تا کنون در قم پیگیری نشده است.
بی توجهی به مواریث فرهنگی و ظرفیت های اقتصادی

سید محسن محسنی، یکی از قم پژوهان هم در این جلسه ضمن 
گلایه از کم توجهی به میراث ها و نشانه های شهر قم ابراز داشت: 
سوهان از زمان قاجار سوغات استان قم است و باید دید چه علت 
روانشناسانه، جامعه شناسانه و اقتصادی و... وجود دارد که هنوز این 

سوغات ثبت نشده است.
وی افزود: آنقدر بی همت هستیم که نتوانسته ایم سوهان را به عنوان 
یک شیرینی مقوی و خوشمزه در کشورهای منطقه به مردم معرفی 

کرده و اقتصاد استان را از این طریق بهبود ببخشیم.
وی از اعضای هیئت مدیره اتحادیه سوهان خواست بر روی اسناد 
قدیمی تولید و توزیع سوهان در قم کار کنند و با گردآوری این اسناد، 

کاری ماندگار برای آیندگان انجام دهند.

چاپخانه داران: امکانات فراهم نیست

عدم استقبال چاپخانه داران قم از شهرک چاپ

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد؛

صف آلمانی ها برای خرید سوغات قم
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فرمانده نیروی انتظامی همزمان با هفته ناجا در سفر به قم با تعدادی از مراجع تقلید دیدار 
کرد.

آیت الله نوری همدانی: امنیت باید با اخلاق همراه باشد
یکی از مراجع تقلید در این دیدار گفت: امنیت باید با معنویت، اخلاق، ایمان و تعهد همراه 
باشد، چراکه نیروی انتظامی در کشورهای مختلف دنیا وجود دارند اما معنویت، اخلاق، ایمان و 

تعهد از ویژگی های نیروی انتظامی ایران اسلامی است.
آیت الله حسین نوری همدانی با تاکید بر اینکه نیروی انتظامی رسالت های مهمی را بر عهده 
دارد، اظهار کرد: افرادی که مسؤولیت دارند باید در راستای امنیت مالی، فکری و حقوقی جامعه 

اسلامی تلاش کنند.
وی از تلاش های نیروی انتظامی برای تامین امنیت مردم نظام اسلامی توسط نیروی انتظامی 
یاد کرد و افزود: مردم جامعه به برکت فعالیت های نیروی انتظامی به راحتی امور مختلف زندگی 

خود را سپری می کنند، به همین علت فعالیت نیروی انتظامی اهمیت بسیاری دارد.
این مرجع تقلید با بیان اینکه خداوند متعال برای فعالیت های نیروی انتظامی پاداش مطلوبی 
را مورد نظر دارد، تصریح کرد: امنیت باید با معنویت، اخلاق، ایمان و تعهد همراه باشد، چراکه 
نیروی انتظامی در کشورهای مختلف دنیا وجود دارند، اما معنویت، اخلاق، ایمان و تعهد از 

ویژگی های نیروی انتظامی ایران اسلامی است.
وی رعایت عدالت اجتماعی را از اولویت های جامعه اسلامی برشمرد و عنوان کرد: هر فردی 
نسبت به خداوند متعال حقوق مشخصی را بر عهده دارد که باید برای ادای این حق تلاش کند.

آیت الله نوری همدانی با تاکید بر اینکه هر فردی نسبت به فرد دیگری حقوق مشخصی را بر 
عهده دارد، مطرح کرد: اگر قوانین اسلامی در جامعه به صورت درست پیاده سازی شود، مشکل 

فقر در جامعه ریشه کن می شود.
وی با اشاره به اینکه برخی از آمارهای ارائه شده در سطح جامعه نگران کننده است، اظهار کرد: 
تعجیل مردم در رسیدن به مقصدها آمار تصادفات را به صورت قابل توجهی افزایش داده است، 

چراکه طی یک دوره کوتاه مدت 8٠٠ نفر در جاده ها جان خود را از دست داده اند.
این استاد برجسته حوزه از ذخایر معنوی نظام اسلامی یاد کرد و ادامه داد: ترویج آموزه های 
اخلاقی در میان مردم باید مورد توجه نیروی انتظامی قرار گیرد، چراکه این آموزه ها مردم را به 

سمت رعایت قوانین جامعه هدایت می کند.
تلاش برای نزدیکی بیش از پیش نیروی انتظامی به مراجع تقلید

فرمانده نیروی انتظامی نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه بر اساس گفته های رهبر انقلاب 
اسلامی نیروی انتظامی باید عدالت را سرلوحه امور خود قرار دهد، گفت: با برگزاری دوره های 

بصیرت به دنبال این هستیم که نیروی انتظامی را به مراجع تقلید نزدیک تر کنیم.
سردار حسین اشتری با بیان اینکه نیروی انتظامی عملکرد مطلوبی برای تامین امنیت 
شهرها، روستاها و مرزهای نظام اسلامی برداشته است، اظهار کرد: تاکنون در راستای برخورد 
با ناهنجاری ها، پاسداری از ارزش های انقلاب اسلامی و جلوگیری از ترویج آموزه های غیر دینی 

گام های مطلوبی برداشته شده است.
وی با اشاره به ارتقای فضای معنوی و انقلابی نیروهای انتظامی به همت عقیدتی سیاسی 
ناجا اضافه کرد: هزار و 7٠٠ نفر از روحانیون حوزه علمیه قم به مناسبت های مختلف در نیروی 

انتظامی فعالیت می کنند.
فرمانده نیروی انتظامی از فعالیت روحانیون در ماه های مبارک سال یاد کرد و گفت: به برکت 
فعالیت های روحانیون فضاهای معنوی نیروی انتظامی رشد قابل توجهی داشته است؛ بر اساس 
تاکیدات رهبر انقلاب اسلامی نیروی انتظامی علاوه بر گسترش خدمات باید روحیه انقلابی 

اسلامی خود را تقویت می کند.
وی با تاکید بر اینکه بر اساس گفته های رهبر انقلاب اسلامی نیروی انتظامی باید عدالت را 
سرلوحه امور خود قرار دهد، مطرح کرد: با برگزاری دوره های بصیرتی به دنبال این هستیم که 

نیروی انتظامی را به مراجع تقلید نزدیک تر کنیم.
اشتری به اعزام زائران ایرانی به سمت عتبات عالیات اشاره کرد و ادامه داد: نیروی انتظامی 
برای تسهیل و تامین امنیت تردد زائران رسالت اصلی را بر عهده دارد که در راستای انجام این 

وظیفه برنامه مشخصی را در دستور کار خود قرار داده است.
آیت الله سبحانی: تلاش افراد غیربومی برای کمرنگ کردن حجاب در قم

یکی دیگر از مراجع تقلید نیز در دیدار با فرمانده نیروی انتظامی، گفت: باید قدردان پلیس 
اخلاقی باشیم و به حاشیه هایی که در مورد این نیروی پلیس مطرح می شود توجه نکنیم، 

چراکه امر به معروف و نهی از منکر اساس حاکمیت آموزه های اسلامی است.
آیت الله جعفر سبحانی از امنیت به عنوان یکی از بزرگ ترین نعمت های الهی نام برد و اظهار 

کرد: امنیت اساس تلاش های انسانی، فرهنگی، اخلاقی و اقتصادی است.
وی با تاکید بر اینکه هدایت جامعه بشری به واسطه اولیای الهی انجام می شود، افزود: خداوند 

متعال نیروهای انتظامی را برای تحقق بخشیدن امنیت در جامعه اسلامی مامور کرده است. بر
اساس گفته های رهبر انقلاب اسلامی نیروهای انتظامی با وجود داشتن اقتدار باید اخلاق را 

سرلوحه رفتار خود قرار دهند.
این مرجع تقلید جلب رضایت  مردم در جامعه اسلامی را از اولویت های اصلی نظام برشمرد و 

گفت: تقویت اخلاق دینی در میان نیروهای انتظامی باید همواره انجام شود.
آیت الله سبحانی ادامه داد: باید قدردان پلیس اخلاقی باشیم و به حاشیه هایی که در مورد این 
نیروی پلیس مطرح می شود توجه نکنیم، چراکه امر به معروف و نهی از منکر اساس حاکمیت 

آموزه های اسلامی است.
وی با بیان اینکه برخی از زن ها و مردهایی که در قم تردد می کنند ارتباطی با این شهر ندارند، 
تصریح کرد: پوشش، رفتار و گفتار این افراد نشان می دهد که آنها ارتباطی با قم ندارند، بلکه 
برای از بین بردن و کم رنگ کردن حجاب و عفاف در قم حضور یافته تا بتوانند ناهنجاری ها را 

در میان اقشار مختلف این شهر ترویج دهند.
فعالیت روحانیون در جامعه جرائم را کاهش می دهد

فرمانده نیروی انتظامی نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه فعالیت روحانیون در جامعه جرائم 
کشور را کاهش می دهد، گفت: امیدواریم با استفاده از ظرفیت های کنونی جامعه اسلامی 

بتوانیم آمار جرائم را به شیوه مطلوبی در جامعه کاهش دهیم.
سردار حسین اشتری با بیان اینکه نیروی انتظامی خدمات گسترده ای را به مردم ارائه 
می دهد، اظهار کرد: رسالت اصلی نیروی انتظامی امنیت بخشی به جامعه اسلامی در مرزها و 

درون شهرهاست که به صورت ویژه پیگیری می شود.
وی با اشاره به اینکه پیشگیری از جرائم به صورت گسترده مورد توجه بخش های مختلف 
نیروی انتظامی قرار گرفته است، اضافه کرد: نیروی انتظامی همانند سال های گذشته در ماه 

محرم آماده خدمات رسانی به مردم و برنامه ریزی مطلوبی را در این زمینه انجام داده است.
فرمانده نیروی انتظامی یادآور شد:  ایام اربعین بالغ بر دو میلیون نفر از مردم ایران اسلامی از 
مرز ایران و عراق به سمت کربلا تردد می کنند که تامین امنیت تردد این افراد و بازگشت آنها 

به داخل کشور به عنوان یک موضوع اصلی مورد توجه قرار گرفته است.
وی از تاکید رهبر انقلاب اسلامی مبنی بر حفظ اقتدار نیروی انتظامی در کنار عدالت و 
مهربانی یاد کرد و گفت: نیروهای انتظامی روحیه جهادی داشته و روحانیون این نهاد برای ارتقا 

معنویت در میان نیروها تلاش می کنند.
اشتری با تاکید بر اینکه فعالیت روحانیون جرائم کشور را کاهش می دهد، تصریح کرد: 
امیدواریم با استفاده از ظرفیت های کنونی جامعه اسلامی بتوانیم آمار جرائم را به شیوه مطلوبی 

در جامعه کاهش دهیم.
وی با بیان اینکه پلیس امنیت اخلاق تقویت می شود، عنوان کرد: در این راستا  برنامه های 

مشخصی برای شهرهای مقدس از جمله قم و مشهد در دستور کار قرار گرفته است.
فرمانده نیروی انتظامی همچنین با حضرات آیات جوادی آملی، مکارم شیرازی و علوی 

گرگانی نیز دیدار کرد.

همزمان با هفته ناجا صورت گرفت:

دیدار فرمانده نیروی انتظامی  با مراجع تقلید در قم
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اخبــار

 سخنگوی جامعه روحانیت مبارز با تاکید بر این که با احزاب، 
گروه ها و شخصیت های اصولگرا برای انتخابات سال آینده رایزنی 
می کنیم، گفت: این تشکل علاوه بر انتخابات سال آینده ریاست 

جمهوری در انتخابات شوراهای اسلامی نیز ورود می کند.
غلامرضا مصباحی مقدم روز چهارشنبه در نشست خبری با 
خبرنگاران افزود: برای رسیدن به نامزد اصلح در تعامل با احزاب و 

گروه ها و شخصیت های اصولگرا گام بر می داریم.
ریاست  انتخابات  در  اصلح  نامزد  انتخاب  برای  داد:  ادامه  وی 
جمهوری و شوراهای اسلامی با احزاب و گروه ها و شخصیت ها 

رایزنی می کنیم و با مشورت آنان به جمع بندی می رسیم.
مصباحی مقدم یادآورشد: هنوز به مصادیق نامزدها ورود پیدا 

نکرده ایم و نمی توانیم در این زمینه اظهارنظر داشته باشیم
وی خاطرنشان کرد: جامعه روحانیت مبارز در انتخابات سال آینده 
به طور مستقیم به انتخابات شورای اسلامی شهر تهران ورود پیدا 
می کند و به طور غیر مستقیم نیز به انتخابات شوراهای اسلامی در 

شهرستان های کشور وارد می شود.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: شورایی از 
فعالان سیاسی تشکیل می دهیم که از این شورا هیات رییسه ای 

انتخاب می شوند و کار را دنبال می کنند.
مصباحی مقدم به جلسه روز گذشته این تشکل اشاره کرد و 
گفت: در این جلسه گزارشی از کمیته انتخابات و دیدارهای صورت 

گرفته با احزاب و فعالان اصولگرا به شورای مرکزی ارایه شد.
وی یادآور شد: جامعه روحانیت مبارز با توجه به تقاضای احزاب 
اصولگرا به انتخابات شوراهای اسلامی نیز ورود پیدا می کند و برای 

این انتخابات تدبیر خواهد کرد.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز ادامه داد: در این زمینه شورایی از 
همه گروه های اصولگرا از جمله تعدادی از خانم ها تشکیل می شود.

جبهه پایداری را مستقل از احمدی نژاد می دانیم
مصباحی مقدم در پاسخ به این سوال که آیا توصیه رهبری 
به احمدی نژاد مبنی بر حضور نیافتن در عرصه انتخابات بر نحوه 
تعامل جامعه روحانیت مبارز با جبهه پایداری تاثیرگذار خواهد بود؟، 
اظهارداشت: تصور نمی کنم اثری داشته باشد، ما جبهه پایداری را 

مستقل از احمدی نژاد می دانیم.
وی یادآور شد: در گفت و گو با جبهه پایداری اخیرا گفت و گوی 
رسمی نداشتیم اما در برنامه آینده از همه گروه ها و احزاب دعوت 

می کنیم.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در خصوص معرفی افراد از سوی 
جبهه پیروان خط امام و رهبری برای انتخابات سال آینده نیز گفت: 

هنوز به طور رسمی پیشنهادی به ما داده نشده است.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز همچنین در خصوص شاخص 
های نامزدهای اصولگرا در انتخابات شوراهای اسلامی و ریاست 
جمهوری گفت: چهار اصل اسلام، رهنمود امام راحل، قانون اساسی و 
اصل ولایت فقیه اصول غیرقابل تخفیف برای ما است و ١٢ شاخص 
ایجابی و ١٢ شاخص سلبی نیز مشخص کردیم و بر مبنای این 
شاخص ها نامزدها را بررسی می کنیم البته اگر ضرورتی وجود داشته 
باشد نسبت به آن شاخص ها اصلاحاتی خواهیم داشت اما تا کنون 

اصلاحاتی نیاز نداشته است.

 اتحاد و همدلی بین اصولگرایان شدنی است
بین  همدلی  و  اتحاد  معتقدم  کرد:  تاکید  مقدم  مصباحی 
اصولگرایان شدنی است چرا که خطوط و مشترکات ما روشن و زیاد 

است و اختلافات نیز جزئی است و با گفت و گو حل می شود.
وی یادآور شد: در انتخابات شرط بر این است که شورایی که با 
حضور احزاب و شخصیت های اصولگرا تشکیل شود، محوریت جامعه 
روحانیت مبارز را بپذیرند و مدیریت کار را این تشکل سیاسی برعهده 

گیرد و هرکجا وفاق حاصل شد و گزینه ای بالاتر از دو سوم رای را 
به دست آورد همه به این نتیجه تن دهند و اگر دو سوم رای نیاورد 

داوری جامعه روحانیت مبارز را بپذیرند.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز همچنین در خصوص همکاری 
با جامعه مدرسین قم برای انتخابات سال آینده گفت: در این زمینه 
تلاش ما این است در صورت موافقت جامعه مدرسین حوزه علمیه 

قم با آنان همکاری داشته باشیم.

جامعه روحانیت مبارز پاسخ
 احمدی نژاد را مثبت ارزیابی کرد

مصباحی مقدم از دیگر محورهای جلسه روز گذشته جامعه 
روحانیت مبارز را ارایه گزارشی از سفر رییس جمهوری به کوبا، ونزوئلا 

و نیویورک بیان کرد.
وی ادامه داد: همچنین در این جلسه بیانات رهبر معظم انقلاب 
در جلسه خارج از فقه و نامه احمدی نژاد به معظم له و اعلام اینکه 
این فرد نیت و قصدی برای ورود به انتخابات ندارد مطرح شد که 

جامعه روحانیت مبارز پاسخ احمدی نژاد را مثبت تلقی کرد.
درباره  ادامه  در  همچنین  مبارز  روحانیت  جامعه  سخنگوی 
مصاحبه یکی از اعضای این تشکل مبنی بر تغییر عنوان آن تصریح 
کرد: عنوان جامعه روحانیت مبارز تغییری نکرده است و این عنوان از 

قبل از انقلاب اسلامی انتخاب شد.
مصباحی مقدم یادآور شد: مرحوم آیت الله مهدوی کنی می 
گفتند از قبل از انقلاب عنوان روحانیت مبارز برای مبارزه با شاه 

انتخاب شد و محفوظ خواهد ماند چرا که ما در حال حاضر هم با 
همه عوامل مزاحم نظام جمهوری اسلامی ایران مبارزه می کنیم.

وی ادامه داد: مبارزه با استکبار و ضد انقلاب در دستور کار حامعه 
روحانیت مبارز قرار دارد و این دین و سیاست را توامان دنبال می 

کند.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: افراد جدیدی 

که به جامعه روحانیت مبارز پیوستند بعد از احراز وصف مبارز در 
شخصیت آنها بوده است لذا افرادی که صحبت هایی را در این زمینه 

مطرح کرده بودند از سوی دبیرکل به آنان تذکر داده شد.
مصباحی مقدم همچنین به دیگر مباحث مطرح شده در جلسه 
روز گذشته شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز اشاره کرد و گفت: 
در این جلسه مقرر شد با توجه به نزدیک بودن ماه محرم بیانیه ای از 
سوی این تشکل خطاب به مداحان و مبلغان مبنی بر لزوم جلوگیری 

و پرهیز از رواج خرافات در عزاداری های ماه محرم صادر شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مدل شورایی که برای انتخابات 
سال آینده تشکیل می شود همانند ائتلاف اصولگرایان در سال ٩٤ 
خواهد بود؟، اظهارداشت: باید ببینیم این جمعی که دعوت می کنیم 
چه ساز و کاری را در نظر خواهند گرفت اما همان سازوکار شورای 

ائتلاف اصولگرایان نخواهد بود.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز همچنین در خصوص عملکرد 
دولت در برخورد با فیش های حقوقی نامتعارف و نجومی گفت: تأکید 
ما در سرعت عمل و اصلاح قانون حقوق بگیران دولتی است چرا که 
دولت باید احساس تبعیض بین کارکنان دولت رااز بین ببرد و تفاوت 

حقوق ها متناسب با زحمات افراد باشد. مصباحی مقدم افزود: رضایت 
مردم بر رضایت خواص مقدم است لذا برخورد با صاحبان فیش های 
نجومی باید سریع، قاطع می بود اما متأسفانه کند بوده و رضایت 
بخش هم نبوده است. وی در ادامه در خصوص پیوستن ایران به 
FATF گفت: در این زمینه دو قانون مبارزه با پولشویی و مبارزه با 
تامین مالی تروریسم در مجلس گذشته تصویب شد که در آن مصالح 

ملی در نظر گرفته شده بود.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی یادآور شد: در قانون 
مبارزه با پولشویی سازوکار روشنی داریم که مشخص می کند چه 
جرایمی را مبنا می دانیم، درباره تامین مالی تروریسم هم تبصره ای 
داریم که به صورت خاص و موکد نهضت های آزادی بخش را استثنا 
می کند لذا براساس همین قانون باید با FATF همکاری شود و خارج 

از آن پذیرفته نیست.

هنوز برای انتخاب نامزد اصولگرا
 به تصمیم گیری نرسیده ایم

مصباحی مقدم در ادامه در پاسخ به سوالی درباره حمایتش 
انتخابات آینده  از حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در 
اظهارداشت: اخبار نادرستی از سخنان من منعکس شده و حتی گفته 

شد تیمی برای نامزدی روحانی تشکیل شده که تکذیب می کنیم.
وی ادامه داد: هیچگاه صحبت از اجماع برای حمایت از روحانی 
نداشته ایم و هنوز برای انتخاب نامزد اصولگرا به تصمیم گیری 

نرسیده ایم اما امیدواریم با توافقات کلی به نتیجه دست یابیم.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز همچنین در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه چرا تشکل متبوعش به دنبال اخذ مجوز قانونی از 
وزارت کشور نیست؟، گفت: بنای ما این است که به صورت حزب 
وارد نشویم چرا که جامعه روحانیت مبارز پیش از انقلاب اسلامی و 
با رهنمود امام راحل بنیان گذاشته شده است و بنای ما این است تا 

بستری برای جمع کردن نیروها و شخصیت اصولکرا بسازیم.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در ابتدای این نشست خبری 
نیز با گرامیداشت هفته دفاع مقدس بر ضرورت تقویت بنیه دفاعی 

کشور تاکید کرد.
مصباحی مقدم گفت: تقویت بنیه دفاعی همان سیاستی است که 

امروز رهبر معظم انقلاب و نظام در دستور کار دارند.
وی افزود: در دوران دفاع مقدس جوانان و مردم با دست خالی و 
بدون حمایت بیگانگان جنگیدند و دفاع جانانه ای داشتند و با ایثار و 
شهادت نگذاشتند یک وجب از خاک کشور در دست دشمن بیفتد.

وی ادامه داد: از همان زمان تلاش شد تا قدرت نظامی تقویت 
شود و کار را به جایی برسانند تا با سرافرازی جنگ را پایان دهیم 
و پس از جنگ نیز تقویت بنیه دفاعی در دستور کار بود و این بنیه 
تقویت شده و قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران افزایش یافته 

است که باید از مسیر را ادامه دهیم.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با انتقاد از برخی سخن ها 
که گفته شده است نباید بنیه و قدرت دفاعی کشور را تقویت کنیم، 
اظهارداشت: این سخن هرگز با دیدگاه های امام راحل، رهبر معظم 
انقلاب و اسلام سازگاری ندارد. سخنگوی جامعه روحانیت مبارز 
گفت: شرایط تولیدات نظامی و تسلیحاتی به گونه ای است که هزینه 
ها اندک است چون از ظرفیت های داخلی در این زمینه استفاده می 
کنیم. مصباحی مقدم یادآور شد: در کشورهای اطراف خود می بینیم 
که چه هزینه های گزافی برای خرید تسلیحات صورت می گیرد 
اما هزینه ما در حوزه تقویت بنیه دفاعی ناچیز است چرا که از توان 

داخلی بهره می بریم.
وی ادامه داد: نباید نسبت به هزینه های دفاعی مناقشه ای وجود 
داشته باشد بلکه باید باید روی نیروی انسانی و رشد فناوری سرمایه 
گذاری کنیم. نظام توانسته است به فناوری در عرصه های مختلف 

دست یابد که این مسیر باید ادامه یابد.

حجت الاسلام مصباحی مقدم:

جامعه روحانیت در انتخابات سال آینده ورود می کند

در قانون مبارزه با پولشویی سازوکار روشنی داریم 
که مشخص می کند چه جرایمی را مبنا می دانیم، درباره تامین مالی 
تروریسم هم تبصره ای داریم که به صورت خاص و موکد نهضت های 
 FATF آزادی بخش را استثنا می کند لذا براساس همین قانون باید با

همکاری شود و خارج از آن پذیرفته نیست

رسول منتجب نیا:

معنای دوقطبی بودن
 رقابت انتخاباتی نیست

قائم مقام حزب اعتماد ملی گفت: برداشت من درباره دوقطبی ای که چندین بار رهبری 
نظر منفی نسبت به آن داده اند این است که نباید یک مجموعه را خط کشی کنیم و آنها را 

طرفدار نظام بدانیم و بگوییم مجموعه مقابل اینها مخالف نظام هستند.
رسول منتجب نیا درباره توصیه رهبر انقلاب به محمود احمدی نژاد برای عدم حضور 
در انتخابات ریاست جمهوری ٩٦ برای جلوگیری از دوقطبی شدن فضای سیاسی کشور، 
اظهار داشت: به نظر من قضیه آقای احمدی نژاد قضیه جدی و خطرناکی نیست. برخلاف 
تصور برخی که فکر می کنند اگر ایشان وارد صحنه شود بازی را تغییر می دهد من معتقدم 
که مردم به اندازه کافی در جریان هویت ایشان و مجموعه دوستانش قرار گرفته اند و 

وعده های گذشته نمی تواند جاذبه ای در مردم ایجاد کند و این آثار منفی را از بین ببرد. 
وی افزود: البته آمدن آقای احمدی نژاد یک مساله ای است که طبیعتا نه رهبری چنین 
مشی ای دارند که رسما جلوی آمدن ایشان را بگیرند و نه افراد دیگر؛ ایشان می تواند از حق 
اجتماعی اش استفاده کند اما مرحله بعد مرحله تاییدصلاحیت است که من فکر می کنم نه 
به اندازه کافی بلکه ده ها برابر، دلیل وجود دارد که هیا ت های اجرایی و هیات های نظارت و 

شورای نگهبان ایشان را ردصلاحیت کنند.
قائم مقام حزب اعتماد ملی با بیان این که اگر احمدی نژاد کاندیدا و تاییدصلاحیت می 
شد تردیدهای زیادی در جامعه ایجاد می کرد، یادآور شد: در چنین شرایطی ذهنیت مردم 
نسبت به تصمیم گیرندگان منفی می شود. البته اگر ایشان از این مرحله هم عبور می کرد 
با اتحادی که درباره آقای دکتر روحانی وجود داشت و برگ های برنده ای که ایشان به دست 
آورده،شانسی نداشت. در واقع اگر مقداری فرهنگ سازی و روشنگری در میان افکارعمومی 
بیشتر باشد و گام های بلندی در زمینه مسائل داخلی، اقتصادی و سیاسی برداشته شود 

جای هیچ گونه نگرانی نیست.
منتجب نیا تصریح کرد: چنین وضعیتی ممکن بود رقابت را سنگین کند؛ اگر رقابت 
سنگین می شد که البته برای حضور بیشتر مردم تاثیرات زیادی داشت اما این خطر 
که ممکن است مردم فردی مانند ایشان را به آقای روحانی ترجیح می دادند کاملا 

منتفی بود.
قائم مقام حزب اعتماد ملی یادآور شد: من فکر می کنم احمدی نژاد و اطرافیان ایشان 
باید به قدری بتوانند مساله را تحلیل کنند که وقتی نظر رهبری منفی باشد، وارد صحنه 
نشوند؛ کما این که در گذشته نیز مورد مشابهی وجود داشت که رئیس دولت اصلاحات 
وقتی احساس کرد که نظر رهبری با آمدنش موافق نیست، کناره گیری کرد و کاندیدا نشد 
چراکه بخاطر مصلحت جامعه وجود این کاندیداهایی که از ابتدا حضورشان خلاف نظر 

رهبری باشد به مصلحت نیست.
منتجب نیا خاطرنشان کرد: من فکر می کنم این نظر رهبری یک نظر قطعی است و 
هرچند ایشان ممانعت به عمل نیاورند اما همین که نظر منفی شان اعلام شود کافی است 

که حجت برای آقای احمدی نژاد تمام شود و وارد صحنه نشود.
وی درباره ارزیابی خود از هشدار رهبری مبنی بر مضر بودن دوقطبی سازی در جامعه 
گفت: من فکر می کنم که این سخن به معنای رقابت نیست بلکه شاید منظور این است 
که ما یک مجموعه را به عنوان طرفداران انقلاب بدانیم و مجموعه دیگری را مخالف انقلاب 
بدانیم یا یک مجموعه را طرفدار رهبری بدانیم و مجموعه دیگری را مخالف رهبری بدانیم. 
این نوع دوقطبی به مصلحت نیست که ما جامعه را دودسته و پاره پاره کنیم. همه نظام و 

رهبری را قبول دارند اما در عین حال می توانند با یکدیگر رقابت کنند.
قائم مقام حزب اعتماد ملی با بیان این که معنای دوقطبی بودن، رقابت انتخاباتی نیست 
اظهار داشت: اگر به این معنا باشد، اساس انتخابات زیرسوال می رود و منتفی می شود. 
برداشت من درباره دوقطبی ای که چندین بار رهبری نظر منفی نسبت به آن داده اند 
این است که نباید یک مجموعه را خط کشی کنیم و آنها را طرفدار نظام بدانیم و بگوییم 
مجموعه مقابل اینها مخالفند یا بگوییم یک مجموعه طرفدار رهبری هستند و مجموعه 

دیگر نیستند. این دوقطبی کردن و تقسیم بندی به صلاح جامعه نیست. 

نایب رئیس فراکسیون امید خبر داد:

ارجاع پرونده تحقیق و تفحص 
از شهرداری تهران به کمیسیون عمران

نایب رییس فراکسیون امید در مجلس با بیان اینکه تحقیق و تفحص از شهرداری 
تهران به کمیسیون عمران ارجاع شده، بر لزوم ورود کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
در این پرونده تاکید کرد و گفت: شهرداری تهران بجای اتهام زنی به خبرنگاران، حقانیت 

خود را اثبات کند.
برای  مجلس  رییسه  هیات  نشست  برگزاری  به  اشاره  با  حسین زاده  عبدالکریم 
تعیین تکلیف تحقیق و تفحص از شهرداری تهران از ارجاع این طرح به کمیسیون عمران 
خبر داد و گفت: طرح تحقیق و تفحص از شهرداری تهران در نشست امروز هیات رییسه 

مجلس مورد بررسی قرار گرفت و برای ادامه بررسی ها به کمیسیون عمران ارجاع شد.

لزوم ورود کمیسیون شوراها به تفحص از شهرداری تهران
عضو کمیسیون عمران مجلس دهم با اشاره به جوانب مختلف این پرونده، یادآور شد: 
به نظر می رسد تمام موارد مطرح شده در این تحقیق و تفحص مربوط به کمیسیون عمران 
نیست و بسیاری از این موارد برای بررسی دقیق تر و غیرجانب دارانه تر باید به کمیسیون 

شوراها و امور داخلی کشور نیز ارجاع شود.
او خاطرنشان کرد: بر این اساس به برخی از اعضای هیات تحقیق و تفحص از شهرداری 
تهران پیشنهاد کردم طی مکاتبه با هیات رییسه مجلس، خواستار تفکیک موارد و 
محورهای این تحفص شده و نسبت به ورود کمیسیون شوراها به این طرح پیشنهاد کنید.

کمیسیون عمران صرفاً می تواند مسائل فنی را بررسی کند
نماینده اصلاح طلب مردم نقده و اشنویه در مجلس دهم خاطرنشان کرد: کمیسیون 
عمران می تواند درخصوص نحوه اجرای مسائل فنی و عمرانی و همچنین ساخت و سازها و 
تغییر کاربری ها در شهرداری تهران ورود کند اما مسائلی همچون مدیریت شهری، مسائل 
مالی و انتصاب های شهرداری تهران مربوط به کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور است 
و به نظر می رسد دخیل کردن این کمیسیون در تفحص از شهرداری تهران به نفع کشور 

خواهد بود.

انتقاد از برخورد نامناسب شهرداری تهران با خبرنگاران
نایب رییس فراکسیون امید در مجلس همچنین نسبت به نحوه برخورد با برخی 
خبرنگاران و به ویژه مدیرمسئول و سردبیر سایت »معماری نیوز« انتقاد کرد و گفت: انتظار 
می رود همه در کنار هم، برخورد بهتر و مناسب تری با خبرنگاران و اهالی مطبوعات و 

رسانه داشته باشیم.

شهرداری بجای اتهام زنی به خبرنگاران، حقانیت خود را اثبات کند
او با اشاره به برخی شنیده ها درباره برخورد با مدیرمسئول و سردبیر »معماری نیوز«، 
گفت: همه مسئولان اعم از مسئولان شهرداری به عنوان کسانی که مسائل بسیاری 
درباره مان مطرح می شود، بجای این که اقدام به اتهام زنی علیه خبرنگاران کنیم، صرفاً در 

راستای اثبات حقانیت خود تلاش کنیم.
نماینده اصلاح طلب مردم نقده و اشنویه در مجلس دهم با بیان این که اطلاع دقیقی 
از توزیع کارت های 5٠٠ هزار تومانی تسهیلات ورزشی ازسوی شهرداری تهران میان 
نمایندگان ندارد، خاطرنشان کرد: در صورتی که این مسئله یا مسائلی از این دست صحت 

داشته باشد، حتماً  در روند تحقیق و تفحص تاثیرگذار خواهد بود.
حسین زاده در پایان تصریح کرد: قطعاً همه موارد - چه مسائلی که تا به این لحظه در 
اختیار تیم تحقیق و تفحص قرار گرفته و چه مسائلی که از این پس به کمیسیون عمران 
به عنوان کمیسیون مسئول این پرونده یا به نمایندگان تحقیق وتفحص کننده ارجاع شود- در 

ادامه مسیر مورد بررسی قرار می گیرد و در پرونده قرار خواهد گرفت.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی: 

سیاست های اشتباه فرانسه 
موجب بروز بحران فعلی سوریه شد

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به اظهارات وزیر خارجه فرانسه گفت: همگان 
آگاهند فرانسه خود یکی از کشورهایی است که با اتخاذ سیاست های اشتباه، موجب بروز 

بحران و پیچیده تر شدن اوضاع نگران کننده و وخیم فعلی در سوریه شده است.
بهرام قاسمی روز چهارشنبه در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه فرانسه در نشست 
اخیر شورای امنیت در خصوص سوریه و نیز در مصاحبه با روزنامه لیبراسیون اظهار داشت: 
متاسفانه اظهارات وزیر امور خارجه فرانسه به رغم آگاهی که باید از تحولات منطقه و جهان 

داشته باشند، غیر واقع بینانه و دور از انتظار است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: نفوذ معنوی ایران در کشورهای منطقه در 
جهت مبارزه با تروریست های جانی و پلیدی بکار می رود که برخی کشورهای غربی بویژه 

فرانسه با جنایات آنها از نزدیک آشنایند.
قاسمی افزود: آنان باید تاکنون به این درک و فهم ابتدایی رسیده باشند که نباید از 

ایران بخواهند این نفوذ را علیه مبارزان خط مقدم مقابله با تروریسم در جهان بکار گیرد.
وی توصیه کرد: ضروری است وزیر امور خارجه فرانسه قبل از بروز هرگونه احساس و 
بیان برخی سخنان ناروا، قدری به مطالعه تاریخ تحولات چند دهه اخیر منطقه، بویژه نقش 
برخی دولتمردان وقت حاکم بر پاریس در حمایت از جنایتکارانی چون صدام و تسلیح رژیم 

متجاوز او در جنگ تحمیلی علیه ایران و اشغال کویت بپردازد.
قاسمی گفت:این جنگ ها و آتش افروزی ها بی شک تصویر روشنی از جنایت کاران 
جنگی و بانیان و حامیان امروزی تروریست ها و خشونت طلبان منطقه و جهان بدست 

خواهد داد.

در  تهران  انقلاب  و  دادستانی عمومی  نشست  سیزدهمین 
خصوص نظارت بر زندان ها با حضور معاونان دادستان، سرپرستان 
واحدهای نظارت بر زندان های دادسرای تهران و قضات ناظر بر 

زندان برگزار شد.
عباس جعفری دولت آبادی با گرامیداشت هفته  دفاع مقدس، 
یکپارچگی سرزمین ایران، حفظ تمامیت اراضی و پیروزی ملت 
غیور ایران و در مقابل ذلت و زبونی صدام، رژیم بعث و ایادی و 
اربابان و حامیان وی را از ثمرات جنگ تحمیلی و هشت سال دفاع 

مقدس دانست.
وی با یادآوری روز مباهله، تاکید کرد: امروز جهان، میان اندیشه 
و  تفکر شیعی و عقاید تکفیری تفاوت قائل شده است؛ از دل تکفیر 
و سلفیت، داعش بروز کرده و از بطن تفکر شیعی، نظام جمهوری 
اسلامی ایران ظهور یافته که مبتنی بر حاکمیت قانون، تفکیک قوا و 
استقرار یک نظامی اسلامی است که مایه سرافرازی مسلمانان است.

اهمیت دستورالعمل جدید قوه قضاییه
 در مورد زندان ها

دادستان تهران با اشاره به تصویب و ابلاغ دستورالعمل کاهش 
جمعیت کیفری زندان ها از سوی قوه  قضاییه، آن را دستورالعمل 
جامعی دانست که پیش از تصویب در جلسات متعدد مسوولان 

عالی قوه قضاییه بحث و بررسی شده است.
جعفری دولت آبادی اجرایی کردن این دستورالعمل را امری 
ضروری و از اولویت های قوه قضاییه و دادستانی تهران اعلام و اظهار 
کرد: دادستانی تهران پیش از تصویب دستورالعمل نیز فعالیت ها 
و برنامه های گسترده ای در بازدید از زندان ها و در راستای کاهش 

جمیت کیفری زندان ها صورت داده است.
جعفری دولت آبادی از تجربه  موفق تدوین و اجرایی کردن 
دستورالعمل حل اختلاف پرونده ها در نواحی دادسرای تهران یاد 
کرد و به ضرورت فرآیندسازی و تعیین شاخص برای بررسی 
اطاله   مانند  تهران  دادسرای  روی  پیش  مشکلات  و  مسائل 
دادرسی، پرونده های مهم، سرقت ها و جرایم مرتبط با آن اشاره 
و اظهار کرد: می بایست بر روی این موضوعات تمرکز کرد و با 
تهیه دستورالعمل، آن ها را به صورت نظام مند تبیین کرده و ارائه  

راهکار نمود.
دادستان تهران بازدید جمعی معاونان و سرپرستان نواحی 
دادسرای تهران از زندان ها را منشاء آثار بسیار دانسته و تمرکز بر 
روی وعده های داده شده و رفع مشکلات را از پیامدهای مثبت 
این بازدیدها دانسته که در مرحله  بعد می بایست اجرایی گردد؛ به 
نحوی که مشخص شود این بازدیدها، اقدامی تبلیغاتی و تشریفاتی 

نبوده است.
جعفری دولت آبادی تعداد جلسات برگزار شده با مسوولان 
زندان ها و معاونان دادستان سال جاری را ٩ جلسه دانست و گفت: 
فضای امروز زندان های استان تهران  با سال قبل و حتی اوایل سال 
جاری متفاوت است؛ چرا که دادسرای تهران اقداماتی جدی در این 
زمینه انجام داده است. بخش های متعددی در پیگیری امور زندان ها 
فعال شده و بازدید قضات و مقامات دادسرا از زندان ها افزایش یافته 

است.
وی تاکید کرد: هر چند ممکن است تحقق سیاست کاهش 
جمعیت کیفری زندان ها، ملموس نباشد، اما اقدامات صورت گرفته 

در این راستا بسیار موثر بوده است.
دادستان تهران ضمن تاکید بر عدم معرفی معتادان به زندان ها، 
بازدید مدیران قضایی و سرپرستان دادسراها از زندان ها را در امر 

کاهش جمعیت کیفری زندان ها موثر دانست.
جعفری دولت آبادی ضمن تاکید بر مساله  ادغام محکومیت ها 
به عنوان یکی از راهکارهای کاهش جمعیت کیفری زندان ها، اعلام 
کرد: افرادی در زندان حضور دارند که از مصادیق مواد 5١٠ و 5١١ 
قانون آیین دادرسی کیفری و ماده  ١٣٤ قانون مجازات اسلامی 
هستند که با پیگیری پرونده های آن ها می توان به کاهش جمعیت 

کیفری زندان ها کمک شایانی کرد.
جعفری دولت آبادی با برشمردن چهار نقش محوری سازمان 
زندان ها، مراجع قضایی، قوه قضائیه و مدیران قضایی در اجرای 
بخشنامه کاهش جمعیت کیفری، ابراز امیدواری کرد که بتوان با 

توجه به نقش این چهار محور، جمعیت کیفری را در استان تهران 
کاهش داد.

تشکیل کمیسیون جبران 
خسارت ناشی از بازداشت

دادستان تهران در بخش زندان هم چنین به نوآوری قانون آیین 

دادرسی کیفری در پیش بینی کمیسیون جبران خسارت ناشی از 
بازداشت اشاره کرد و اعلام کرد: بررسی آیین نامه اجرایی موادی 
از قانون مذکور در هفته  قبل به پایان رسیده و اجرایی شدن این 

آیین نامه منوط به ابلاغ آن به مراجع قضایی است.
این مواد در  به تصویب  جعفری دولت آبادی ضمن تصریح 
خصوص  در  اساسی  قانون  اصل ١7١  در  مقرر  حکم  راستای 
آیین نامه  مذکور توضیحاتی ارائه داد و گفت: کمیسیون مذکور در 
دو فرض صدور حکم برائت و منع تعقیب فرد بازداشت شده به 
پرداخت جبران خسارت ناشی از بازداشت، حکم خواهد داد و ناظر 
به پرداخت خسارت افرادی است که به ناحق بازداشت شده  باشند.

وی اجرای این آیین نامه و ضرورت توجه به مفاد آن از سوی 
قضات به ویژه در موارد صدور دستور بازداشت موقت را امری 
ضروری دانست و گفت: این مواد از قانون آیین دادرسی کیفری 

و آیین نامه  اجرایی آن در احقاق حقوق افراد واجد اهمیت است.

لزوم تشدید نظارت بانک مرکزی
 بر بانک ها و موسسات مالی

جعفری دولت آبادی در ادامه به ضرورت نظارت بر بانک ها جهت 
جلوگیری از تحقق جرایم اقتصادی تاکید کرد و به موضوعاتی 
چون معوقات کلان بانکی، پرونده های بانک های تجارت کرمان، 
گروه امیرمنصور امیر آریا، بانک سرمایه، بابک زنجانی، موسسه  
ثامن الحجج اشاره کرد که در دادسرای تهران تحت رسیدگی بوده و 

یا در جریان اجرا می باشد.

وی تشکیل دادسرای ویژه ی مبارزه با جرایم بانکی را اقدامی 
موثر دانست و ضمن تاکید بر موضوع پیشگیری از وقوع جرایم 
اقتصادی، گفت: بخشی از فعالیت ها و اقدامات این دادسرا باید به 
موضوع پیشگیری از وقوع مفاسد اقتصادی و جرایم پولی - بانکی 

اختصاص یابد.
دادستان تهران هم چنین از رییس کل بانک مرکزی و مدیران 

عامل بانک ها خواست تا در بخش پیشگیری از وقوع جرم، ضمن 
همکاری با دادستانی تهران، فرآیندها و تدابیری را اتخاذ نمایند تا 
از تحقق چنین مفاسد و جرایمی پیشگیری به عمل آید. جعفری 
دولت آبادی هم چنین به ضرورت تشدید نظارت بانک مرکزی بر 
بانک ها و رصد فعالیت های موسسات مالی و اعتباری از سوی بانک 

مرکزی تاکید کرد.
جعفری دولت آبادی با بیان اینکه یکی از بسترهایی که امروز 
در بروز فساد اقتصادی نقش دارد، گفت: نباید اجازه داد بانک ها 
بستری برای ارتکاب جرایم تبدیل شوند. بانکها هستند، وی تاکید 
کرد: اگر نظارت بر بانکها تشدید نشود وقوع جرایم اقتصادی ادامه 

خواهد یافت.
با پرونده صندوق ذخیره  نفر مرتبط  بازداشت چهار  از  وی 

فرهنگیان خبر داد.

صدور کیفرخواست در بخش اول
 پرونده بانک تجارت کرمان

جعفری دولت آبادی در این جلسه ضمن تشکر از بازپرس 
شعبه  هفتم دادسرای کارکنان دولت در روند رسیدگی به پرونده 
بانک تجارت  کرمان و خانم دکتر شکری معاون دادستان در 
اظهارنظر نسبت به این پرونده در بیش از دویست صفحه، اعلام 
کرد: بخش اول پرونده در چند اتهام اخلال در نظام اقتصادی، 
پولشویی، اختلاس، جعل راجع به متهم ردیف اول پرونده منجر 
به نتیجه شده و کیفرخواست صادر شده که در شرف ارسال به 

دادگاه است.
دادستان تهران گردش مالی چک های فاقد پشتوانه  بین بانکی 
در این پرونده را دوازده هزار میلیارد تومان و رقم ضمانت نامه های 
فاقد مصوبه و بدون قرارداد را بالغ بر 5 هزار میلیارد تومان اعلام کرد 
که بخش عمده ای از آن ها در نتیجه  اقدامات مجرمانه  متهم ردیف 

اول پرونده صورت گرفته است.

افزایش پرونده های وارده به دادسرا
دادستان تهران با ارائه  آماری از پرونده های دادسرای تهران در 
سال جاری از افزایش ٩ درصدی ورودی پرونده ها به دادسرای 
تهران در تیرماه امسال و افزایش 7/7 درصدی آمار پرونده های 
مختومه خبر داد. حسب اعلام دادستان تهران، سرقت، ضرب و 
جرح عمدی، توهین و ایراد صدمه ی بدنی غیر عمدی بیشترین آمار 

جرایم را به خود اختصاص داده است.
وی اعلام کرد: میانگین وقت رسیدگی دادسرا 55 روزه است و 
کاهش ٣/٩ درصدی بازداشت ها آمار دیگری بود که دادستان تهران 

از آن خبر داد و این تلاش ها را قابل تقدیر دانست.
جعفری دولت آبادی از طرح شناسنامه دار کردن دادسراها خبر 
داد و آن را در راستای تعدیل نیرو و تخصیص عادلانه امکانات امری 
ضروری دانست و از سرپرستان نواحی دادسرا خواست اطلاعات 
مهم و اساسی مرتبط با دادسرای تحت تصدی خود را در جداول 
ارسالی منعکس نمایند؛ به نحوی که فرم تکمیلی بتواند نمایی از 

دادسراها را ارایه نماید.
از  از گزارشی  ادامه دکتر جهانی معاون دادستان تهران  در 
نشست مشترک دستگاه قضایی ایران و ایتالیا با موضوع حقوق بشر 

ارائه کرد.
وی آثار سفر را مثبت ارزیابی کرد که از آن جمله، اصلاح تصور 
قضات و مقامات ایتالیایی نسبت به قوانین ایران بود؛ به گونه ای که 
هیات ایتالیایی در مواردی از جمله بزه دیده و شاهد اذعان نمود که 

قوانین ایران پیشرفته تر است.

تداوم بازدید قضات دادسرا از زندان ها
در این جلسه، سرپرستان گروه های اعزامی به زندان ها گزارش 
خود در خصوص وضعیت زندان ها نتیجه  ملاقات با زندانیان را ارائه 

دادند.
پسندیده سرپرست دادسرای پولی - بانکی، همکاری وزارت 
بهداشتی و درمانی زندان و  بهداشت در جهت رفع مشکلات 

زندانیان را ضروری دانست.
دکتر فریده شکری سرپرست اعزامی به زندان زنان، آخرین آمار 
زندانیان زن را 8٣٠ نفر اعلام کرد و دوری محل استقرار زندان به 

شهر را از عمده مشکل این زندان دانست.
دادستان تهران از سرپرستان نواحی خواست در اعمال عفوهای 
معیاری تسریع کنند و اعطای آزادی مشروط به زندانیان به شرط 

وجود شرایط قانونی بلامانع دانست.
جعفری نزدیک شدن شیوه های بازدید و ملاقات با زندانی 
توسط گروه ها را ضروری خواند و از معاونان خواست پس از پایان 
ماموریت، به گروه ملاقات با زندانیان مواد مخدر که از شمار بیشتری 

برخوردارند، ملحق شوند.
وی پیشنهاد جابه جایی زندان زنان با زندان اوین حتی بخشی 
از آن را قابل بررسی خواند و از محبی مدیر کل زندان های استان 

تهران خواست این پیشنهاد را امکان سنجی نماید.
دادستان تهران تشکیل پرونده شخصیت برای زندانیان در حد 
مقدورات را توصیه کرد و طبقه بندی زندانیان به ویژه نگهداری 
محکومان مالی در بند مجزا حداقل در زندان های بزرگ را لازم 

دانست.
موضوع دیگری که مورد تاکید دادستان تهران قرار گرفت، 

بازدید قضات و معاونان دادسرا از بخش قرنطینه  زندان ها بود.
وی انتقال زندانیان به دیگر شهرستان ها را منطبق با قانون و 

بلامانع دانست.
 دادستان تهران خبر مربوط به آزادی هما هودفر را تایید کرد و 
آن را ناشی از تودیع وثیقه توسط نامبرده پس از انجام محاکمه و به 

لحاظ بیماری و سن متهم اعلام کرد.

دادستان تهران خبر داد

بازداشت 4 نفر مرتبط با صندوق ذخیره فرهنگیان

دادستان تهران با ارائه  آماری از پرونده های دادسرای تهران در سال جاری 
از افزایش 9 درصدی ورودی پرونده ها به دادسرای تهران در تیرماه امسال 

و افزایش 7/7 درصدی آمار پرونده های مختومه خبر داد. حسب اعلام 
دادستان تهران، سرقت، ضرب و جرح عمدی، توهین و ایراد صدمه ی 
بدنی غیر عمدی بیشترین آمار جرایم را به خود اختصاص داده است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir138الكافي : ج2، ص226، ح1؛ الگوي شادي از نگاه قرآن و حديث، ص

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مديرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مديرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن روزنامه نگاران غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کريمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/37 طلوع آفتاب:6/00 اذان ظهر:11/56 اذان مغرب: 18/11

ان
يح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزي

مؤمن شادى اش در چهره اش ت

مى باشد و اندوهش در دلش

پنجشنبه - 8 مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4111

دیدگــاه

اخبــار

تاثیر هنر و المان های 
شهری بر شهروندان

در  امروز،  دغدغه  پر  زندگی  گیرودار  در 
ازدحام این همه بتن و آهن و سیمان و اتومبیل 
که بی وقفه بر ما و زندگی و روحیاتمان تاثیر 

می گذارند. چاره ای نیست جز تلطیف فضای زندگی جمعی و دستاویز قرار 
دادن هنر برای کمی دلپذیرتر شدن محیط زندگی اجتماعی مان.

زیبایی، نظم و هدف دار بودن محیط های شهری بیش ازآنچه می پنداریم 
در  پذیری  هنجار  راندمان  رفتن  بالا  و  شهروندان  روحیات  در  می تواند 
جامعه اثرگذار باشند و البته نپرداختن به آن ها نیز می تواند بسیار مخرب و 
آزاردهنده باشد. در شهری که همه چیز با بی نظمی، عدم تطابق و نبود مظاهر 
زیبایی شناختی گره خورده وجود روحیات خشن، میل به گسترش بی نظمی و 

خمود و سستی کاملا قابل لمس است.
از عناصر مهمی که جهت زیباسازی معابر شهری در شهرهای بزرگ و 
شاخص جهانی شاهد آن هستیم وجود المان های منحصربه فرد در آن هاست، 
نمادهایی هایی که گاه یک شهر را در کشور و یا در جهان برجسته می کند، 
یک نماد شهری می تواند با ایجاد یک حس خاص با مردم به عنوان مخاطبانش 

به خوبی رابطه برقرار کنند.
این خصوصیت به ویژه برای توریست ها و کسانیکه کمتر به منطقه ی 
موردنظر رفت وآمد می کنند اهمیت بسرایی دارد. این نمادها در شناخت 
منطقه اهمیت دارند چراکه در مسیریابی و آدرس دهی صحیح برای پیدا 
نمودن یک منطقه ی خاص شهری، مشخصه و نماد خاص آن منطقه اهمیت 
بسیاری دارد. همچنین باوجوداین المان ها می توان اطلاع رسانی و معرفی، 
منطقه ای خاص به لحاظ تاریخی – جغرافیایی – فرهنگی و ویژگی های بارز 
مردم آن منطقه و یا به اتفاق یا رویداد خاصی در منطقه ی مزبور اشاره کرد که 
همه ی این ها در برقراری ارتباط بهتر مخاطبین و کسانیکه به محل رفت وآمد 
دارند مؤثر است. همچنین نمادهای شهری ای که از تاریخ، عقاید و باورهای 
ملی، مذهبی و فرهنگی یک جامعه نشأت می گیرند می توانند به بهسازی 
روحیات جامعه و ترمیم زخم های روحی و عاطفی آن ها بپردازند و چه بسا خود 
همین نمادها می توانند پس از مدتی به یک اثر تاریخی و ماندگار تبدیل گردند 

و آوازه ی آن در شهرهای دیگر بپیچد.
ویژگی دیگر این گونه نمادها ایجاد یک فضای زیبا در سطح شهرها می باشد 
که قسمت های مختلف شهرها را از حالت یکنواختی و تکراری شدن خارج 
می نماید. یک نماد شهری می تواند به هر بخش از شهر یک هویت و ویژگی 
خاص بخشد. در کالبد شهر روح زندگی بدمد و مهم تر از همه این ها به 

محیط های شهری مقیاس زیستی و انسانی می بخشد.
نکته مهم در یک محصول شهری خوب، این است که استفاده عمومی 
داشته باشد، به این معنا که همه ی مردم در تمام سنین بتوانند از آن استفاده 
کنند. از سوی دیگر، با توجه به زنده بودن شهر محصول باید متناسب با مکان 
نصبش طراحی شود، مثلا نمی توان یک نوع نماد شهری را هم در شمال شهر 
استفاده کرد وهم در جنوب شهر و یا در اصفهان به کاربرد و هم در همدان یا 

همزمان در بافت تاریخی و محیطی مدرن آن را نصب کرد.
متأسفانه مسئولان شهرسازی و معماری در سطح شهر ما، خیلی سبک 
و پیش پاافتاده با مسئله ی نمادهای شهری برخورد می کنند و به قولی با قرار 
دادن چند مجسمه با نام میادین اصلی شهر سروته قضیه را به گونه ای به هم 

آورده اند!
یکی از روش های موثر در ایجاد انگیزه و به دست آوردن الگوها، تندیس ها 
و المان های شهری برگزاری مسابقات سراسری و حتی جهانی برای طراحی 
این گونه المان هاست که در کشورهای درحال توسعه بازخورد بسیار مناسبی 

داشته است.
یکی دیگر از روش های موثر در به دست آوردن این گونه المان ها اضافه 
معماری،  رشته  دانشجویان  موردتحقیق  موضوعات  به  مورد  این  کردن 

جامعه شناسی و ... در دانشگاه ها و مدارس هر شهر می باشد.
بدین وسیله از مسئولین فرهنگی، تحقیقاتی، زیباسازی و عمرانی شهرمان 
تقاضا داریم به جهت بهبود و ارتقا ء سطح کیفی و زیبایی شهرمان، با بررسی 
بیشتر شرایط محیطی شهر، برگزاری مسابقات طراحی المان های شهری را در 

دستور کار خود قرار دهند.

سرپرست سازمان قطار شهري قم خبر داد:

جابجایي بیش از 23 هزار مسافر 
در ساعت توسط مترو قم

 A سرپرست سازمان قطار شهري قم گفت: بهره برداري از پروژه خط
متروي قم با ظرفیت جابجایي٢٣5٠٠ مسافر در ساعت در هر جهت کمك 

شایاني به کاهش بار ترافیکي هسته مرکزي و نقاط پر تردد شهر مي کند.
علیرضا قاري قرآن بیان کرد: با توجه به مرکزیت جهان تشیع، مرکزیت 
تعلیم علوم دیني و توسعه روز افزون شهر قم و به تبع آن افزایش پیوسته 
جمعیت، زائرین و مهاجرین لزوم برنامه ریزي صحیح در حوزه حمل و نقل و 

ترافیك این شهر، بیش از هر زمان دیگر احساس مي شود.
قاري قرآن تصریح کرد: پروژه مترو با عبور از نقاط پر تردد و هسته مرکزي 
شهر و نیز اتصال حرم مطهر کریمه اهل بیت )سلام الله علیها( به مسجد 
مقدس جمکران کمك شایاني به کاهش بار ترافیکي نقاط پرتردد شهر خواهد 
داشت. سرپرست سازمان قطار شهري قم با اشاره به تأمین واگن هاي مترو 
از طریق فاینانس ادامه داد: براي خط A مترو قم ٢٦ رام قطار 5 واگنه پیش 
بیني گردیده است و با احتساب این تعداد واگن ها ظرفیت کل حمل مسافر 
این کریدور ٢٣5٠٠ نفر در ساعت در هر جهت مي باشد که در فاز اول بهره 
برداري ٤ رام قطار با ٢٠ واگن جهت جابجایي مسافرین تأمین مي گردد و 
مابقي واگن ها به مرور زمان خریداري و به سیکل بهره برداري اضافه خواهد 
شد. وي با اشاره به سر فاصله زماني حرکت قطار ها به میزان ١5٠ ثانیه 
بیان داشت: حداکثر سرعت طراحي شده براي حرکت قطارها ٩٠ کیلومتر بر 

ساعت و حداکثر سرعت بهره برداري 8٠ کیلومتر در ساعت مي باشد.
قاري قرآن اضافه کرد: براي هر ایستگاه امکاناتي نظیر خروجي هاي 
اضطراري، آسانسور، پله برقي، مجتمع هاي تجاري و ... جهت خدمت رساني 

به مردم شریف قم در نظر گرفته شده است.
وي با بیان چشم انداز بهره برداري از خط A مترو قم عنوان داشت: سعي 
مجموعه شهرداري قم و سازمان قطار شهري بر این است تا با اتمام تونل 
مکانیزه خط A مترو تا ٤ ماه آینده و تأمین واگن هاي مورد نیاز و نیز احداث 
ایستگاه هاي فاز اول بهره برداري ، مسیري به طول حدودا 5 کیلومتر از میدان 
مطهري تا قلعه کامکار با ٦ ایستگاه و با اولویت تکمیل ایستگاه هاي میدان 

مطهري و کشاورز تا سال آینده به بهره برداري برسد.

آیین تجلیل از بازنشستگان 
شهرداري قم برگزار شد

پنجمین جشن بزرگ شکرانه خدمت ویژه تجلیل از ١٢٠ بازنشسته 
شهرداري قم با حضور جمعي از مدیران شهري برگزار شد.

پنجمین جشن شکرانه خدمت به منظور تجلیل از ١٢٠ نفر از بازنشستگان 
سال هاي ٩٤ و ٩5 شهرداري قم با حضور دکتر سقائیان نژاد شهردار قم و 
جمعي از معاونان شهرداري، شهرداران مناطق و مدیران سازمان هاي شهرداري 

در مرکز همایش هاي شهرداري قم برگزار شد.
در ابتداي این مراسم معاون برنامه ریزي و توسعه سرمایه انساني شهرداري 
قم با تاکید بر اینکه خدمت گذاري به مردم در شهرداري شرایط خاصي 
دارد، مطرح کرد: فعالیت در شهرداري با دیگر نهادها و سازمان هاي دولتي 
تفاوت هاي بسیاري دارد به همین علت عملکرد نیروهاي شهرداري نسبت 
به عملکرد کارکنان دولتي متفاوت است. محسن رنجبر با اشاره به تدوین 
برنامه هاي بلند مدت براي پیشبرد اهداف مورد نظر مدیریت شهري در قم 
عنوان کرد: بر اساس سند چشم انداز افق ١٤١٤ شهر قم باید با تکیه بر منابع 
پایدار مالي تحقق ارکان اقتصاد مقاومتي را رقم بزند و در این چشم انداز ٤٤٩ 

طرح به شوراي اسلامي شهر قم ارائه شده است.
همچنین یکي از اساتید حوزه علمیه قم نیر طي سخناني خدمت گذاري 
به خانواده را عامل سعادت انسان دانست و خاطرنشان کرد: افزایش محبت 
در میان خانواده ها از ترویج فساد در جامعه اسلامي جلوگیري مي کند؛ هر 
خانواده مشکلات خاصي دارد اما براي تقویت بنیان خانواده این مشکلات باید 
نادیده گرفته شود. حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعي با اشاره به اینکه 
بازنشستگان باید به صورت ویژه به فکر آباداني آخرت خود باشند، تصریح کرد: 
این افراد دو سوم سنین خود را سپري کرده اند اما نباید نسبت به رفتارهاي 
محبت آمیز با خانواده خود غافل شود. شایان ذکر است در این مراسم اجراي 
مجید اخشابي از خوانندگان برجسته کشوري و نمایش یکي از گروه هاي 

شعبده بازي کشور از برنامه هاي این همایش بوده است.

فرودگاه بین المللی قم، پروژه ای پرابهام که اظهارنظر 
درباره سرنوشت آن این روزها تقریبا نقل بسیار از محافل 
عمومی قم شده است. هر کسی از ظن خود از این پروژه 
سخن به میان می آورد، اینکه این پروژه به سرانجام می رسد، 
یا خیر؟ همچنان به عنوان یک علامت سوال بزرگ در ذهن 

مردم نقش بسته است.
به گزارش ایمان، تقریبا چهار سال پیش بود که موضوع 
احداث فرودگاه بین المللی در قم رنگ و بوی جدی تری 
به خود گرفت. کم کم بنر ها و تابلوهایی در سطح شهر و 
محتوای  با  مختلف  رسانه های  در  تبلیغاتی  آگهی های 
المللی قم ظاهر شد،  بین  مشارکت در ساخت فرودگاه 

مسئله ای که اظهار نظر های متفاوتی را در پی داشت.
فرودگاه بین المللی قم اولین فردوگاه مسافری بخش 
خصوصی است که در سال ١٣٩٠ کم کم روند احداث آن 
کلید خورد و وعدهٔ اولین پروازش درآبان ٩٢ داده شده، 
وعده ای که از   همان ابتدا چندان دارای ضمانت اجرایی به 
نظر نمی رسید و حالا بعد از گذشت حدود ٤ سال و در 

آستانه آبان ٩٤ خبر از هیچ پروازی در این فرودگاه نیست.
پروژه ای که فارغ از تمام مشکلات و تمام اظهار نظرهای 
درست و غلط و حرف و حدیث های متفاوت در رابطه با 
صدور مجوز این پروژه، از ابتدای کلید خوردنش کور سوی 
امیدی را در دل جوانان قمی روشن کرد، اشتغال 5 هزار نفر 

از مباحثی بود امید را در دل جوانان قمی زنده کرد.
پروژه فرودگاهی قم که از سال ١٣٩٠ کلید خورده در 
جاده قم - سلفچگان و در فاصله ١٤ کیلومتری از ابتدای 
جاده واقع شده است، موقعیت جغرافیایی این فرودگاه و 
نزدیکی آن به مرکز شهر قم یکی از مزیت های احداث این 
فرودگاه به شمار می رود، به نحوی که فاصله ٢٦ کیلومتری 
فرودگاه از میدان 7٢ تن دسترسی مردم قم را در آینده به 

این فرودگاه و به تبع آن به سایر نقاط دنیا آسان می کند.
این فرودگاه همچنین در فاصله ١٦٠ کیلومتر شهر تهران 
واقع شده است که این نزدیکی به پایتخت و کمک به حمل 
و نقل هوایی کشور در شرایط و زمان های خاص از دیگر نقاط 
مثبت و توجیه های منطقی احداث این فرودگاه خصوصی 
است؛ این فرودگاه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده، در 
فاصلهٔ ٢5 کیلومتری از شهر قم و ١٢5 کیلومتری از فرودگاه 

امام خمینی )ره( تهران واقع شده است.
فرودگاه بین المللی قم از ابتدای شروع احداث با اظهار 
نظرهای کار شناسی و غیر کار شناسی برخی از مسئولان 
مواجه بوده است، اما آنچه که بیش از همه در این بین 
خودنمایی می کرد بحث بر سر این بود که آیا این فرودگاه 
با توجه به نزدیکی به فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( 

توجیه منطقی و اقتصادی دارد؟
داشتن یا نداشتن مجوز فرودگاه بین المللی قم نیز از 
جمله مباحثی بود که از ابتدای کلید خوردن این پروژه اظهار 
نظرهای بسیاری را به دنبال داشت، به گونه ای که بسیاری 
از کار شناسان زمزمه هایی از عرضه سهام بدون مجوز ازبانک 
مرکزی توسط شرکت سازنده که پشتوانه مالی چندانی ندارد 
را مطرح کردند. زمزمه هایی که حکایت از این داشت که 
یک شرکتی که در حد و اندازه های پروژه ای به این بزرگی 
نبوده است با تبلیغات گسترده استانی و ملی نظر مردم را 
جلب کرده است تا در این پروژه مشارکت کرده و سهام آن 
را خریداری کنند. اینها همه اما و اگرهایی است که حول 
این پروژه می گذرد؛ اما واگرهایی که هیچ کدام دردی را از 
قم درمان نمی کند و تنها بر ابهامات و نگرانی های سرمایه 
گذارانی که بعضا تمام اندوخته خود را به امید روزهای خوب، 
در این پروژه سرمایه گذاری کرده اند و امروز باید نگاهشان به 
صفحات نشریات باشد و در روزنامه های به دنبال سرنوشت 

سرمایه خود باشند.
فرودگاه قم همچنان بلاتکلیف است

نمونه  منطقه  و  قم  المللی  بین  فرودگاه  پروژه  مدیر 
گردشگری بین المللی طرلاب در خصوص وضعیت فرودگاه 
بین المللی قم گفت: حدود یک سال و نیم از تعطیلی احداث 

فرودگاه قم می گذرد و این طرح همچنان بلاتکلیف است.
تمام  به  این مدت  در  افزود:  نصیری جهرودی  نصیر 
دستگاه های ذیربط مراجعه کرده ایم، ولی عملا پاسخ شفاف 
و راه گشایی نگرفته ایم. وی با اشاره به اینکه دستگاه ها 
برای همکاری اعلام آمادگی کرده اند، تصریح کرد: در عمل 
چیزی از مسئولان ندیده ایم و تقریبا تاکنون تمام جلسات 
پیرامون مسائل فرودگاه نیز بدون حضور ما بوده که ظاهرا 

نتیجه خاصی نیز نداشته است.
وی افزود: از دولت به ویژه شخص استاندار محترم تقاضا 
داریم نسبت به این امر اهتمام ویژه ای داشته باشد تا احداث 
نخستین فرودگاه بین المللی کشور به صورت ١٠٠ درصد 
خصوصی در استان قم به سر منزل برسد و فواید آن عاید 

تمامی شهروندان این استان و حتی تمام کشور شود.
نصیری گفت: در چند سالی که از آغاز این طرح گذشته 
است پیگیر تمامی مجوزها بوده ایم و هر مجوزی که نیاز 
بوده اخذ شده و یا پیگیری های لازم جهت گرفتن آن انجام 
شده که به دلیل روال اداری ممکن است طولانی شده باشد. 
وی در مورد سخنان وزیر راه و شهرسازی که مجوز 
این طرح لازم  برای  را  عالی معماری شهرسازی  شورای 
دانسته، گفت: تمامی پیگیری های لازم از طرف سرمایه گذار 
و مجری از ابتدای شروع طرح انجام گرفته و مجوز احداث 

فرودگاه بین المللی قم از سازمان هواپیمایی کشوری که 
طبق قانون متولی این امر است نیز اخذ شده است.

وی در گفت و گو با ایرنا، اضافه کرد: دستگاه هایی که 
ادعای همکاری دارند سر حرف خود باشند تا بتوانیم فاز 

نخست این طرح را تا پایان سال به بهره برداری برسانیم.
مدیر پروژه فرودگاه بین المللی قم ادامه داد: ٢ کیلومتر از 
باند )Contingency runway( فرودگاه آسفالت شده است و 
اگر کارها درست انجام بگیرد فاز اول این طرح بزودی برای 

پرواز آماده می شود.
وی گفت: با گذشت بیش از پنج سال از آغاز ساخت پروژه 
زیرساخت های فرودگاه از جمله آب، برق و گاز تامین نشده 

است و با مشکلات متعددی مواجه هستیم.

وی با بیان این که مشکل مرغداری نباید از احداث پروژه 
ای در این سطح جلوگیری کند، گفت: برای حل معارضان 
اقدام کردیم، ولی متاسفانه دستگاه هایی که می توانستند در 

جهت حل مشکل پیش قدم شوند حمایت نکردند.
نصیری در ادامه به مطالبات مردمی در این طرح اشاره و 
بیان کرد: عده ای در این طرح سرمایه گذاری کردند و بیش 
از آنکه درخواست برگشت سرمایه را داشته باشند درخواست 
راه اندازی هر چه سریعتر طرح را دارند که مطالبه به حقی 

است.
وی گفت: در مدت تعطیلی سرمایه گذاری انجام شده 
راکد بوده است و عملا همه متحمل زیان شده اند و این 

مساله برای هر سرمایه گذاری فاجعه است.
وی ادامه داد: اگر مسئولان استان جهت رفع این قبیل 
مشکلات که در سر راه سرمایه گذاران است اقدامی نکنند، 
سرمایه گذاران دید مثبتی به استان قم نخواهند داشت و در 
عمل استان در جذب سرمایه گذار چه خارجی و چه داخلی 

موفقیتی به دست نمی آورد.
نصیری افزود: در زمان فعالیت طرح حدود یک هزار تن 
به صورت مستقیم در این طرح شاغل بودند و با توجه به 
نمودارها و آمار می توان گفت بین ١٠ الی ١5 هزار تن نیز 
به صورت غیرمستقیم در مباحث مختلف احداث فرودگاه 
اشتغال زایی انجام گرفته بود و پیش بینی می شد که پس 
از شروع بهره برداری بین دو تا سه هزار تن دیگر در بخش 

فرودگاهی به صورت مستقیم مشغول به فعالیت شوند.
وی با بیان این که متاسفانه با توقف کار فرصت های 
شغلی بسیاری از بین رفت، تصریح کرد: این میزان اشتغال 
زایی بیان شده به غیر از میزان اشتغال پیش بینی شده در 

بخش گردشگری این طرح است.
وی اضافه کرد: در این طرح صدها میلیارد هزینه شده 
است و با تعطیلی به بخش هایی زیادی از زیرساخت ها و 

اماکن زیان های هنگفتی وارد شده است.
مدیر پروژه فرودگاه بین المللی قم گفت: شرکت ارم 
کیش که متولی احداث فرودگاه بین المللی و منطقه نمونه 
گردشگری طرلاب قم است، نخستین سرمایه گذار بخش 
خصوصی در این زمینه می باشد که طرح های گردشگری 

مختلفی را در کشور به ثمر رسانده است.
وی افزود: در حالی است که برای طرح هایی به مراتب 
کوچک تر تسهیلاتی فراهم می شود، این شرکت نه تنها 
ازهیچ گونه تسهیلات دولتی و یا وام در طرح احداث فرودگاه 
بین المللی قم استفاده نکرده، بلکه در تامین جزئی ترین 

زیرساخت ها نیز با مشکل مواجه بوده است.

تفاهم نامه ساخت فرودگاه و دهکده گردشگری طرلاب 
در منطقه سلفچگان قم آذرماه 8٩ بین شرکت ارم کیش 
و استانداری قم منعقد و عملیات اجرایی این فرودگاه نیز 
در بهمن ماه همان سال آغاز شد؛ این فرودگاه که در جاده 
قم - سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقریبا ٢٠ کیلومتر و از 

فرودگاه امام خمینی )ره( تهران ١٢5 کیلومتر فاصله دارد.

گزارش ایمان از پروژه پرابهام ساخت اولین فرودگاه خصوصی کشوردر قم

توقف فرودگاه قم روی باند بلاتکلیفی!

استاندار قم با اشاره به تقارن سالروز 
با  سال ٤٢  در  خمینی)ره(  امام  قیام 
روز سوم محرم گفت: به این مناسبت 
هیئات  که  شده  انجام  برنامه ریزی 
مذهبی در این روز در میدان روح الله 

گرد هم آمده و به عزاداری  بپردازند.
سید مهدی صادقی ظهر دیروز در 
نشست هماهنگی برنامه های محرم و 
صفر که در استانداری قم برگزار شد با 
بیان اینکه امروز کشور ما با تهدید های 
گروه های معاند و تکفیری مواجه است 
که به دنبال انجام عملیات های مخرب 
و ایجاد هرج و مرج در کشور هستند، 
اظهار کرد: در این شرایط حفظ امنیت 
و آرامش در استان بسیار مورد توجه و 
تاکید است و امسال این حساسیت و 

توجه باید بیشتر از قبل باشد. 
اینکه قم بیشترین ضریب تهدید را  با اشاره به  وی 
در کشور به خود اختصاص داده است، بیان کرد: در این 

شرایط باید با توجه به هشدارهای امنیتی تدابیر لازم برای 
برقراری آرامش و امنیت مجاوران و زائران حرم کریمه اهل 

بیت)س( برقرار شود. 
تمهیدات  و  موارد  اگر  قطعاً  داد:  ادامه  قم  استاندار 

اندیشیده شده به صورت کامل انجام شود 
بسیاری از توطئه ها و نقشه های امنیتی 
علیه مردم خنثی می شود و تا امروز نیز 
در این زمینه اقدامات اثربخش و مهمی 
همه  گفت:  صادقی  است.  شده  انجام 
باید بدانیم امنیت کشور به لطف خدای 
مرهون  و  انقلاب  رهبر  تدابیر  متعال، 
ایثارگری های  و  است  شهدا  خون های 
سربازان گمنام این سرزمین با عنایت امام 
زمان)ع( باعث شده توطئه های دشمنان 
برای ناامن کردن ایران اسلامی محقق 
نشود و این کشور امروز در اوج اقتدار و 

امنیت قرار دارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
تقارن سالروز قیام سال ٤٢ با روز سوم 
محرم را مورد توجه قرار داد و گفت: به 
این مناسبت برنامه ریزی انجام شده که هیئات مذهبی 
در این روز در میدان روح الله گرد هم آمده و به عزاداری 

 بپردازند.

 اولین کنسرت رسمی قم کاری از »گروه مهبد« به 
مناسبت پاسداشت هفته دفاع مقدس، سروده های حماسه 
و انتظار؛ روز مباهله و روز بزرگداشت مولوی ششم مهر ماه 
در سالن شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد استان قم 

برگزار شد. 
سه شنبه شب سالن شهید آوینی قم شاهد اجرای برنامه 
موسیقی توسط گروه موسیقی مهبد با حضور حجت الاسلام 
دانشی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم و معاون 

فرهنگی هنری وی بود.
در این برنامه که با میزبانی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم و به مناسبت گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
و  مباهله  حماسی،  مضامین  با  سرودهایی  شد،  برگزار 
بزرگداشت مولوی توسط این گروه متشکل از همسرایان 

اجرا شد.
خاصی  اطلاع رسانی  گروه  این  اجرای  خصوص  در 
در فضای عمومی شهر قم صورت نگرفته بود، هر چند  
واکنش های بسیاری نسبت به اجرای این برنامه در محافل 
خبری استان قم و شبکه های اجتماعی صورت گرفته است.

استاندار قم تاکید کرد:

لزوم توجه به تمهیدات امنیتی در مراسم محرم و صفر

به مناسبت پاسداشت هفته دفاع مقدس برگزار شد

اولین کنسرت موسیقی در قم

نامحــرمانه 

اخبــار

ایران از لیست کشورهای تحت تحریم اپل خارج شد
اپل نام ایران را از لیست کشورهای تحت تحریم کامل خود خارج کرده است. در صفحه اپل دیگر 
نام کشور ایران در کنار نام کشورهای تحت تحریم اپل قرار ندارد. اپل در سایت خود این مطلب را 
به طور رسمی اعلام کرده است: در ٣٠ مه برابر ٩ خرداد دفتر کنترل دارایی های خارجی آمریکا 
)OFAC( مجوز عمومی D را برای ایران صادر کرده بود. با توجه به این مجوز صادرات نرم افزار، سخت 
افزارهای مشخص و سرویس های خاص به صورت مستقیم و یا غیر مستقیم از آمریکا و یا هر جای 
دیگر به ایران برای استفاده افراد عادی در ایران بلامانع است. در این زمینه بعضی از محصولات اپل 

نیز جای می گیرند.

توضیحات همایون شجریان درباره سلامت پدرش
از صبح دیروز )هفتم مهرماه( شایعاتی مبنی به وخامت حال استاد شجریان در شبکه های مجازی و 
برخی رسانه ها پخش و موجب نگرانی گروهی از دوستداران این استاد شده است.اما همایون شجریان 
- خواننده و فرزند استاد شجریان - این شایعه ها را رد کرد و گفت: حال پدر در این روزها نسبتا خوب 
و روبه بهبود است. خوشبختانه روند درمانی ایشان نیز زیر نظر پزشکان ادامه دارد. با توجه به ضعف 
جسمانی ایشان و عدم تحرک مناسب، پدر در حال حاضر نیاز به فیزیوتراپی دارد و امیدواریم به زودی 

بتوانند روند عادی زندگی خودشان را پیدا کنند و به فعالیت های عادی برگردند. 

درخواست سیف از بانک های اروپایی
رئیس کل بانک مرکزی ایران خطاب به بانک ها و شرکت های اروپایی گفت: از نفوذ خودتان در 
آمریکا برای هر چه سریع تر اجرا شدن پروژه های مالی با ایران استفاده کنید.ولی الله سیف رئیس بانک 
 APA مرکزی ایران که با هیأت بلندپایه بانکی به وین اتریش سفر کرده است، در مصاحبه با خبرگزاری
اتریش گفت: بانک ها و شرکت های اروپایی باید از نفوذ خود در آمریکا برای سرعت دادن به اجرای 
پروژه های مالی با ایران سرعت ببخشند.ولی الله سیف گفت: انتظار داریم بانک های اروپایی و شرکت ها 
به ما در توضیح دادن به مقامات آمریکایی که باید به تعهدات توافق هسته ای پایبند باشند، کمک کنند.

چطور توانایی مقابله با داعش را داریم اما قاچاق را نه
پرویز فتاح رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( در مراسم افتتاح ٣٣٠٠ پروژه محرومیت زدایی 
نیروی زمینی سپاه در استان های مرزی طی سخنانی با انتقاد از وضعیت اقتصادی کشور و با بیان اینکه 
"اقتصاد ما مریض است"، گفت: مریض بودن اقتصاد ربطی به این دولت ندارد چرا که ما مسائلی در 
جامعه واقتصاد کشور داریم که فقرآفرین است. هم ندارد.وی با بیان اینکه "درست کردن طبقه اشراف 
توسط مسئولان و حقوق های نجومی و منازل اشرافی مسئولان فقرآفرین است"، تصریح کرد: همه 
نهادها و وزارتخانه ها و نیروهای مسلح باید در خدمت مردم باشد چرا که دشمنان در تلاش هستند که 
بگویند که نهادهای انقلابی ما به درد مسائل بین الملل نمی خورد.وی با طرح این سؤال که "چطور ما 
توانمندی مقابله با یک داعشی در یک گوشه کشور را داریم اما نمی توانیم با قاچاق مقابله کنیم؟، گفت 

که باید همه نهادهای انقلابی در خدمت مردم باشد و بتوانند مشکلات اقتصادی کشور را رفع کنند.

اگر جای احمدی نژاد بودم پای آقا را می بوسیدم
دبیر کل جبهه پایداری وظیفه احمدی نژاد را قدردانی از نصیحت دلسوزانه رهبری دانسته و تأکید 
کرد:  اگر بنده جای او بودم، پای آقا را می بوسیدم و از این که رهبر انقلاب این گونه از روی خیرخواهی، 
باعث نجاتم شده است؛ قدردانی لازم را از ایشان به عمل می آوردم.وی افزود:  آقای احمدی نژاد باید 
این موضوع را قدر بداند و سکوت نکند چرا که در صورت سکوت او، عده ای که به دنبال فرصتی برای 
آتش ریزی هستند، بازهم به کارهای خود ادامه داده و به اختلاف افکنی های می پردازند. آقا تهرانی 
در پایان خاطر نشان کرد: در واقع، رهبری همه را نجات دادند و ما باید قدردان ایشان باشیم که با 

دلسوزی،  راه را برای ما ترسیم می کنند و دعا کنیم که این خیرخواهی را هیچ گاه از ما دریغ نکنند.

نجفی مسئول هماهنگی اصلاح طلبان در انتخابات شوراها
عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: محمد علی نجفی به عنوان مسئول هماهنگی مسائل انتخابات 
شوراها در سال ٩٦ انتخاب شد.محمد علی وکیلی در اینباره گفت: آقای نجفی به عنوان مسئول 
هماهنگی مسائل انتخابات شوراها در سال ٩٦ از سوی شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان انتخاب 
شد.وی ادامه داد: اما اینکه آیا معنای این انتخاب این است که آقای نجفی رئیس ستاد انتخابات روحانی 
در سال ٩٦ است، بی اطلاع هستم.گفتنی است روز گذشته اعلام شد که محمد علی نجفی به عنوان 

رئیس ستاد انتخابات روحانی در سال ٩٦ منصوب شده است.

بازگشت زندگی نامه شهید تندگویان به کتب درسی
نایب رییس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران از بازگشت زندگینامه شهید 
تندگویان به کتب درسی خبر داد.محمدمهدی تندگویان گفت: متاسفانه در اوایل دولت قبل بنا به 
دلایل نامعلوم، زندگینامه شهید تندگویان که در کتاب ادبیات فارسی دوم راهنمایی درج شده بود، 
حذف شد.وی با بیان اینکه هیچ گاه مسوولان دولت سابق توضیحاتی درخصوص حذف این درس ارائه 
نکردند، ادامه داد: با روی کار آمدن دولت یازدهم مکاتباتی با رییس جمهور داشته و از او خواستیم 
که نباید به موضوع زندگی شهدا با دید سیاسی نگاه شود که خوشبختانه امسال شاهد ورود مجدد 
زندگینامه شهید تندگویان به کتب درسی هستیم.فرزند شهدتندگویان با بیان اینکه زندگینامه این 
شهید در کتاب هدیه های آسمانی مقطع هفتم درج شده است، گفت: طی نامه ای از رییس جمهور 

تشکر کرده و امیدواریم به موضوعات اینچنینی سیاسی نگاه نشود.

اقرار مدیرمسئول یالثارات به اشتباهش
عبدالحمید محشتم، مدیرمسئول هفته نامه »یالثارات الحسین« در بخشی از یاداشت خود نوشت: 
اینجانب به عنوان مسئول نشریه صریحاً اقرار دارم، اشتباه کرده ام در انتشار مقاله ای با عنوان »سونامی 
آلبالوهای جنسی چگونه به سینما آمد در صفحه ادب و هنر یالثارات مورخ ١٠/٠٦/٩5. هر چند این 
اشتباه در خروج از کلی گویی و صرفاً منحصر در برخی جملات آن مقال بوده باشد. زیرا شأن ذاتی 
نظام مقدس جمهوری اسلامی، بسی برتر و منزه تر از آن است که در فضای آن، نشریه ای از خط قرمز 
حیای نوشتاری-ولو اندک-عدول کند، هر چند انگیزه اش هشدار نسبت به ورطه عفونت بار زشتی فساد 
سر ریزه شده و نهی از منکر باشد. چه آنکه بیان هر واقعیتی، الزاماً مطابق حیا و شرم نیست. نکته مهم 
در این میان، اما آنکه، لازمه این اقرار و اعتراف، بدهکاری و عذرخواهی به احدی جز دستگاه قضای 
نظام اسلامی نیست؛ زیرا مقاله موصوف هرگز متعرض هیچ شخص حقیقی یا حقوقی نشده اما در عین 
حال هر کس گمان می کند در آن مقال تعرضی به وجهه و آبروی او روا شده، شرعاً و قانوناً مجاز به 
طرح شکایت و اقامه دعواست، اگر چه قصاص قبل از جنایت و هوچی گری محفلی و رسانه ای با اغراض 
خاص نه مفید است و نه مؤثر که در همه حال نکوهیده و جز دفع فاسد به افسد نیست. قابل تذکر 
است خطایی که ذکر آن رفت، در عین حال احیاناً در مقایسه با کسانی که به رغم مسئولیت در این 
عرصه،  به جای نهی از منکر، تبلیغ منکر می کنند و هم آنهایی که آگاهی به منکر دارند، و نهی آنان 
مؤثر و مفید خواهد افتاد اما نگرانند مبادا بر دامن کبریاشان گردی نشیند و حتی آحاد مردمانی که 
همه روزه صدای تظلم خواهی به جان آمدگان از فساد اجباری را می شنوند، اما خم به ابرو نمی آورند. 
باید گفت: این خطا از صد صواب اولی تر است. چه آنکه قاعدان عافیت طلب، اساسا ورودی در این وادی 

ندارند تا لازم باشد غبار ره بنشانند.

تکذیب صدور حکم پرونده کیارستمی
رئیس هیات بدوی سازمان نظام پزشکی خبر منتشر شده در برخی از رسانه ها مبنی بر صدور 
حکم پرونده کیارستمی را تکذیب کرد و گفت: هفته آینده حکم نهایی ابلاغ می  شود. ایرج خسرونیا  
اظهار داشت: خب ی که در برخی از رسانه ها مبنی بر صدور حکم پرونده کیارستمی اعلام شده 
است صحت ندارد و حکم نهایی به احتمال زیاد هفته آینده ابلاغ خواهد شد. وی با اشاره به اینکه 
در برخی از رسانه های خبری منتشر شده پزشک مرحوم کیارستمی به محرومیت محدود از طبابت 
محکوم شده است گفت: این خبر صحت ندارد ولی حکم را به وکیل خانواده کیارستمی اطلاع 
داده ایم و به احتمال زیاد هفته آینده ابلاغ خواهد شد. رئیس هیات بدوی سازمان نظام پزشکی با 
اشاره به اینکه دادستان نظام پزشکی در سی سی یو بستری بوده و به همین علت اعلام حکم در 
هفته جاری به تعویق افتاده است گفت: سازمان نظام پزشکی اقدامات لازم را جهت بررسی دقیق 

این پرونده انجام داده است.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل خبر داد

تولید گوشی امن برای مسئولان کشور
رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: اعمال ممنوعیت برای استفاده از گوشی های هوشمند را در 
دستور کار قرار دادیم که در این راستا طرحی در این خصوصی به هیات دولت ارسال شده و بررسی آن 

در دستور کار هیات دولت است.
سردار غلامرضا جلالی  شب گذشته در جمع خبرنگاران، با اشاره به وضعیت اتخاذ تدابیر امنیتی برای 
تلفن های همراه مسوولان کشور که امکان جاسوسی از آن ها وجود دارد، گفت: یک بخش در مورد ساخت 

گوشی ها در داخل کشور است که این گوشی در مرحله اول ساخته شده است.
وی با تاکید بر اهمیت امن سازی گوشی های موجود در کشور گفت: در بخش دوم اعمال ممنوعیت 
برای استفاده از این گوشی ها را در دستور کار قرار دادیم که در این راستا طرحی در این خصوصی به هیات 

دولت ارسال شده و بررسی آن در دستور کار هیات دولت است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به وضعیت تأمین امنیت 
منطقه گازی سراجه گفت: منطقه گازی سراجه به خودی خود به عنوان طرح پدافند غیرعامل مطرح است 
و ذخیره گاز زیرزمینی برای کشور است و به دلیل وجود گنبدهای نمکی و حجم بالای گاز بعید است که 

مشکلی در این زمینه متوجه این مجموعه باشد.

سردار اشتری عنوان کرد

تدابیر ویژه برای تامین امنیت زائرین اربعین
فرمانده نیروی انتظامی گفت: امسال با برنامه ریزی های انجام شده برای تسهیل تردد زائرین، آنها با 

امنیت کامل به سمت کشور عراق اعزام می شوند.
سردار حسین اشتری عصر دیروز در دیدار با آیت الله سید موسی شبیری زنجانی که در سالن 
محراب حرم مطهر حضرت معصومه)س( انجام شد، با بیان اینکه حفظ امنیت نظام اسلامی یکی از 
رسالت های اصلی نیروی انتظامی است، اظهار کرد: در شهرها، جاده ها و روستاها نیروی انتظامی توانسته 

به دستاوردهای مطلوبی برسد.
وی از تلاش نیروی انتظامی برای مقابله با گروه های تکفیری یاد کرد و افزود:  برای جلوگیری از 
ناهنجاری های اجتماعی آمارهای مطلوبی به نیروی انتظامی اختصاص یافته است که امیدواریم با توجه به 
سخنان رهبر انقلاب اسلامی بتوانیم این دستاوردها را گسترش دهیم. فرمانده نیروی انتظامی با تاکید بر 
اینکه نیروهای این ارگان نظامی به صورت شبانه روز درحال خدمات رسانی به مردم هستند، تصریح کرد: 
با فعالیت این افراد فضای دینی به شیوه مطلوبی در جامعه درحال ترویج است. وی به انجام هماهنگی های 
لازم میان هیأت های مذهبی و نیروی انتظامی به منظور برگزاری مراسمات عزاداری اشاره کرد و ادامه داد: 
امیدواریم این مراسمات با امنیت کامل در سطح کشور برگزار شود؛ امسال با برنامه ریزی های انجام شده 

برای تسهیل تردد زائرین، آنها با امنیت کامل به سمت کشور عراق اعزام می شوند.
اشتری با بیان اینکه نیروی انتظامی برای تحقق اهداف نظام اسلامی تلاش می کند، عنوان کرد: 

امیدواریم بتوانیم در راستای حراست از ارزش های انقلاب اسلامی گام های مطلوبی برداریم.

معاون آمار و اطلاعات سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: در پنجمین روز از 
سرشماری عمومی نفوس و مسکن بیش از 7 هزار خانوار قمی موفق به ثبت نام در سامانه 

الکترونیکی سرشماری شده اند.
جواد شاکر آرانی با اشاره به آغاز مرحله اینترنتی هشتمین دوره سرشماری عمومی 
نفوس و مسکن از سوم مهر ماه جاری اظهار کرد: تا ساعت ١١ چهارشنبه هفتم مهر، در 
کل کشور ٣5٩ هزار خانوار با جمعیت شمارش شده ای به میزان یک میلیون و ٢٠١ نفر 
ثبت نام کرده اند که از این تعداد چهار هزار و ١٢8 خانوار با جمعیتی بالغ بر ٢٤ هزار نفر 
متعلق به استان قم هستند. وی با بیان این که بر اساس این آمار، ١/٩8 درصد از جمعیت 
ثبت نام کننده در کل کشور، سهم استان قم است گفت: به لحاظ منطقی سهم استان قم 

باید ١/5 درصد باشد که این رقم بالاتر از سهم تعیین شده است.
قائم مقام مدیر اجرایی ستاد سرشماری استان قم افزود: مرحله نخست سرشماری از ٣ 
الی ٢٤ مهرماه با مراجعه به سایت اینترنتی به آدرس www.sarshomari.ir و تکمیل فرم 

مخصوص خانوار انجام می شود.

شاکرآرانی میزان مشارکت عمومی در این مرحله را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: بر 
اساس اطلاعات دریافتی، شیوه غیر حضوری و الکترونیکی با استقبال خوبی از سوی مردم 

در استان های مختلف از جمله استان قم مواجه شده است.
معاون سازمان برنامه و بودجه استان قم با بیان این که میزان مشارکت استان ها بر 
حسب ضریب نفوذ اینترنت خواهد بود افزود: استان قم نسبت به میانگین کشوری دارای 

ضریب نفوذ اینترنتی بالاتری است.
شاکرآرانی با اشاره به این که شرکت در سرشماری یک نوع خوداظهاری و اطلاعات 
دریافتی از افراد کاملًا محرمانه خواهد بود گفت: در سؤالات سرشماری امسال هیچ نوع 

سؤالی در مورد میزان درآمد و شغل افراد و خانوارها وجود ندارد.
وی با اشاره به این که بعد از ثبت نام موفق در سامانه، کد ١٢ رقمی در اختیار فرد قرار 
خواهد گرفت، بر لزوم حفظ و نگهداری از این کد تاکید و خاطرنشان کرد: با ارائه این کد، 
نیازی به سرشماری مجدد خانوار، توسط مأموران سرشماری در مرحله دوم سرشماری 

نخواهد بود.

معاون سازمان برنامه و بودجه استان قم خبر داد

شرکت بیش از 7 هزار خانوار قمی در سرشماری اینترنتی
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